
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

 مدیرعامل شرکت گاز اســتان مرکزی خبر داد:مدیرعامل 
شرکت گاز اســتان مرکزی با اشاره به دو دستورالعمل اصلاح 
الگوی مصرف مشــترکین گاز طبیعی ابلاغی هیئت وزیران و 
همچنین بخشــنامه صرفه جویی مصرف بهینه و ایمن معاون 
اول رئیــس جمهور گفت: اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/ادارات و 
موسسات دولتی که به این مصوبات توجه نکنند علاوه بر جریمه، 
باید منتظر قطع جریان گاز طبیعی هم باشند.به گزارش روابط 
عمومی شرکت گاز استان مرکزی ، محمدرضاسمیعی با اعلام این 
مطلب، افزود: مطابق مصوبه هیئت وزیران درباره اصلاح الگوی 
مصرف مشترکین گاز طبیعی در ایام سرد سال، در صورتی که 
مصرف گاز ساختمان های اداری دستگاه های اجرایی موضوع 
ماده ۵ قانون مدیریت خدمات کشــوری مصوب ۱۳۸۶، از ۸۰ 
درصد میانگین مصرف آنها در دوره مشابه سال های ۹۶ و ۹۷ 
در میانگین دمای یکسان طول دوره صورتحساب بیشتر شود، 
کل مصرف مشترک مشمول افزایش ۵۰ درصدی با رعایت بند 
»ب« ماده یک قانون هدفمند کردن یارانه ها مصوب ۱۳۸۸ و 
اصلاحات بعدی آن خواهد شد.وی افزود: همچنین موضوع صرفه 
جویی مصرف بهینه و ایمن گاز طبیعی هم طی بخشنامه معاون 
اول رئیس جمهور به تمام ادارات و نهادهای دولتی استان ابلاغ 
شــده و بر همین اساس، شرکت گاز موظف است تا با تشکیل 
گشــت های پایش نسبت به کنترل رعایت دمای رفاه ادارات و 
ساختمان های دولتی اقدام کند.سمیعی به موضوع محدودیت 
هایی کرونایی هم اشــاره کرد و گفت: آغــاز محدودیت های 
کرونایــی از ابتدای آذرماه امســال موجب حضور ۵۰ درصدی 
کارکنان دولتی در شــهرهایی با وضعیت قرمز و نارنجی و ارائه 
خدمات غیرحضوری به شــهروندان شده که باید از این فرصت 
برای کاهش مصرف گاز طبیعی ادارات و مجموعه های دولتی و 
کمک به تامین و پایداری زنجیره تامین گازطبیعی در روزهای 
سرد استفاده کرد.مدیرعامل شرکت گاز استان مرکزی با بیان 
این مطلب که فرآیند بازرسی و پایش دمای محیط ادارات، بانک 
ها و موسسات آموزشی و دانشگاهی استان مرکزی از نیمه آبان 
ماه امسال آغاز شده است، افزود: ادارات پرمصرف در مرحله اول 
اخطار کتبی دریافت و در صورت مشــاهده مجدد عدم رعایت 
صرفه جویی یا عدم رعایت دمای رفاه، جریان گاز طبیعی آنان با 
هماهنگی استانداری محترم قطع خواهد شد به گفته سمیعی، 
رعایت دمای ۱۸ تا ۲۱ درجه سانتی گراد در فضاهای داخلی و 
بسته و دمای ۱۸ درجه سانتی گراد در راهروها و فضاهای عمومی 
سرپوشــیده، روشن کردن وسایل گرمایشی یک ساعت قبل از 
آغاز وقت اداری و خاموش کردن آنها یک ســاعت قبل از پایان 
وقت اداری به صورت محدود در اتاق های فعال، خاموش کردن 
وسایل گرمایشی در روزهای تعطیل، سرویس و تعمیر دوره ای 
تجهیزات گازسوز از طریق متخصصان مجاز و نصب سامانه پایش 
هوشمند موتورخانه به منظور افزایش ضریب ایمنی و بازدهی 
وسایل گازسوز و انجام معاینه فنی موتورخانه ها از جمله درخواست 
های شرکت گاز برای مدیریت مصرف بهینه و ایمن گاز طبیعی در 
بخش اداری است.مدیرعامل شرکت گاز استان مرکزی با تاکید بر 
نقش الگومحوری دستگاه های دولتی و مراکز آموزشی و فرهنگی 
در موضوع مصرف صحیح گاز گفت: گاز طبیعی یک نعمت الهی 
محدود است که باید با مشارکت همگانی و فرهنگ سازی مصرف 
بهینه و صحیح، زمینه بهره مندی آیندگان را از آن فراهم کنیم 
وی تصریــح کرد: مرکز خدمات الکترونیک و ارتباطات مردمی 
شرکت گاز استان مرکزی با شماره تلفن ۳۲۷۸۳۰۲۰ آمادگی 
دارد تا نسبت به ارائه مشاوره و راهنمایی در زمینه راهکارهای 

کاهش مصرف گاز طبیعی اقدام کند.
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تحریم و FATF مانع خرید واکسن
سخنگوی دولت: قبلًا هشدار داده بودیم

 علی ربیعی سخنگوی دولت، روز گذشته گزارش ها درباره بروز مشکلات در انتقال 
پول خرید واکسن به دلیل نپیوستن به »FATF« را تأیید کرد، اما این را هم اضافه کرد 
که دولت در این زمینه از هیچ کوششی دریغ نکرده و تهیه واکسن را به عنوان یک 
مسأله ملی دنبال خواهد کرد. ربیعی در نشست خبری روز گذشته خود که به صورت 
ویدئوکنفرانسی برگزار شد، اظهارکرد: درباره )خرید( واکسن بنابر قوانین تحریم و قواعد 
»FATF« در زمینه انتقال پول، طی چندین مرحله امکان انتقال پول با مشکل مواجه 
شد و با موانعی رو به رو بودیم. سخنگوی دولت با بیان اینکه نپیوستن به »FATF« و 
در لیست سیاه قرار گرفتن، آثار خود را بر تراکنش های مالی و تأمین مالی نشان داده 
است، تصریح کرد: حتی در مواقعی که تحریم مانع نمی شود، متأسفانه »FATF« این 
بهانه را ایجاد می کند. او ابراز امیدواری کرد با راهگشــایی رهبر معظم انقلاب برای 
بررســی مجدد این مسأله در مجمع تشخیص مصلحت نظام، آنچه مصلحت کشور 
اســت تأمین شود. ربیعی فشار ناشی از تحریم ها و مشکلات انتقال پول را از دلایل 
به سرانجام نرسیدن خرید واکسن دانست و گفت: در انتقال پولی که باید به سازمان 
بهداشت جهانی پرداخت می شد مشکل ایجاد کردند، اما قراردادمان با سازمان بهداشت 
جهانی پابرجاست. اخیراً هم تصمیم گرفتیم به هر ترتیبی که شده این خرید را حتی 
با ریسک پرداخت بالای پول، انجام دهیم. دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری 
با بیان اینکه علاوه بر سازمان بهداشت جهانی با شرکت های مختلف هم مذاکرات و 
تفاهماتی صورت گرفته است، اضافه کرد: حتی همکاران ما در وزارت بهداشت و بخش 
خصوصی که مجوز واردات دارند در این زمینه فراخوان دادند و در کنار آن تولیدات 
داخلی را دنبال می کنیم. او با اشــاره به موفقیت های ستاد اجرایی فرمان امام)ره( و 
مؤسسه رازی در تولید واکسن، ابراز امیدواری کرد که این مرحله با موفقیت طی شود و 
هرچه سریع تر واکسن کرونای داخل را هم داشته باشیم، هرچند درباره خرید خارجی 
هم تمهیداتی صورت گرفته است. دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری خطاب 
به مردم تأکید کرد: مردم بدانند که برای خرید واکســن، پول و ارز آن تمهید شــده 
است و ما مشکلی از این نظر نداشتیم. مشکل موانع انتقال پول بود که راه هایی برای 
آن پیدا شده است، از این رو قطعاً ما بزودی خرید واکسن های تولید شده در خارج 
را و هم تولیدات داخلی را دنبال خواهیم کرد و دولت از هیچ تلاشــی در این زمینه 
فروگذار نکرده است و این را یک مسأله ملی می داند. ربیعی در بخش دیگری از این 
نشست، درباره رویکرد دولت نسبت به نامه قالیباف به رئیس جمهوری برای اصلاح 
بودجه نیز به تأکید رهبر معظم انقلاب مبنی بر حفظ ســقف ۳۸ درصدی صندوق 

توسعه ملی از مازاد فروش نفت اشاره کرد و گفت: معظم له برداشت از منابع صندوق 
برای مصارف بودجه ۱۴۰۰ را هم مجاز ندانستند. با این اصلاحات، ناترازی و کسری 
بودجه منابع نسبت به مصارف به میزان ۹۰ هزار میلیارد تومان خواهد بود و دولت 
برای جبران ناترازی بودجه مجموعه اقداماتی شــامل کاهش هزینه ها، افزایش سهم 
مالیات و فروش اوراق و سهام را دنبال خواهد کرد، البته بنابر تصمیم ستاد اقتصادی 
کاهش هزینه های دولت شــامل افزایش حقوق و حمایت معیشتی نخواهد بود. او با 
بیان اینکه دولت ارقام بودجه را براساس واقعیت های اقتصادی و اجتماعی موجود و 
با پیش بینی از شرایط آینده نزدیک تنظیم کرد، افزود: براساس قانون اساسی نحوه 
تنظیم بودجه از اختیارات قوه مجریه و شــخص رئیس جمهوری است، هرچند حق 
هرگونه اعمال نظر و اصلاح برای مجلس محفوظ است. با وجود این، دولت به لحاظ 
بحث کارشناسی کاملًا با مجلس همراهی خواهد کرد و از تمام توان کارشناسی خود 
برای داشــتن یک بودجه مؤثر و مناســب دریغ نخواهد کرد، هرچند باید در نهایت 
هزینه های دولت افزایش نیابد و درآمدهای واهی به آن اضافه نشود.ربیعی همچنین 
این ادعا را که دولت برای اجرای سند ۲۰۳۰ در بودجه ۱۴۰۰ ردیف اعتباری درنظر 
گرفته است به طور کامل رد کرد و گفت: متأسفانه عده ای این روزها بدون هیچ سؤال 
و مذاکره ای و صرفاً براساس یک برداشت، عجولانه قضاوت می کنند، در این مورد هم 
یک برداشت اشتباه انجام شده است. او با اشاره به اینکه در سند بودجه هیچ بحثی 
از ۲۰۳۰ نشده است، اضافه کرد: علاوه بر این، اساساً سند ۲۰۳۰ هیچ جایگاهی در 
برنامه ها و اقدامات وزارت آموزش و پرورش ندارد و همه برنامه ها و اقدامات آموزش 
و پرورش بر مبنای سند بنیادین آموزش انجام می شود. دستیار ارتباطات اجتماعی 
رئیس جمهوری درباره انعکاس تحریف آمیز ســخنان هفته گذشته رهبری از سوی 
برخی رسانه ها نیز با بیان اینکه تحریف بیانات ایشان در هر شکل و از هر جهت قابل 
قبول نیست، تأکید کرد: دولت هم معتقد به خنثی سازی تحریم است و بدون تردید 
قوی ساختن اقتصاد و مقاوم سازی آن با نگاه به ظرفیت های قابل توجه در داخل و 
افزایش قدرت ملی دشمن را از تهاجم تحریم و امثال اینها مأیوس می سازد. ربیعی، 
تحریف را تهی کردن یک موضوع از محتوای اصلی و آدرس غلط دادن عنوان کرد و 
گفت: مقام معظم رهبری در تاریخ ۱۰ مرداد ۹۹ به مناسبت عید سعید قربان نکاتی 
را فرمودند که بدون هیچ کاهش و تقطیعی عین جملات معظم له را قرائت می کنم: 
»اوضاع را بد جلوه می دهند، با صدها زبان، با صدها وسیله. اگر نقطه  قوتی در کشور 

باشد که مطلقاً انکار می کنند.

جریمه و قطع گاز در 
انتظار ادارات دولتی 

پرمصرف

ساختار بودجه دولت در هر کشوری، علاوه بر آن دسته از ذینفعان که 
مستقیماً از اعتبارات عمومی تغذیه می کنند، یک جامعه ذینفعان غیرمستقیم 

بسیار بزرگ، به گستردگی همه فعالان اقتصادی و خانوارها دارد.
ساختار بودجه عمومی ازآن جهت بر زندگی و کسب وکار همه بنگاه ها و 
خانوارها تأثیر می گذارد که موجب تغییراتی اساسی در پارامترهای حاکم 
بر فضای اقتصاد کلان کشور می شود. در این چارچوب اگر فعالان اقتصادی 
بخش خصوصی یک توقع و فقط یک توقع از بودجه ســال ۱۴۰۰ داشته 

باشند؛ »مهار تورم« است.
تورم از یکســو هزینه فرصت ســرمایه گذاری های درازمدت و توسعه 
نوآوری و میزان نااطمینانی را در اقتصاد کشور افزایش می دهد و از سوی 
دیگر شکاف درآمدی بین دهک های اقتصادی را افزایش می دهد و مجموع 
این عوامل علاوه بر کارایی نظام اقتصادی، انسجام و امنیت اجتماعی کشور 

را تهدید می کند.
یکــی از نگرانی های بخــش خصوصی در مورد بودجــه ۱۴۰۰، اتکای 
غیرمنطقی حاکمیت بر گشــایش های احتمالی در تحریم ها و جایگزین 
شدن سیاست های ســرکوب قیمتی از طریق مداخله در بازار ارز، به جای 
درمان واقعی تورم اســت. پیش گرفتن چنین سیاستی می تواند صادرات 
نحیف و شــکننده کشور را بیش ازپیش تحت فشار قرار دهد و ناکارایی در 
تخصیص منابع را تشــدید کند. مهار واقعی تورم نیازمند کنترل ناترازی 
بودجه عمومی اســت. در این حوزه نیز باید توجه داشت که حجم بسیار 
بالای ناترازی بودجه عمومی را نمی توان با تغییرات مالی جزئی در ساختار 
بودجه و صدور دستورالعمل هایی مثل کاستن از سفرهای خارجی و هدایای 

تبلیغاتی و وصله پینه هایی از این دست ترمیم کرد.
اصــلاح این ناترازی هم در بخش هزینه و هم در بخش درآمد نیازمند 

تغییرات ساختاری و فرآیندی جدی است.
کاســتن از هزینه های دولت باید مبتنی بر بازنگری عمیق فرآیندهای 
تولید و عرضه کالاها و خدمات عمومی باشد. بهبود کارایی و اثربخشی این 
فرآیندها با حذف فعالیت های غیرضروری از یکسو و افزایش کارایی عملیات 
مرتبط با عرضه خدمات عمومی ضروری از سوی دیگر ممکن خواهد شد و 
البته تلاش برای کاستن از حجم یارانه های مستقیم غیر هدفمند و گسترده 
نیز در رسیدن به هدف کاهش هزینه نقش عمده ای دارد. به زبان مدیریت 
مالی می توان گفت کاهش هزینه مؤثر در بودجه عمومی تنها زمانی اتفاق 
می افتد که بودجه ریزی عملیاتی و مبتنی بر شفاف سازی فرآیندهای تولید 

و عرضه کالاها و خدمات عمومی صورت پذیرد.
در بخش درآمدها نیز نباید از حذف یارانه های پنهان غافل شد که علاوه بر 
ایجاد ناترازی در صورت هزینه های عمومی کشور، خود یک منبع مهم ایجاد 
ناکارآمدی و رانت در نظام اقتصادی ایران است. اعمال این تغییرات البته در 
گام نخست می تواند موجب بروز تنش هایی در فعالیت کسب وکارهای کوچک 
و خانواده های کمتر برخوردار شود؛ اما، این تنش ها را می توان با ایجاد یک 
نظام توزیع یارانه هوشمند و هدفمند که مستقیماً مصرف کننده نهایی را هدف 

   در ایام منتهی به شب یلدا با وجود شرایط کرونایی، تعدادی 
بسته معیشتی در بین نیازمندان شهر اراک توزیع شد .

اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/به گزارش روابط عمومی شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اســتان مرکزی ، خیرین 
منطقه در شــب یلدا با تقسیم شادی های خود بین نیاز مندان،  
تعدادی بســته معیشتی شامل روغن ، رب گوجه ، قند ، خمیر 
دندان و مســواک ، رشــته سوب و رشته آش ، قند و شوکلات و 
 میوه  به ارزش ۳۰میلیون ریال را در میان خانواده های  نیازمند

 شهر اراک  توزیع و با این اقدام خداپسندانه موجی از همدلی را 
رقم زدند .  در این راستا روابط عمومی منطقه با تشکر از خیران 
عزیز شــاغل در شرکت ابراز امیدواری کرد با تعامل و همدلی و 
توجه به حس مسئولیت اجتماعی،  بتوان از هم اکنون برای شب 

عید نیازمندان گام موثرتری را برداشت .

 بسته معیشتی در میان
 خانواده های محروم توزیع شد
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شماره : 983
مدیریت ریسک بازار

اگر قرار باشد تحلیلی از وضعیت کلی بازار در شرایط فعلی و چشم انداز یک 
ماه آینده داشــته باشیم، با فهم من می توان گفت که سود عملیاتی نسبت به 
سال۹۶، یک چهارم کاهش پیدا کرده است. در واقع این سود کم به این معنا است 
که فعالان اقتصادی که گران اداره می شوند، نمی توانند هزینه گران اداره شدن 
بیزینس خود را به قیمت کالای خود اضافه کنند و آن را از مشتری مطالبه کنند.

این قلب و کانون اصلی مســائلی اســت که باید به آن توجه شــود. در این 
دوره فعالان اقتصادی ایران را می توان به ۵ دســته کلی تقســیم کرد. دســته 
اول»ســودکننده ها« هستند. ۲۰ درصد از فعالان اقتصادی بر اساس مشاهدات 
تحقیقاتی که من داشته ام سود می کنند. دسته دوم، »غیر فعال ها« هستند که 
یا از بازار کنار کشیده اند، یا غیرفعال هستند. یعنی اساسا یا کار نمی کنند یا اینکه 
کار می کنند، ولی کار کردن شان با کار نکردن شان تفاوت عمده ای ندارد. دسته 
ســوم، »گیر افتاده ها« هستند. فعالان اقتصادی که در حال ضرر دادن هستند 
و قصد دارند از بازار خارج شــوند، ولی قادر به خروج از بازار نیســتند. این طور 
نیست که هر ساختاری که احساس کرد در حال ضرر دادن است، از فردا صبح 

بتواند از بازارخارج شود.
بسیاری از بانک ها، شرکت های بیمه ای و... ضرر می دهند ولی مجبور به ادامه 
فعالیت هستند. دســته چهارم، افراد »متوهم« هستند. این دسته چه کسانی 
هســتند؟ افرادی در این دسته قرار می گیرند که وقتی به صورت ریالی شرایط 
را محاسبه می کنند، در حال سود کردن هستند، اما زمانی که کالایی بخواهند 
حساب کنند، در حال زیان کردن هستند. مثلا طرف حساب می کند که سه سال 
پیش هزار یخچال داشته، اما به رغم اینکه سود ریالی داشته، تعداد یخچال هایش 
به ۳۰۰ عدد کاهش پیدا کرده است. اینها دچار توهم سود هستند. دسته آخر 
هم »متقلبان« اقتصادی هستند. وقتی رییس قوه قضاییه اشاره می کنند که  ۷ 
میلیون پرونده در ســال تشکیل می شــود و هر پرونده ۲ طرف دارد، یعنی ۱۴ 

میلیون خانوار ایرانی درگیر قوه قضاییه و محاکم هستند.
این در حالی است که در کل حدود ۲۴ میلیون خانوار در ایران حضور دارند. 
بنابراین بخشــی از فعالان اقتصادی، گرفتار پرونده های قضایی هستند و گروه 
متقلبان را تشــکیل می دهند. بر اساس تحقیقات و مشاهدات میدانی که انجام 
داده ام، ایــن طیف ها را به این صــورت طبقه بندی می کنم. ۲۰درصد از فعالان 
اقتصادی کشور ســود می برند. ۳۰درصد از فعالان اقتصادی غیرفعال هستند. 
۲۰درصد گیرافتاده ها هســتند.۲۰درصد متوهمان هستند و ۱۰درصد هم در 

زمره متقلبان اقتصادی قرار می گیرند.
همه این تحلیل ها و آمارها برای این ارایه شد تا تصویری از استراتژی معاملاتی 
فعالان اقتصادی برای دی ماه شکل بگیرد و مشخص شود چند درصد از سرمایه 
در گردش باید از بازار مطالبه شود. ما در هر ماه بر اساس پروتکل شیکاگو باید 
ریسک پایه را تعریف کنیم تا اساس فعالیت های اقتصادی روشن شود. ریسک 
پایه در این چشــم انداز به صورت ریسک تمرکز است. به این معنا که بیشتر از 
۲۰درصد ریســک در هیچ حوزه ای نباید برداشت شود. علت این است که سال 
آینده سال بسیار پرریسکی پیش بینی می شود. ریسک هم یعنی نوسان. یعنی هم 
نوسانات رو به بالای سنگینی در سال آینده بروز می کند و هم نوسانات سنگین 

رو به پایین خواهیم داشت.
لذا چون نوسانات سنگینی در پیش است، ممکن است فعالان اقتصادی این 
اشتباه رامرتکب شوند که در حوزه های متعدد و سودده حضور پیدا کند، بعد در 
سال آینده ممکن است وضعیت معکوس شود و تمام این حوزه ها به ضرر بدل 
شوند. وقتی ۸۰درصد مسوولیت به صورت انتقال ریسک انجام گرفته باشد، در 
آن صورت می توان وضعیت را بهتر مدیریت کرد. نکته دیگری که باید به آن توجه 
شود آن است، این ارزیابی های تحلیلی برای کسانی است که در حال حاضر در 

بازار حضور دارند، فعالند و در حال کاسبی هستند.

رییس جمهــوری با بیان اینکه در زمینه 
کرونا هیچ نگرانی برای تولید و تهیه واکسن 
نداریم، گفت: هم بانک مرکزی و هم وزارت 
بهداشــت درمان همه توان خــود را به کار 
گرفتند و برنامه ریزی کردند هم واکســن از 
داخل و خارج در اختیار مردم قرار می گیرد و 
هم امیدواریم واکسن داخلی در ماه های آینده 
به تولید برسد.حجت الاسلام و المسلمین در 
جلسه هیات دولت با تبریک میلاد با سعادت 
حضرت عیسی مســیح)ع( گفت: این روزها 
ایــام مبارکی برای همه پیــروان این پیامبر 
بزرگوار و همه مسیحیان هم وطن ماست.این 
پیامبر، پیامبر صلح، دوستی و مهربانی بود و 
خوشحالیم آثار آن پیامبر بزرگ در زندگی و 
اذهان بخش بزرگی از بشریت تاثیرگذار است.

رییس جمهوری با بیان اینکه بخش بزرگی 
از اخلاقی که در جوامع انســانی مشــاهده 
می کنیم، مدیون پیامبران آسانی و از جمله 
عیسی مسیح)ع( است، اظهار کرد:این مسئله 
نشان می دهد بخش عمده ای از خداپرستی، 
خدمت به هم نوعان اســت. بشــارت پیامبر 
اسلام)ص( را هم حضرت عیسی)ع( داد که 
به صورت صراحت در قرآن مجید آمده است. 
روحانی در ادامه گفت:علیرغم فشارهای 
از ناحیه تحریم و جنگ اقتصادی و ویروس 
کرونا بر مردم و دولت شــاهد ایثار، همکاری 
و همراهــی مردم و خادمان مردم در دولت و 

قوای دیگر بودیم. 

  جامعه پیام بودجه1400 را دریافت 
کرده است

وی با اشــاره به ارائه لایحه بودجه ۱۴۰۰ 
به مجلس گفت: این بودجه پیام مهمی برای 
جامعه داشت و جامعه این پیام را دریافت کرده 
اســت. پیام بودجه این بود که سال ۱۴۰۰ با 
امسال و ســال قبل هم از نظر سیاسی، هم 
اقتصادی و هــم در تحولات بودجه عمرانی 
متفاوت خواهد بود و نشــان می دهد شرایط 
چگونه است. این بودجه انتظار مردم را مثبت 
کرده و در سایه این انتظار مثبت، شاهد تحول 
مثبت در اقتصاد، کشاورزی و خدمات هستیم.

رییــس جمهوری با بیان ایــن که در ۶ 
ماهه اول ســال رشــد اقتصادی مثبت بوده 
است، گفت: تا پایان سال هم رشد اقتصادی 
علیرغم مشکلات مثبت خواهد بود و اولین 
اثر آن را در تورم آذر ماه می بینیم که حرکت 
در تورم نقطه به نقطه شروع شده است و در 
مسیر مهار شتاب تورم خواهیم بود و آمار این 
ماه هم همین واقعیت را به ما نشان می دهد.

روحانــی افزود: در بخش صنعت بیش از 
هزار و ۱۷۰ واحد صنعتی که راکد بوده در ۹ 
ماهه اول امسال فعال شده است و امیدوارم تا 
پایان سال این رقم به رقم سال گذشته نزدیک 
شود. در سال ۱۳۹۸ هم ۱۶۰۰ واحد صنعتی 
را فعال کردیم که امیدواریم در ماه های آینده 
شــتاب بگیرد و به همان آمار سال گذشته 

نزدیک شویم.

  نظرات دولــت و مجلس درباره 
بودجه به هم نزدیکتر شد

وی ادامه داد: در زمینه بودجه جلسه خوبی 
را با رییس مجلس و رییس کمیسیون تلفیق 
و برخــی از نمایندگان با معاون اول و رییس 
ســازمان برنامه و بودجه و تعدادی از وزیران 
داشــتیم و با مباحثی که داشتیم، نظرات به 

هم نزدیک تر شد.
رییس جمهوری گفت: اصول و چارچوب 
بودجه به گونه ای است که می تواند در سال 
آینده هم دســتگیری خوبی برای قشر کم 
برخوردار داشته باشــد. یکی از ویژگی های 
بودجه ســال آینده پیش بینی ۲۵ درصدی 
افزایش برای حقوق بگیران و بازنشستگان و 

هم برای مستمری بگیران است.
رییس دولت دوازدهم افزود: از طرف دیگر 
صنعت نفت تحرک بسیار خوبی خواهد داشت 
و در بودجه کاملا مشهود است که رقم تولید 
و صادرات نفت را با شرایط سال آینده پیش 
بینی کردیم و خود این تحرک بزرگی در زمینه 
اقتصادی به وجود خواهد آورد. همچنین منابع 
مورد نیاز ارزی و ریالی برای ما خواهد داشت.

روحانــی با بیان اینکه ارزش پول ملی در 
بودجه ســال آینده مدنظر بوده است، گفت: 
امیدواریــم بتوانیم با چابک ســازی دولت و 
واگذاری سهام و توسعه بازار سرمایه که امسال 
نقش بسیار ارزشمندی برای شادابی اقتصاد 
بورس داشت، در سال آینده هم اقتصاد کشور 

شاهد ثبات بیشتری باشد
رییس دولت تدبیر و امید فراز و نشیب را 
طبیعت بورس ذکر کرد و گفت: وقتی بورس 
را با یک سال گذشته مقایسه می کنیم معلوم 
است که در مجموع رشد خوبی داشته است 

و بازار بسیار مهمی برای جامعه است.
وی گفت: در جلســه دیروز در بسیاری 
از مســائل، نقطه نظر مشــترک داشتیم و 
در مــواردی که مورد بحث و ســوال بود به 
جمع بندی خوبی رسیدیم که امیدواریم در 
کمیســیون تلفیق با حضور سازمان برنامه و 
بودجه، بتوانیم بودجه را در زمان مناســب 
دریافــت کنیم و برای ســال آینــده برنامه 

ریزی کنیم.

  در زمینه تولید و تهیه واکسن کرونا 
مردم نگران نباشند

وی با اشاره به ابراز نگرانی در برخی رسانه ها 
در زمینه کرونا گفت: ما در زمینه کرونا هیچ 
نگرانی برای آینده نداریم. برای تولید و تهیه 
واکسن پا به پای دنیا در زمینه مقابله با این 
ویروس پیش رفتیم و حتی نسبت به بعضی 
کشورها حرکت ما مناسب تر و مثبت تری بود.

رییس جمهوری اضافه کرد: در هفته های 
گذشته موج سوم کنترل شد و شاهد بودیم 
کــه حدود ۵۰ درصد از فوتی های ما کاهش 
پیدا کرد. در زمینه واکسن همه اقدامات انجام 
می گیرد و این بشارت را می دهم که هم بانک 
مرکزی و هم وزارت بهداشت و درمان برنامه 
ریزی کردند تا هم واکسن از خارج در اختیار 
مــردم قرار بگیرد و هم واکســن داخلی در 

ماه های آینده امیدواریم به تولید برسد.
رییس دولت تدبیر  و امید گفت: یکی از 
اهدافی کــه از آغاز دولت دنبال می کردیم و 
امسال بیشتر به آن توجه داریم بخش سلامت 
مردم اســت. در طول هفت سال و چند ماه 
وقتی به آمــار و ارقام نگاه می کنیم، توان ما 
و تخت های بیمارســتانی ما نسبت به قبل 
از سال ۹۲، دو برابر شده است. یعنی حدود 
۳۶ هزار تخت بیمارستانی جدید آماده شده 
و حدود ۵۰ درصد تخت های قدیمی به طور 

کامل بازسازی شده است.
روحانی خاطرنشان کرد: توانمندی سلامت 
در بخش بهداشــت و درمان علاوه بر اعزام 
متخصصین به بخش های و شهرســتان های 
دوردســت و همچنین مراکز بهداشتی، در 
ایــن دولت دو برابــر کل تاریخ ایران خواهد 
بــود. یعنی از ابتدای تاریخ هر چه بوده، قبل 
از انقلاب از قرن های گذشــته تا سال ۹۲ از 
۹۲ تا پایان دولت، این توانمندی به دو برابر 

افزایش پیدا می کند.
وی یادآور شــد: هر مقدار تخت آی  سی  
یو که در سال ۹۲ داشتیم، اکنون بیش از دو 
برابر شده است. الان حدود ۹ هزار ۵۰۰ تخت 

آی  سی  یو در اختیار داریم که بیش از ۲ برابر 
تعداد تختی است که ما در گذشته داشتیم.

رییس جمهوری با اشاره به تولید تجهیزات 
مورد نیاز در شرکت های دانش بنیان اظهارکرد: 
در بخش داروسازی و در بخش تربیت استاد، 
تربیت پزشــک و متخصص و پرســتار هم 

پیشرفت خوبی داشتیم.
روحانی با بیان اینکه دریافتی پرســتاران 
نسبت به یک سال گذشته نزدیک به دو و نیم 
برابر شده، گفت: اگر بخواهیم از ابتدای دولت 
در نظر بگیریم دریافتی پرستاران بیش از ۶ 
برابر شده است و به این معناست که دولت به 
بخش بهداشت و درمان و بار سنگینی که بر 
دوش آنهاســت، توجه دارد و همه توانمان را 

در این زمینه به کار خواهیم گرفت.
وی گفــت: یکی از اهداف دولت در هفت 
ماه آینده پایان کار، تقویت بخش بهداشت و 
درمان خواهد بود. هم به دلیل کرونا و هم به 
خاطر کل مســئله سلامت مردم که برای ما 

حائز اهمیت است.
رییس جمهوری افزود: من از همه رسانه ها 
تقاضــا می کنم به همه آمار و ارقام از ابتدای 
امسال توجه کنند. علیرغم مشکلات، فشار 
اقتصادی و کرونا، دولت در این ۹ ماه با همه 
توانی که داشت به صحنه آمد تا آنهایی را که 
در این بخش کرونا آسیب دیدند را یاری کند.

روحانی اضافه کرد: مــا در ماه های اولیه 
صدهزار میلیارد تومان چه تســهیلات و چه 
بلاعوض پیش بینی کردیــم و آنها را عمدتاً 
پرداخت کردیم و مقدار کمی باقی مانده که آن 
را هم پرداخت خواهیم کرد و این یک بخش 
از کار ما بود. علاوه براین به خاطر کرونا تلاش 
کردیم سهام عدالت فعال شود و دست و بال 
مردم باز شود و این کار بزرگی بود که انجام 
شــد.وی با بیان اینکه در این چند ماه اخیر 
حمایت معیشتی جدیدی برای آنهایی که از 
کرونا آسیب دیده اند مشخص کردیم، گفت: 
حدود ۳۵ میلیون نفر از جمعیت کشــور در 
چهار ماهه پایان سال مورد حمایت معیشتی 
قرار می گیرند که ماه آذر را دریافت کردند، و 

سه ماه دیگر هم دریافت خواهند کرد.
رییس جمهوری اضافه کرد: برای آنهایی 
که در کمیته امداد و بهزیستی هستند، ۱۲۰ 
هزار تومان برای هر نفر و برای بقیه ۱۰۰ هزار 
تومان پرداخت کردیــم. این برای دولت بار 
سنگینی بود که به  خاطر اینکه بتواند بخشی 
از مشکلات مردم در بخش معیشتی را حل 

کند، آن را تحمل کرد.
رییس دولت دوازدهم تاکید کرد: امسال 
همه توانمان را به کار گرفتیم که مردم برای 
تهیــه اجناس ضــروری در زحمت مضاعف 
قرار نگیرند. البته فراز و نشــیب هم داشتیم 
و متاســفانه در یکی دو ماه اخیر شرایط ما 
شرایط مناسبی نبود. وزارتخانه های صنعت، 
معدن و تجارت و جهاد کشاورزی و هم بانک 
مرکزی و سازمان برنامه بودجه با همه توان در 
این صحنه بودند که به بازار ثبات ببخشند و 
امیدواریم در ماه های پیش رو و در سال آینده 

در بازار شاهد ثبات بیشتری باشیم.

 هر روز بتوانیم تحریم را بشکنیم 
صهیونیسم و تندروها را شکست داده ایم

رییس دولت تدبیر و امید در بخش دیگری 
از سخنان خود سلامت و معیشت را دو اصل 
مهم تا پایان دولت برشــمرد و اظهار داشت: 
دولــت همه توان خود را بــرای کاهش آثار 
جنگ اقتصادی از یکســو و پایان بخشیدن 
به تحریم های ظالمانه به کار خواهد گرفت. 
هر روزی که بتوانیم که تحریم را بشــکنیم، 
صیهونیســم، ارتجاع و تندروها را شکســت 
داده ایم. این تحریم محصول صیهونیست ها، 
مرتجعــان و تندروهای آمریــکا بود.هر روز 
که پشــت صیهونیست ها را به خاک بمالیم؛ 

خوشحال تر می شویم.
روحانــی افزود: برخی می گویند یکی، دو 
روز عقب تر. شاید وضع آنها بهتر است. فشار 
تحریم روی مردم اســت و مردم روزانه آن را 
تحمل می کنند. برخی تاکید دارند آمریکا را 
تهذیب کرده و بگویند آمریکا خوب اســت و 

دولت بد است.

 سرنوشــت ترامپ بهتر از صدام 
نخواهد بود

وی ادامه داد: دو موجود مجنون در تاریخ 
داشتیم که جنگ را بر مردم تحمیل کردند؛ 
یکی صدام بود و دیگری ترامپ. صدام جنگ 
نظامی و ترامپ جنگ اقتصادی را به ما تحمیل 
کردند. ما در جنگ نظامی دست به دست هم 
دادیم، متفق، متحد و یکصدا بودیم و صدام 
را شکســت دادیــم و روزی را دیدیم که آن 
مجنون به دار آویخته شد. ترامپ هم سرنوشت 
بهتری از صدام نخواهد داشت.رییس شورای 
عالی امنیت ملی با بیان اینکه دیدیم ملت با 
مقاومت و ایستادگی شان کسانی که با غرور 
منتظر شکستن ملت بودند، آنها را شکاندند، 
ابراز داشت: نگذاشتیم این جنگ اقتصادی به 
هدف خود برسد. همانطور که رهبری گفتند 
اثر تحریم را کاهش داده و باید از بین ببریم. 
بزرگترین هدف این بود که تحریم ها به هدف 
نرسد. هدف تحریم این بود که در همان سال 
اول به خیال خود پایان نظام را جشن بگیرند.

روحانی با اشاره به شکست آمریکا در مجامع 
بین المللی علیه ایــران بیان کرد: دیدیم که 
آنها منزوی شدند. هر وقت به سازمان ملل و 
مجامع بین المللی آمدند، دوستان سنتی شان 
آنها را همراهی نکردند و اروپا هم حرف های 
آنها را نپذیرفت. نگذاشتیم تحریم به اهداف 
خود برسد هر چند که مردم را آزار داد و باید 

تلاش کنیم آثار تحریم را کاهش دهیم.
وی اضافه کرد: اینکه امسال بتوانیم رشد 
اقتصادی مثبت داشــته باشــیم، معنای آن 
کاهش اثر تحریم اســت. اینکه امسال تولید 
را افزایــش دهیم، معنــای آن کاهش آثار 

تحریم است.

  سد خداآفرین می تواند 120 هزار 
هکتار از اراضی ما را آبیاری کند

روحانی با اشــاره به آزادســازی مناطق 
اشــغالی قره باغ و مناطق مرزی اظهار کرد: 
آزادی سرزمین های جمهوری آذربایجان در 

تحرکات اقتصادی موثر بــود که اولین آن، 
توافق در خصوص ســد خداآفرین بود که از 
برق و آب آن استفاده کنیم. این سد می تواند 

۱۲۰ هزار هکتار از اراضی ما را آبیاری کند.
وی با اشــاره به افتتــاح راه آهن خواف – 
هرات گفت: برای اولین بار با افغانســتان از 
طریق ریل متصل شــدیم. ان شاالله این ریل 
به مزار شــریف رسیده و به آسیای مرکزی و 
ازبکستان می رسد. در جنوب شرق هم حرکت 
خوبی شروع شد و درباره دو مرز توافق شد که 
یکی افتتاح شده و دیگری در آینده بازگشایی 

خواهد شد.
رییس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه یکی 
از مسائل مهم دولت مبارزه با فساد و شفافیت 
است، گفت: کار این دولت در مبارزه با فساد و 
شفافیت را با گذشته مقایسه کنید. اولین کار 
بزرگ ما همین بود که فضای مجازی مناسب 
را هــم برای کســب و کار و هم اطلاعات در 
اختیار مردم قــرار دادیم. وقتی بودجه را به 
نمایندگان تقدیــم کردیم، به کل مردم هم 

تقدیم شد. این مسئله قبلا نبوده است.
روحانی ادامه داد: شفافیت امروز برای این 
بود که همه فعالیت های اقتصادی را در اختیار 
مردم قرار دهیم. راه مبارزه با فساد شفافیت 
و مطلــع بودن همه اســت. در زمینه دولت 
الکترونیک یکی از تلاش های ما این اســت 
که دولت الکترونیک در بخش های مختلف 

رشد کند.

  راه مبارزه با فساد شفافیت است
رییس جمهوری ادامه داد: این مسئله قبلا 
نبوده که همه مردم بتوانند بودجه را مشاهده و 
در مورد آن بحث کنند. این که ما بتوانیم همه 
فعالیت های اقتصادی را از طریق فضای مجازی 
و از طریق دولت الکترونیک در اختیار مردم 
قرار دهیم راه مبارزه با فساد است. راه مبارزه 
با فساد شفافیت است و همه مطلع باشند و 

همه بدانند و بتوانند نقد و بیان کنند.
روحانــی تاکید کرد: یکــی از تلاش های 
ما این اســت که تا پایــان این دولت، دولت 
الکترونیک در بخش های مختلف رشد کند 
که با این کار در ســامانه تجــارت،  حمل و 
نقــل، مالیات و انبارها تحولی بزرگی خواهد 
شــد. مردم در آینده نزدیک خواهند دید که 
همه کالاهای موجود از روی کشتی گرفته تا 
انبارهای مختلف اطلاعات آنها در اختیار مردم 
اســت که این جلوی فساد را می گیرد و این 

را دنبال می کنیم.
وی گفت: ما در زمینه مبارزه با فساد چهار 
لایحه معروف به FATF را به مجلس ارائه کردیم 
که مجلس تصویب کرد و ۲ لایحه دیگر هنوز 
باقی مانده که دستور اخیر رهبر معظم انقلاب 
در این زمینه راهگشا است که آن بهترین راه 
مبارزه با فساد اســت یعنی جایی است که 
همه حرکت های مالی و پولی را روشــن می 
کند. ممکن است بعضی ها خوششان نیاید 

اما این راه مبارزه با فساد است.
رییس دولــت تدبیر و امید با اشــاره به 
اقدامــات دولت در زمینه موسســات مالی 
و اعتبــاری غیر مجاز و ادغــام بانکها گفت: 
موسسات غیرمجاز دکان های فساد بودند که 
دولت برای بستن آنها هم از لحاظ مالی و هم 
از جهات دیگر هزینه های سنگینی تحمل کرد.

روحانی افــزود: کار دومی که این روزها 
تکمیل و نهایی شــده اســت موضوع ادغام 
بانک های نیروهای مســلح است. که این کار 
هم بســیار مهم بود کــه همه بانک ها یکجا 
جمع شوند و شرایط بهتری پیدا کنند. برخی 
از بانک ها که دچار مشکل بودند با این ادغام 
همه بانک ها یک شرایط مالی شفاف تر و روشن 
تر و مطمئن تری هم برای نیروهای مسلح و 

هم برای مردم بوجود خواهد آورد. 
رییس جمهور ادامه داد: از مبارزه با فساد 
گرفته تا چابک سازی دولت تا مساله کرونا و 
معیشت مردم و رونق تولید و مبارزه با تحریم 
و شکست تحریم همه اینها اهدافی است که 
تا روزهای آخر دولت با کمک مردم و حمایت 
و ارشادات رهبر معظم انقلاب ادامه می دهیم.

روحانی: هیچ نگرانی برای تولید و تهیه واکسن کرونا نداریم

 
 

 خبر
 ورود بیش از 4000 دادخواســت به مراجع تشــخیص و حل 

اختلاف لرستان
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان گفت: در سالجاری تاکنون 
۴۲۵۰ دادخواست کارگری و کارفرمایی این استان در هیات های تشخیص 

و حل اختلاف بررسی شد.
علی آشتاب دوم دی ماه بابیان اینکه برطرف کردن دعاوی بین کارگران 
و کارفرمایان به صورت سازشــی یکی از مهم ترین سیاست های اتخاذشده 
این وزارتخانه اســت اظهار کرد: در هشــت ماهه سال جاری تعداد ۴۵۳۰ 
دادخواســت در مراجع حل اختلاف و هیئت های تشــخیص این اداره کل 

منجر به صدور رأی شده است.
وی، به تأثیر سازشــی حل وفصل کردن دعاوی اشاره کرد و افزود: این 
شــیوه باعث امکان همــکاری کارگر و کارفرما، کاهش فرایند رســیدگی، 
صرفه جویی در هزینه های اداری و ســرعت در رســیدگی به شــکایات را 
منجر می شــود که در هشت ماهه سالجاری تعداد ۴ هزار ۲۵۰ دادخواست 
از کارگران به ادارات تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان ارجاع شده که 
از این تعداد ۲ هزار و ۵۰ مورد یعنی ۶۲ درصد آرائ صادره در هیئت های 

تشــخیص و حل اختلاف به صورت سازشی حل وفصل شده است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرســتان با بیان اینکه مراجع حل 
اختلاف به منظور رســیدگی به اختلافات فــردی بین کارفرما و کارگر که 
ناشــی از اجرای مقررات قانون کار و سایر مقررات تبعی، موافقت نامه های 
کارگری و یا پیمان های دســته جمعی است، تشکیل شده اند، تصریح کرد: 
در راســتای اجرایی کردن این قانون، اداره روابط کار استان لرستان با ۱۸ 

هیئت تشــخیص و ۱۰ هیئت حل اختلاف فعالیت می کند.
آشتاب خاطرنشــان کرد: راه اندازی سامانه جامع روابط کار، اقدامی در 
راستای توســعه خدمات دولت الکترونیکی و تسهیل گری و شفافیت است 
که در صرفه جویی وقت و هزینه کارگر و کارفرما نقش مؤثری دارد که در 
این راســتا با اطلاع رسانی های صورت گرفته تعداد ۹۷۰۰ کارگر و کارفرما 
در این ســامانه ثبت نام و احراز هویت شــده اند.وی اضافه کرد: این سامانه 
خدمات مختلفی را در حوزه معاونت روابط کار: )بازرســی کار، تشــکلات 
کارگری و کارفرمایی، روابط کار، بیمه بیکاری، مرکز تحقیقات و تعلیمات 

حفاظت فنی و بهداشــت کار و ...( به جامعه هدف ارائه می کنند.

 بازار بی رونق کریسمس در سایه کرونا
امسال مناسبت های مختلف تحت تاثیر شیوع ویروس کرونا به شیوه ای 
متفاوت برگزار شــد و بازار اقلام مناســبتی هم از رونق هر سال برخوردار 
نبود. جشن کریسمس هم که در آستانه آن قرار داریم از این قاعده مستثنی 
نیســت.گزارش ها از بازار حاکی از بی رونقی فروش اقلام مرتبط با جشــن 
کریسمس اســت و برخی فروشندگان از افت شدید فروش خود نسبت به 
ســال های قبل خبر می دهند. این در حالی اســت که در سال های گذشته 
گزارش های میدانی نشان می داد که این بازار از رونق خوبی برخوردار بود 
و فقط مســیحیان مخاطب آن نبودند، بلکه افراد از ســایر ادیان هم برای 
جشن کریسمس آماده می شدند. اما به نظر می رسد امسال به دلیل شیوع 
ویروس کرونا و پرهیز از دورهمی و همچنین وضعیت اقتصادی و معیشتی 
مردم در پی این اپیدمی، بازار اقلام این جشــن هم مانند  مناسبات قبلی 

افت قابل توجهی داشته است.
در این میان مشــاهدات میدانی از قیمت ها نیز حاکی از آن اســت که 
مهم ترین کالای این جشــن، یعنی درخت کریسمس در ابعاد ۶۰ تا ۲۴۰ 
ســانتی متر بین ۲۴۵ هزار تومان تا سه میلیون و ۶۰۰ هزار تومان قیمت 
دارد و درخت هایــی با نوک برفی در ابعاد کوچک حدود ۲۰ هزار تومان و 

در ابعاد بزرگ حدود ۲۰۰ هزار تومان گران تر است.

صنعت خودروی کشــور در حال حاضر رقیب جدی 
ندارد و آزادســازی قیمت در چنین بازاری نسخه قابل 
قبولی نیســت و می توانــد منجر بــه افزایش بیش از 
پیش قیمت ها شــود.مدتی است که وضعیت فروش و 
قیمت گذاری خودرو در کشور دچار چالش شده است؛ 
خودروســازان و مشخصاً وزارت صمت و ایدرو به دنبال 
آزادسازی قیمت خودرو و مجلس به دنبال عرضه خودرو 
در بورس است. رزم حسینی وزیر صمت چند روز پیش 
اعلام کرد که عرضه خودرو در بورس منتفی و مقرر شده 
سیاست گذاری برای صنعت خودرو بر اساس طرح این 
وزارتخانه پیش برود. بلافاصله پس از این اظهارات، روح 
الله ایزدخواه رئیس کمیته خودرو در کمیسیون صنایع 
مجلس به خبرنگار مهر گفت که وزیر صمت نظر شخصی 
داده است و عرضه خودرو در بورس از دستور کار خارج 
نشده است.شآنطور که ایزدخواه گفت، وزارت صمت که از 
ابتدا مخالف عرضه خودرو در بورس بود، در طرح خود به 
دنبال این است که قیمت گذاری خودروهای کم تیراژ که 
۴۵ درصد محصولات خودروسازان را شامل می شود آزاد 
شود و قیمت گذاری خودروهای پرتیراژ یعنی ۵۵ درصد 
محصولات دستوری بماند اما هر سه ماه یک بار اصلاحیه 
بخورد و افزایش یابد.در همین رابطه نیز رضا شیوا رئیس 

شورای رقابت گفته است که سازمان گسترش و نوسازی 
صنایع ایران آزادسازی قیمت برخی خودروهای تولید یا 
مونتاژ داخلی را به شورای رقابت ارائه کرده که شورا نیز 
این درخواست را برای بررسی به مرکز ملی رقابت ارائه کرد 
که طی نشست دیروز دوشنبه، اعضای شورا این موضوع را 
بررسی نهایی کردند و قرار است نتیجه آن به زودی اعلام 
شود.به گفته شیوا، با این مصوبه قیمت بیش از ۱۰ خودرو 
که اغلب آنها به صورت ســی کی دی وارد می شود، مانند 
دناپلاس توربو شارژ، هایما، رانا، کوئیک، شاهین، ساینا، 
پــژ و۲۰۷ پانوراما، چانگان، آریا و کی ۱۳۲ ایران خودرو 
و سایپا به دلیل تولید محصولات مشابه آنها در کرمان 
موتور، بهمن و مدیران خودرو و خروج بازار این خودروها 
از انحصار، از شمول قیمت گذاری شورای رقابت خارج و 
از این پس در شــرکت های خودروسازی قیمت گذاری 
می شود.همچنین طبق گفته آرش محبی نژاد دبیر انجمن 
قطعه سازان برای اجرایی شدن این طرح، نیاز به مصوبه 
شورای هماهنگی سران قوا است که البته این شورا هنوز 

در این خصوص اظهارنظری نداشته است.
اگر شورای هماهنگی سران قوا، طرح پیشنهادی وزارت 
صمت را تصویب کند، مسیر برای آزادسازی قیمت خودرو 
هموار می شود و این محصولات توسط خود خودروسازان 

قیمت گذاری خواهد شــد.این موضوع که نحوه قیمت 
گذاری کنونی خودرو، موجب زیان خودروسازان شده و 
از طرفی زمینه را برای جولان دلالان در بازار آزاد فراهم 
کرده، نه تنها قابل کتمان نیســت بلکه انتقادات زیادی 
را هم متوجه عملکرد شــورای رقابت کرده است، اما با 
توجه به اینکه واردات خودرو ممنوع است و تیراژ مونتاژ 
خودروهای مشابه در کشور بسیار پایین است، نمی توان 
برچسب رقابتی شدن را به بازار محصولات مورد اشاره 
وزارت صمت چســباند.تیراژ مونتاژ خودروهای مشابه 
در کشــور بسیار پایین است، نمی توان برچسب رقابتی 
شــدن را به بازار محصولات مورد اشــاره وزارت صمت 
 چســبانددر واقع میزان تولید خودروهــای مونتاژ که

 مــورد توجــه وزارت صمــت برای »رقابتی شــدن« 
بــازار قرار گرفته به قدری کم اســت کــه قابل قیاس 
بــا خودروهای »کم تیراژ« نیســت؛ به عنــوان نمونه 
طــی ۸ ماه امســال جمع تولید کرمــان موتور تنها ۴ 
 هــزار و ۸۵۳ دســتگاه بوده اســت.بنابراین با توجه به 
عدم وجــود رقابت در بازار خودرو کــه بارها هم مورد 
اذعان وزیر صمت قرار گرفته اســت، آزادسازی قیمت 
این محصول در شرایط کنونی اقدام قابل قبولی نیست 
و در ایــن بازار انحصاری، آزادســازی قیمت ها می تواند 

خود تبدیل به چالش بزرگ دیگری در این بازار شــود.
رزم حســینی چند بار وعده داده که تیراژ خودروسازان 
افزایش می یابد و با عرضه کافی محصول به بازار، زمینه 
برای جلوگیری از رشد بی رویه قیمت ها فراهم خواهد 
شــد.حتی روز گذشته مجدداً در کارگروه جهش تولید 
صنعت خودرو بر افزایش حداکثری تولید و عرضه خودرو 
از سوی خودروسازان تاکید کرد اما تجربه خودروسازی 
در کشــور ما و البته اظهارات قدیمی مســئولان سابق 
نشان می دهد که این وعده ها دوام زیادی ندارد و شاید 
در مدت های سه ماه یا شش ماه تولید خودرو رشد کند، 
همانگونه که طی دو سه ماه اخیر رخ داد و هر روز یکی 
از خودروســازها از شکستن رکورد تولید خود خبر داد، 
اما با توجه به چالش های عمده و ریشه ای صنعت خودرو 
در کشور، این افزایش تولید نمی تواند استمرار چندانی 
داشته باشد.به عنوان نمونه مهدی غضنفری وزیر صمت 
دولت دهم در ســال ۹۱ بر ضرورت تولید »حداقل« ۳ 
میلیون دستگاه خودرو تاکید کرده بود؛ در سال ۹۶ نیز 
محمدرضــا نعمت زاده وزیر صمــت در دولت یازدهم، 
اظهارات غضنفری را مورد اشاره قرارداده و تاکید کرده 
بود که تولید خودرو در کشور باید از مرز ۳ میلیون دستگاه 

در سال عبور کند.

بازارخودرو کشش آزادشدن قیمت را دارد؟
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/10/03

شماره : 983

و  اقتصــادی  امــور  دفتــر  مدیــرکل 
سیاست های تجاری وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت گفت: فعــالان و صاحب نظران 
بنگاه های  می توانند چالش های کسب وکار 
اقتصادی را در سامانه بهین یاب وارد کنند 

تا مورد بررسی و واکاوی قرار گیرد.
به گزارش وزارتخانه یاد شــده، »احمد 
تشکینی« افزود: در راستای ارزیابی، پایش 
و بهبود مســتمر فضای کســب وکار، این 
وزارتخانــه صفحه مربوط به پرســش نامه 
چالش های کسب وکار بنگاه های اقتصادی را 
به منظور دریافت نظرات فعالان تولیدی و 
تجاری و صاحب نظران حوزه صنعت، معدن 
و تجارت در ســامانه بهین یاب ایجاد کرده 
است. وی بیان داشت: از همه افراد مطلع در 
تشکل  ها و تولیدکنندگان صنعتی و معدنی و 
همچنین اصناف و تجار درخواست می  شود 
با مراجعه فصلی )سه ماهه( به سایت بهین  
یاب به آدرس https://behinyab.ir و ورود 
به بخش »پایش فضای کسب  وکار« نسبت 

به تکمیل پرس شــنامه و ثبت اطلاعات در 
این صفحه مبادرت کنند.

تشکینی گفت: این اطلاعات می  تواند در 
تبیین وضعیت کسب وکار و ارزیابی تحولات 

ایجاد شده در بخش به این وزارتخانه کمک 
شــایانی کند. این مسوول خاطرنشان کرد: 

نتایج حاصل شده از پایش فضای کسب وکار 
در ســامانه بهین یاب به طور منظم و شفاف 

اعلام می شود.
وی ادامــه داد: در ایــن پایــش هم به 
موضوعات داخــل وزارتخانه و هم ســایر 

دستگاه ها پرداخته شده است.
رییس جمهوری در جلسه هیات دولت، 
با تاکیــد بر اهمیت کســب و کار و رونق 
تولید و تجارت، از همه دســتگاه ها به ویژه 
دســتگاه های اقتصادی خواست به منظور 
رونق کسب وکار، اشــتغال و جهش تولید، 

برنامه ریزی کنند.
و  هشــتاد  و  یکصــد  در  همچنیــن 
دومین جلسه ســتاد هماهنگی اقتصادی، 
تدوین لایحه  اولویــت  بر  رییس جمهوری 
بودجه بر اســاس واقعیت هــای اقتصادی 
و در عیــن حال تداوم برنامه های توســعه 
کشور، رشد و رونق تولید و ایجاد گشایش 
در معیشــت مردم و اقشــار کم برخوردار 

تاکید کرد.

چالش های کسب و کار بنگاه ها بررسی می شود

روند نزولی بازارهای داخلی، نقطه مقابل بازارهای جهانی
از زمانی که سیاســت جز جدایی ناپذیر اقتصاد ایران شد، شرایط متفاوتی 
برای کشور رقم خورد و سیاست به بستری تبدیل شد تا اقتصاد بتواند در آن 
رشد و توسعه یابد؛ در حالیکه در کشورهای توسعه یافته یا اقتصاد از سیاست 

کاملا جدا شده و یا وابستگی کمی به یکدیگر دارند.
هفته گذشته بازارهای داخلی تحت تاثیر خبرهای مختلفی قرار گرفتند اما 
در کل روند هفت روز اخیر بازارها تحرک شــدیدی را به ثبت نرســانده است. 
تورم نقطه به نقطه در شــرایطی همچنان رو به افزایش است که لایحه بودجه 
۱۴۰۰ همچنان که با کسری مواجه است بر انتظارات تورمی دامن خواهد زد 
و رشد نقدینگی نسبت به سال گذشته ممکن است قیمت دارایی های سرمایه 

ای را افزایش دهد.
بازار دلار و سکه تحت تاثیر اخبار پیروزی قطعی بایدن در انتخابات و بررسی 
مجدد موضوع FATF در شورای نگهبان، هفته گذشته را محتاطانه سپری کردند. 
در واقع دلار از مرز مقاومتی ۲۶ هزار تومان و سکه از ۱۱ میلیون و ۹۸۰ هزار 
تومان پایین تر رفت. به نظر می رسد بیشتر مردم با حفظ سهم بالایی از دارایی 
خود تنها بخشــی از آن را هر هفته به فروش می رســانند و همین موضوع از 
ایجاد تنش در بازار جلوگیری کرده اســت. به طور کلی میانگین روند بازار در 
هفته گذشــته نزولی بوده و معامله گران با بهره گیری از تجربیات گذشــته و 
پایین تر نرفتن قیمت دلا از کف ۲۴ هزار تومان احتیاط را در دستور کار قرار 
داده اند. سکه نیز که در هفته گذشته تا قیمت ۱۲ میلیون و ۷۵۰ هزار تومان 
پیشــروی کرده بود، در این هفته از کانال ۱۲ میلیون تومان نیز پایین تر رفت. 
به طور کلی بازدهی ســکه در هفته گذشته ۳.۳ درصد بود، جز روز سه شنبه 
در تمامی روزهای هفته روند نزولی داشــته است. سکه بازان منتظر هستند تا 
با همه گیری واکسن کرونا در جهان ارزش طلای جهانی افزایش و به تبع آن 
قیمت ســکه نیز بالا رود. با این حال پیش بینی می شود در شرایط کنونی، بازار 

بیشتر در یک دامنه مشخص و کم نوسان حرکت کند.
با توجه به اینکه بانک مرکزی وعده تعدیل انتظارات تورمی در آینده پیش 
رو داده اســت، شاخص کل ســهام روند کاهشی در هفته گذشته تجربه کرده 
است. علارغم افزایش ۱.۴ درصدی در اولین روز هفته، در اواخر هفته به پایین 
تر از ۱ میلیون و ۴۲۸ هزار واحد رســید. افت ســهام شرکتهای بزرگ فلزی، 
معدنی و شیمایی دلیل اصلی ریزش قیمت سهام در هفته گذشته بوده است. 
این افت قیمت در حالی رخ داده است که دو هفته گذشته بازار سهام توانست 
خود را بالا کشــیده و سرمایه گذاران را برای روند صعودی امیدوارم نماید اما 
افزایش عرضه باعث شــد تا این شــاخص از مرز جدید خود یعنی ۱ میلیون و 

پانصد هزار واحد عقب نشینی نماید.
در هفته گذشته نفت اوپک و نفت برنت از مرز ۵۰ دلار گذشت و به ترتیب 
بازدهی ۴ و ۰.۵ درصد را به ثبت رســاندند. انفجار یک نفتکش در عربســتان 
ســعودی و تصمیم اوپک پلاس برای افزایش تدریجی تولید نفت خام در سال 
آینده میلادی از دیگر عوامل رشــد قیمت نفت بوده است. با توجه به نزدیک 
شــدن به سال میلادی جدید و کاهش سفرهای این موقع از سال، آژانس بین 
المللی برآوردهای خود را برای تقاضای نفت سال جاری ۵۰ هزار بشکه در روز 

و برای سال بعد ۱۷۰ هزار بشکه در روز کاهش داد.
قیمت جهانی طلا در هفته گذشته بر خلاف شاخص دلار آمریکا روند صعودی 
با رشــد ۲.۵ درصدی را داشــته است. از آن جا که خوشبینی نسبت به لایحه 
بسته کمک مالی آمریکا وجود دارد، شاخص دلار را به پایین ترین مقدار خود 
در دو سال گذشته رسانده است. شاخص دلار آمریکا نیز در این هفته از کانال 
۹۰ واحد پایین تر رفت. بر این اســاس در این هفته قیمت اونس جهانی طلا با 

قدرت از مرز مقاومتی هزار و ۸۵۰ دلار عبور کرد.
بیت کوین امســال توانسته رشد ۵ هزار و ۵۰۰ دلاری را تنها در ماه نوامبر 
به ثبت برساند که بی سابقه بوده است. بی شک بیت کوین به عنوان یک سر 
پناه امن سرمایه گذاری در شرایط بحران در جهان تبدیل شده است. این ارز 
دیجیتالی هفته گذشــته رشد ۲۳.۵ درصدی به واسطه افزایش خوشبینی ها 
نسبت به اتخاذ سیاست های انبساطی در اغلب کشورها به ثبت رسانده است.

فلزات اساسی هفته گذشته را با رشد اندک و غالبا منفی پشت سر گذاشتند. 
ظاهرا موضوع واکسیناسیون و افت ارزش دلار نتوانسته رشد چشمگیری برای 
این بازار رقم بزند. بر این اســاس ســنگ آهن که در هفته گذشته تا مرز ۱۵۵ 
دلار پیشروی کرده بود، در این هفته تا نقطه ۱۲۸ دلار عقب نشینی کرد. بقیه 

فلزات نوسان کمی را تجربه کردند.

 
 

 
 

در محاسبات اقتصادی کوچکترین اعداد هم ارزش های بزرگ ایجاد می 
کنند، در فرایندهای توسعه ای بسیار تاثیر می گذارند و کسی به خاطر کوچک 
بودن، از آنها نمی گذرد، حال فکر کنید اگر این اعداد آنقدر بزرگ شوند که 
حتی برخی نتوانند صفرهایشان را بشمارند و اتفاقا به دلایلی بسیار عجیب و 
غریب از دست بروند، تکلیف چیست؟ این اتفاقی است که متاسفانه سال هاست 

در استان صنعتی مرکزی در حال رخ دادن است.
کارت بازرگانی یک ابزار مهم ضروری برای تجارت های فرامرزی است، شما 
اگر بخواهید دخل و خرج تان را به عرصه دلار و یورو و دیگر ارزهای خارجی 
وارد کنید و محصول تان سر از آن طرف آب ها در بیاورد و محصولات آن طرف 
آبی را وارد کنید به یکی از این کارت ها نیاز دارید و البته که استفاده شما از 
این کارت ها نه تنها خودتان که استان و کشورتان را بواسطه گردش مالی که 
ایجاد می کند، ارزی که وارد کشور می کند و ... منتفع می کند، و مشکل در 
اســتان مرکزی و شاید دیگر استان ها زمانی آغاز می شود که این کارت ها 
به جای اینکه در محل استقرار صنایع صادر شوند در تهران صادر می شوند.

موضوع کارت های بازرگانی شــرکت های کوچک و بزرگ اراک و استان 
مرکزی اخیرا به موضوعی داغ در اقتصاد اســتان مرکزی بدل شــده است به 

طوری که اتاق بازرگانی اخذ آن از تهران را اجحاف در حق استان می داند.
کارت بازرگانی در واقع مجوزی است که دارنده آن، اعم از شخص حقیقی 
و حقوقی، می تواند اقدام به تجارت در عرصه واردات و صادرات از جمله ثبت 
سفارش و ترخیص کالا تا واردات از مناطق آزاد، حق العمل کاری در گمرک 

و صادرات کالاهای مجاز کند.
طبق قوانین کمرگی موجود در کشور، ورود و صدور کالا برای کلیه تجار 
آزاد نیست و بازرگانانی می توانند مبادرت به ورود و صدور کالا کنند که کارت 
بازرگانی باشند و در واقع به واسطه این کارت می توانند اموری چون واردات 
از مناطــق آزاد، صادرات کالاهای مجاز بازرگانی، صدور ویزای تجاری، صدور 
گواهی مبدا، عضویت در اتاق بازرگانی، ارتباط با تجار خارجی، مبادله اطلاعات 
تجاری در سطح جهان، شرکت در نمایشگاه های ملی و بین المللی داخلی و 

خارجی، ثبت سفارش و ترخیص کالا را به انجام برسانند.

استان مرکزی بواسطه استقرار صنایع کوچک و بزرگ در بین چهار قطب 
صنعتی کشــور جای گرفته است، صنایعی که هر کدام میلیاردها دلار ارزش 
داشــته و میلیون ها دلار در ســال واردات و صادرات انجام می دهند و قطعا 
الزام اولیه برای این واردات و صادرات برخورداری از کارت بازرگانی است، اما 
اغلب آنها کارت بازرگانی خود را از تهران دریافت می کنند که این امر مورد 

نقد اتاق بازرگانی قرار دارد.
ناصر بیگی رییس اتاق بازرگانی اراک بیستم آذرماه در چهل و نهمین جلسه 
شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی استان مرکزی بیان کرد: ۱۹۴ 
شرکت در استان وجود دارد که کارت های بازرگانی خود را از تهران دریافت 
می کنند که البته بخشی از آنها غیرفعال یا کوچک هستند، اما در این بین 
۶۷ شــرکت بزرگ همچون پتروشیمی شازند، رنگ روناس، بوتان، سرامیک 
سینا، آلومرول، نورد آلومینیوم، آبسال، شرکت معدنی املاح ایران، واگن پارس، 
شیشه کاوه فلوت و ... خودنمایی می کنند در حالی که کارت بازرگانی باید در 

محل ثبت و صدور پروانه شرکت اخذ شود.

تولید رقابت پذیر در صنعت خودرو و رفع انحصار، همواره یکی از دغدغه ها 
برای افزایش رضایت مندی مشتریان و مصرف کنندگان خودرو بوده است. برخی 
از واردات خودرو، عده ای از ایجاد قطب ســوم خودروسازی و عده ای دیگر بر 
تقویت خودروسازان کوچک موجود به عنوان راهکارهای حل این مشکل یاد 
می کنند.۲۹ مهرماه امســال بود که وزیر صنعت، معدن و تجارت در جلسه 
مشــترک با نمایندگان مجلس شورای اســلامی با تاکید بر ضرورت افزایش 
کیفیت تولیدات خودرویی کشور، گفت: باید شرایط برای عبور از انحصار دو 
شرکت بزرگ خودروسازی و افزایش تولیدات با هدف رقابت پذیری محصولات 
خودرویی در سطح بازار فراهم شود.»علیرضا رزم حسینی« افزود: اولویت نخست 
وزارتخانه، حمایت ویژه واحدهای توانمند و افزایش تولیدات رقابتی در حوزه 
خودرو کشــور بوده و تقویت شرکت هایی که توانمندی لازم در این عرصه را 
دارند در دســتور کار است تا بتوان انحصار موجود را از بین برد.به تازگی نیز 
وزیر صنعت با تاکید بر اینکه باید رقبای جدید در حوزه خودروســازی وارد 
شوند، گفت: بخش خصوصی باید تقویت شود.موضوعی که البته سال ها است 
که درباره آن صحبت شده و حالا باید دید در عمل چه کارهایی برای تحقق 

آن انجام شده است. 

 تدوین بسته جهش تولید
»بهزاد اعتمادی« قائم مقام سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( 
در این زمینه از تهیه و تدوین بسته ای برای صنعت خودرو خبر داده که محوریت 
اصلی آن بر تحقق »جهش تولید«  در این صنعت است.وی با بیان اینکه هنوز 
این بسته تکمیل نشده، اطلاع رسانی در این خصوص و رمزگشایی از سخنان 
وزیر و اینکه چگونه می توان انحصار موجود را از بین برد را به آینده موکول کرد.

با این حال هنوز هم دو خودروســاز بزرگ در غیبت خودروهای خارجی 
بی رقیب در بازار ایران می تازند. این در حالی است که خودروسازان کوچک 

داخلی نیز نمی توانند در عمل با این خودروسازان رقابت کنند. 

 رفع انحصار در صنعت خودرو با توجه به خودروسازان کوچک
»امیر جعفرپور« مشــاور معاون طــرح و برنامه وزارت صنعت به خبرنگار 
اقتصادی ایرنا گفت: مطابق آمارها، ایران خودرو و سایپا بیش از ۹۰ درصد تولید 
خودروی کشور را در اختیار دارند و ۱۰ درصد دیگر سهم بقیه خودروسازان 
کوچکند که شامل ۱۴ خودروساز می شود.به گفته وی، از این ۱۴ خودروساز 
هفت خودروساز در استان کرمان و منطقه ویژه اقتصاد بم فعالیت دارند که در 
بین آنها خودروسازان مطرحی هچون کرمان موتور و گروه بهمن دیده می شوند 
و در مجموع با تیراژی کمتر از ســالیانه ۱۰۰ هزار دستگاه خودرو به فعالیت 
می پردازند.معاون پیشین دفتر خودرو و نیروی محرکه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت خاطرنشان کرد: یکی از تاکیدات وزیر صنعت، تقویت خودروسازان 
کوچک است، به عنوان مثال اگر ظرفیت رنگ خودروها از ۲.۵ میلیون به سه 

میلیون خودرو افزایش یابد و این افزایش خطوط رنگ در خودروسازان کوچک 
اتفاق بیفتد، بخشی از این هدف دست یافتنی است.

وی بیان داشت: همچنین اگر خودروسازان کوچک داخلی سازی محصولات 
خود را از ۱۰ و ۲۰ درصد کنونی به ۳۰ درصد در ســال ۱۴۰۰ ارتقا دهند، 
به طوری که این افزایش عمق داخلی ســازی با افزایش تیراژ نیز همراه باشد 
و خودروســازان توانمندتر به تدوین همکاری هایی با دو خودروساز بزرگ و 
قطعه سازان بپردازند، افزایش شمارگان تولید آنها تا بیش از ۱۰۰ هزار دستگاه 

در سال امکان پذیر است.

 هدفگذاری تیراژ ۵00 هزار دستگاهی در منطقه ویژه اقتصادی بم
جعفرپور ادامه داد: هفت خودروســاز مستقر در منطقه ویژه اقتصادی بم 
به دنبال تیراژ تولید نیم میلیون دســتگاهی تا سال ۱۴۰۰ هستند و چنین 
حرکت هایی با تعریف همکاری های قاعده مند بین آنها و قطعه ســازان میسر 
خواهد بود.وی یادآورشد:  در سال های گذشته یکی از موضوعاتی که سبب عدم 
رشد سایر خودروسازان شده بود، حمایت ها و سهامداری دولت در ایران خودرو 
و سایپا بود، اما امروز یکی از اهداف دولت خروج از آنها و در عوض پرداختن به 

وظایف حاکمیتی و تنظیم کنندگی )رگولاتوری( خود است.
این مسوول اضافه کرد:  در این صورت، خودروسازان کوچک تر، بزرگ شده 
و با حمایت ها، یارانه ها و برداشته شدن قیمت های دستوری، می توان رقبایی 
برای دو خودروساز بزرگ کشــور درست کرد.وی تاکیدکرد:  در ارزیابی های 
انجام شده، همواره محصولات سه گروه بهمن، کرمان موتور و مدیران خودرو 
بهترین نمره ها را از نظر کیفی دریافت کرده اند و این امکان وجود دارد که با 
افزایش تیراژشان، در یک فضای رقابتی مناسب و قیمت های تمام شده واقعی 
)نه دســتوری و غیررقابتی( این ســه خودروساز بتوانند هر یک به شمارگان 
تولید یکصد هزار دستگاه دســت یابند.معاون پیشین دفتر خودرو و نیروی 
محرکه وزارت صنعت در پاسخ به اینکه محصولات تولیدی سه خودروساز یاد 
شده در بازه قیمتی متوسط به بالا قرار دارند، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه 
بیش از ۲۰ میلیون خانوار یک، دو و ســه نفره در کشور وجود دارد، می توان 
تولید خودروهای ارزان قیمت تر کوچک را توسعه داد که به ویژه برای سفرهای 
درون شــهری مناسب اند.وی یادآوری کرد: مطابق آمارها بیش از ۹۹.۲ درصد 
تردد در شهرها و کمتر از هشت دهم درصد ترددها در مسیرهای بین شهری 
انجام می شود که برای تردد برون شهری می توان از ناوگان های هوایی، ریلی و 

جاده ای )اتوبوس و غیره( نیز بهره برد.

 چالش های رقابتی شدن خودروسازی
»امیرحسن کاکایی« استاد دانشگاه در این زمینه نظر دیگری دارد.

این کارشــناس صنعت خودرو در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: همواره 
از ایجاد قطب سوم خودروسازی یا تسهیل واردات به عنوان گزینه هایی برای 

رفع انحصار در خودروســازی کشور یاد می شود.به گفته وی، قطب سوم یک 
عبارت متناقض است، به نحوی که مطرح کنندگان این موضوع درتلاشند در 
مقابل دو خودروساز بزرگ کشور یک خودروساز بزرگ خصوصی درست کنند.

کاکایی ادامه داد: پرســش اینجاست آیا باید این خودروساز سوم را دولت 
درست کند؟ که در این صورت با موضوع خصوصی بودن در تناقض است، از 
طرفی فراموش نکنیم علاوه بر ایران خودرو و ســایپا ۲۸ خودروساز کوچک و 
متوسط خصوصی نیز در کشور وجود دارند که برخی از آنها نظیر کرمان موتور 

و گروه بهمن با تفکر قطب سوم خودروسازی در زمان خود به وجود آمدند.
وی اظهار داشــت: بر این اساس در گذشته تلاش با همین دیدگاه انجام 
شده بود، اما آنچه در عمل اتفاق افتاد جلوی رقابت در این صنعت گرفته شد.

این کارشــناس صنعت خودرو تاکیــد کرد: تجربه نشــان داده با تعدد 
خودروسازی نمی توان رقابت به وجود آورد، بلکه فقط »خودروسازان کوتوله« 

را توسعه خواهیم داد که قابلیت رقابت در سطح داخلی و بین المللی ندارند.
وی، در این زمینه به برخی تجارب جهانی اشاره کرد و گفت: در کشوری 
نظیر چین که خودروسازان متعددی در آن مشغول به فعالیت هستند، سالیانه 
بیش از ۳۰ میلیون دســتگاه خودرو تولید می شود که هم در این بازار بزرگ 
مصرف شده و هم به سایر کشورها صادرات می شود؛ بازار خودرویی که همه 
بزرگان دنیا در آن به سرمایه گذاری پرداخته اند.کاکایی اضافه کرد: در مقابل، 
کشــوری نظیر کره جنوبی وجود دارد که فقط شرکت هیوندایی آن هم با دو 
برند کیا و هیوندایی را دارد و خودروهای بسیار باکیفیت تولید می کند که نه 
تنها در بازار داخلی خود مصرف می شود، بلکه بخشی از بازارهای بزرگ جهان 
را تسخیر کرده اند.استاد گروه مهندسی خودروی دانشگاه علم و صنعت یادآور 
شد: فراموش نکنیم دو خودروساز بزرگ کشور از نظر بین المللی در اصل سه 
خودروســاز هستند و در سال های گذشته، پارس خودرو به عنوان قطب سوم 
خودروسازی کشور مطرح بود اما در رقابت با ایران خودرو و سایپا به حاشیه رفت.

 چه کنیم رقابت شکل بگیرد؟
وی در ادامه با طرح این پرسش که »حال چه کنیم رقابت شکل بگیرد«، 
خاطرنشان کرد: در جهان، صنعت خودروسازی به سمت انحصار اما بازارها به 
سمت رقابت پیش می رود، در این میان واردات خودرو می تواند در سر و شکل 
گرفتن یک فضای رقابتی کمک حال باشد، اما در همه کشورها آن را با مکانیسم 
تعرفه کنترل می کنند.کاکایی افزود: تعرفه، مکانیسمی برای جبران عدم توازن 
بین تولید و تجارت در داخل با خارج از کشور است تا خودروها در یک رقابت 
برابر قرار بگیرند.وی اظهار داشت: آنچه مسلم است مکانیسم تعرفه در کشور 
ما از تولید داخل حمایت نکرده، بلکه در حقیقت از یک مونتاژ حداقلی حمایت 
کرده است، دلیل آن وجود ۲۸ خودروساز خصوصی است که هر یک قرار بود 
به قطب سوم تبدیل شوند، اما هیچ یک از آنها بیش از ۲۰ درصد داخلی سازی 

در محصولات خود ندارند.

ارقام نجومی که از کیسه استان مرکزی می رود!

توسعه صنعت خودرو با افزایش رقابت پذیری و رفع انحصار

بیش از ۲۷۸.۲ میلیون متر مربع کاشی و سرامیک تولید شد

 خبر

آمار هشــت ماهه امسال گویای تولید ۲۷۸ میلیون و 
۲۲۰.۵ هزار متر مربع کاشی و سرامیک در سطح کشور 
است که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته افت ۴.۵ 
درصدی را نشــان می دهد.باستناد جداول آماری وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گویای آن است که در هشت ماهه 
ابتدایی ۹۸ بالغ بر ۲۹۱ میلیون و ۳۳۰ هزار متر مربع انواع 

کاشی . سرامیک در سطحکشور تولید شد.

 صادرات 1۶1 میلیون متر مربعی  
پارسال میزان صادرات کاشی و سرامیک کشور سهم 
حدود ۴۰ درصد از تولید این بخش را با رقم ۱۶۱ میلیون 
متر مربع به خود اختصاص داد و انتطار می رود برای امسال 

نیز حداقل ۱۵۰ میلیون متر مربع تحقق یابد.

 سهم ۵0 درصدی بازار داخلی 
براساس آمارهای انجمن صنفی تولید کنندگان کاشی 
و سرامیک سال گذشته بالغ بر ۵۰ درصد تولید کاشی و 
سرامیک کشور در بازار داخل با رقم ۲۰۰ میلیون متر مربع 
جذب شد و پیش بینی شده تا پایان امسال به همین حدود 

در بازار داخل به مصرف برسد.

 تولید 3۹۸ میلیون متر مربعی
تولید کاشــی و سرامیک بنابر آمار انجمن یاد شده به 
رقم ۳۹۸ میلیون متر مربع رسید که نسبت به رقم ۳۸۱ 

میلیون متر مربع عملکرد ســال ۹۷ رشــد کمتر از پنج 
درصدی را ثبت کرد.

براساس سند چشم انداز ۱۴۰۴ پیش بینی تولید ۷۰۰ 

میلیون متر مربع کاشی و سرامیک شده است.
باستناد بررســی های وزارت صنعت، معدن وتجارت، 
صنعت کاشی و سرامیک در بین هفت صنعت راهبردی 

کشور جای دارد.
ســالهای ابتدایی دهــه ۹۰، ایران بین پنج کشــور 
تولیدکننده و صادرکننده کاشی و سرامیک جای داشت، 
اما اکنون ضمن حفظ جایگاه خود در بین تولیدکنندگان، 
از لحاظ صادرات براثر شرایط بین المللی در رده های نهم 

یا دهم جای دارد.
آمار تولید، مصرف، صادرات و واردات کاشی و سرامیک 
در سالهای ۹۶- ۱۳۹۲ گویای آن است که میزان متوسط 
تولید در دوره مورد بررسی بالغ بر ۳۸۰ میلیون متر مربع 
است و مصرف هم در این مدت بطور متوسط ۲۳۰ میلیون 
متر مربع، در زمینه صادرات هم سال ۹۲ در حالی که رقم 
۱۱۴ میلیون متر مربع بود، با افت اندکی در سالهای ۹۳ 
و ۹۴ روبرو شــد، سپس در سالهای ۹۵ و ۹۶ به رقمهای 

۱۲۶ و ۱۴۸ میلیون متر مربع رسید.
همچنین میزان واردات در سالهای مورد بررسی کاهشی 
بود و از ۳.۵ میلیون متر مربع در ســال ۹۳ که بیشترین 

واردات بود، در سال ۹۶ به ۲.۳ میلیون متر مربع رسید.

  نقاط قوت و ضعف طرح فولادی مجلس
طبــق گزارش مرکز پژوهش های مجلس، طرح توســعه و تولید پایدار 
زنجیره فولاد دارای نقاط ضعف وقوت اســت و بر خلاف پیش بینی طرح، 

عرضه همه محصولات زنجیره فولاد در بورس امکان پذیر نیســت.
مرکز پژوهش های مجلس در اظهارنظری کارشناســی، به نقاط ضعف و 
قوت طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد با رویکرد اصلاح سیاست های 

تنظیم بازار پرداخت.
طبــق اظهــار نظر مرکز پژوهش هــای مجلس، زنجیره فــولاد ایران با 
چالش هــای متعددی رو به رو اســت. از جمله چالش های ســاختاری این 
زنجیــره می توان به عدم توازن زنجیره، ابهام در تحقق برنامه های توســعه 
صنعت فولاد، عقب ماندگی در زمینه اکتشافات معدنی و چالش تأمین مواد 
اولیه، فراهم نبودن زیرســاخت ها )تأمین آب، بنادر، راه آهن و...(، ساختار 
معیوب تعیین قیمت حامل های انرژی، سیاســت های نادرست تنظیم بازار، 
بهره وری پایین، عدم توجه به ارتقای فناوری و فقدان ســامانه های آماری 

و اطلاعاتی جامع در زنجیره فولاد اشاره کرد.
طرح توسعه و تولید زنجیره فولاد بر مبنای اصلاح روندهای فعلی تنظیم 
بازار زنجیره فولاد تدوین شده است. در عین حال در برخی مواد آن ایرادهایی 
وجود دارد که ممکن است موجب مرتفع شدن چالش ها و مشکلات زنجیره 
فولاد کشور نشود. از جمله نقاط قوت این طرح می توان به این نکته اشاره 
کرد که در طرح حاضر به همه حلقه های زنجیره ارزش فولاد توجه شده و 
برای حمایت و توسعه صادرات محصولات زنجیره فولاد پیشنهادهایی ارائه 
شده است که اجرای صحیح آنها می تواند علاوه بر تأمین نیاز داخل کشور 

موجب صادرات پایدار محصولات زنجیره فولاد شود.
از جمله ایرادهای این طرح می توان به الزام همه تولیدکنندگان زنجیره 
فــولاد بــه عرضه محصولات خود در بورس کالا اشــاره کــرد که با توجه 
بــه واقعیات موجود، امــکان عرضه محصولات زنجیره فولاد توســط همه 
تولیدکنندگان به ویژه تولیدکنندگان کوچک و متوسط و برخی واحدهایی 
که دارای قراردادهای بلندمدت تأمین مواد اولیه هستند، امکانپذیر نخواهد 
بود و بازار زنجیره فولاد کشــور با چالش رو به رو خواهد شد.طرح حاضر با 
شناسایی برخی از آســیب های زنجیره فولاد، در صدد حل آنها بوده است 
و تا حدی در این خصوص موفق بوده اســت، لذا مرکز پژوهش های مجلس 
با کلیات این طرح موافق اســت ولی برخی رویکردهای این طرح نادرست 

ارزیابی می شود.
مهمترین این رویکردها عبارت است از: بی توجهی به ضرورت ثبات در 
صــادرات در کنار تأمین پایدار نیاز داخــل، الزام به عرضه محصولات همه 
تولیدکنندگان در بورس کالا و ایجاد کمیته جدید برای سیاســت گذاری 
در صنعت فولاد. اصلاح این رویکردها ضروری است و در صوت عدم اصلاح 
مســتعد ایجاد مشکلات جدید برای زنجیره فولاد کشور خواهد بود که در 

متن گزارش، به جزئیات پیشنهادهای اصلاحی اشاره شده است.
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بخش ابتدایی زنجیره فولاد یعنی معدنی ها )سنگ آهن( بارها از طریق اتاق 
بازرگانــی نظرات خود را درخصــوص تنظیم بازار اعلام کرده و به این موضوع 
تاکید کرده اند که سپردن معاملات به مکانیزم های بازار همچون عرضه و تقاضا 
بهترین شیوه تعیین نرخ به شمار می رود و باید میزان دخالت دولت در اقتصاد 
بســیار کم و تنها محدود به موارد اســتثنا باشد. اما درحال حاضر وضعیت در 
زنجیره آهن و فولاد این گونه نیست و شمش سازان مواد اولیه خود را براساس 
نرخ دستوری و بسیار ارزان تر از قیمت جهانی دریافت می کنند. در این شرایط 
ورود وزارت صمت به این زنجیره، نه تنها مغایرتی با رفتن به ســمت بازار آزاد 
ندارد که تنها تعدیل سوبسیدهای فعلی شمش سازان به شمار می رود. اما از آنجا 
که این تعدیل در سیاست گذاری از مزایای یکی از حلقه های زنجیره می کاهد 
و )شــاید( نفع عمومی تمامی حلقه ها را به دنبال دارد، داد اعتراض بخشــی از 

حلقه های زنجیره را بلند کرده است.
در شــیوه نامه فولادی وزارت صنعــت، معدن و تجارت به چند مورد اصلی 
پرداخته شده که عرضه تمامی محصولات حلقه های مختلف زنجیره فولاد در 
بورس کالا یکی از این موارد اســت. این موضوع درحالی که مزایایی به همراه 
دارد، اما بدون چالش هم نیست. عرضه تمامی محصولات در رینگ معاملاتی 
بورس کالا باعث می شود تا کشف نرخ در فضایی شفاف و رقابتی انجام شود که 
این موضوع در شرایطی که حلقه های بالادستی از قیمت گذاری دستوری زیان 

می بینند، گزینه ای مناسب به شمار می رود.
درحال حاضر با وجودی که قیمت پایه شمش فولاد در بورس کالا براساس 
نرخ جهانی تعیین می شود و در برخی برهه های زمانی، به علت رقابت قیمت 
در بــازار داخل، حتی از بهای جهانی نیز بالاتــر می رود، اما تعیین قیمت در 
بخش ابتدایی زنجیره شامل سنگ آهن، کنسانتره و گندله به صورت دستوری 
و براساس ضرایب مشخص از قیمت شمش فولادی تعیین می شود. این نحوه 
تعیین قیمت باعث شــده تا مواد اولیه شمش سازان با بهایی بسیار ارزان تر از 
قیمت های جهانی به دســت فولادی ها برسد و درحالی که بخش فولاد از این 
ارزان فروشی منتفع شده، حلقه های ابتدایی زنجیره متحمل زیان می شوند. در 
این شــرایط گاهی فولادسازان شــمش تولیدی خود را به صورت کنترل شده 
در بورس کالا عرضه می کنند و این موضوع باعث می شود تا در برخی زمان ها 
مانند تابستان امسال، رقابت بهای شمش فولاد را در بازار داخل حتی از قیمت 
صادراتی نیز بالاتر ببرد. به این ترتیب نحوه سیاســت گذاری فعلی در زنجیره 
فولاد و حمایت گسترده در بخش شمش باعث شده تا درحالی که شمش سازان 
مواد اولیه خود را بسیار ارزان تر از نرخ جهانی دریافت می کنند، آن را با قیمتی 
به مراتب بالاتر از قیمت های جهانی به صنایع تکمیلی بفروشــند. این موضوع 
نیز باعث شده تا زنجیره آهن و فولاد کشور از بالادست تا پایین دست به صورت 

دوکی شکل رشد کنند.
به عنوان نمونه در نهاده ای همچون کنسانتره )سنگ آهن( نحوه قیمت گذاری 
باعث شده بود تا پیش از این، واحدهای فرآوری این کالا را ۵۰ درصد ارزان تر 
از نرخ جهانی در اختیار حلقه های بعدی و به طور مشــخص شمش سازان قرار 
دهند. اما در هفته جاری با توجه به رشد جهانی قیمت کنسانتره، تفاوت قیمت 
کنســانتره در بازار داخل با بهای جهانی به ۸۵ درصد رسیده و به این ترتیب 
شمش سازان مواد اولیه خطوط تولید خود را ۸۵ درصد ارزان تر از قیمت جهانی 

دریافت می کنند.
در ماه های گذشــته بخش ابتدایــی زنجیره فولاد بــرای افزایش ضریب 
قیمت گذاری نهاده های خود، کش و قوس های فراوانی با شمش سازان داشتند. 
اما این بخش از زنجیره حاضر نشد هیچ تغییری در ضرایب نرخ گذاری به وجود 
آورد، در عین حال بهای شــمش فولاد در بازار داخل نیز افزایش مســتمری 
داشــت که به زیان صنایع تکمیلی و مصرف کننده منجر شــد و مجموع این 
عوامل زمینه ساز آن شدند تا وزارت صنعت، معدن و تجارت بخواهد تغییراتی 

را در نحوه عرضه و معاملات این زنجیره به وجود آورد.
در این شــرایط آوردن تمامی حلقه هــای زنجیره فولاد به بورس کالا باعث 
می شود تا کشف قیمت در بازاری شفاف تر انجام شود که سود تمامی حلقه های 
زنجیره را به صورت یکسان در بر دارد. البته عرضه محصول تولیدی در بورس کالا 
برای بنگاه های کوچک و متوسط در تمامی حلقه های زنجیره از معدن تا محصول 
نهایی دشوار و حتی نشدنی است. در این میان خرید از بورس کالا برای متقاضیان 
خرد نیز چندان در دسترس نیست. بنابراین انتظار می رود که وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در شیوه نامه فولادی خود به وضعیت فروشندگان و متقاضیان 
خرد توجه داشته باشد و راهکاری برای معاملات در این سطح درنظر بگیرند و 
درواقع موارد استثنا را در این شیوه نامه لحاظ کنند.حال در شرایطی که نارضایتی 
مصرف کننده از روند رو به رشــد قیمت محصولات فولادی و افزایش مستمر 
بهای شمش فولاد که ماده اولیه صنایع تکمیلی به شمار می رود باعث شده تا 
وزارت صمت تصمیم به تغییر در سیاست های این زنجیره بگیرد، شمش سازان 
در مقام انتقاد برآمده و طرفدار اقتصاد آزاد شده اند.از دیگر موارد این شیوه نامه 
تعیین نرخ پایه براساس ۸۰ درصد قیمت جهانی منطقه CIS است، با توجه به 
اینکه رقابت برای خرید در شیوه نامه آزاد گذاشته شده، اگر مبنای تعیین نرخ 
تمامی حلقه ها بر این اساس باشــد، ایرادی به وجود نمی آید. از سویی تمامی 
حلقه ها در وضعیت یکسانی قرار دارند و از طرف دیگر با رقابت براساس عرضه 
و تقاضا بازار به تعادل واقعی می رسد. در این شرایط جدل های فعلی برای تغییر 

در این شیوه نامه را باید جدل برای از دست دادن رانت تلقی کرد.

معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفت: بنا داریم در یک برنامه سه 
ساله، هشــت میلیارد دلار از واردات مواد 
اولیه، مواد واسطه ای و قطعات و تجهیزات 
مورد نیاز صنایع کشور را با نهضت »ساخت 

داخل« کاهش دهیم.
مهدی صادقــی نیارکی در آیین افتتاح 
کارخانه قوطی ســازی زمزم کرمانشاه  که 
امــروز )دوم دی( با حضــور رئیس بنیاد 
مســتضعفان و جمعی از مسئولین استان 
برگزار شــد، با اشــاره به چند راهبرد مهم 
وزارت صمت، اظهار کرد: یکی از مهمترین 
برنامه های ما که برای اولین بار در ســال 
۱۳۹۸ آن را تعریف کردیم، نهضت ساخت 
داخل اســت که بر اساس آن برنامه داریم 
ظرف مدت سه سال هشت میلیارد دلار از 
واردات کشــور را با تولیدات داخل کاهش 

دهیم.
وی ادامه داد: این هشــت میلیارد دلار، 
بخشــی از واردات ۲۰ میلیارد دلاری مواد 
اولیه، مواد واســطه ای، قطعات و تجهیزات 

مورد نیاز صنایع کشور است.
معاون امور صنایع وزارت صمت با اشاره 
به اینکه برش سالیانه، برش استانی و برش 
ســهم نهادهای عمومی غیردولتی از این 
طرح مشخص شده، عنوان کرد: سهم استان 
کرمانشاه برای امسال ۵۰ میلیون دلار بود 
که تا کنون بسیار بیشتر و نزدیک به ۱۲۰ 

میلیون دلار محقق شده است.

بــه گفتــه صادقی نیارکــی، این ۱۲۰ 
میلیــون دلار جایگزیــن واردات، عمدتــا 
در بخــش قطعات خــودرو، جعبه فرمان، 
کاتالیســت ها و بخش قابل توجهی از آن 
نیز مربوط به همین کارخانه قوطی سازی 

زمزم است.
وی یکی دیگر از راهبردهای مهم وزارت 
صمت خصوصا در ســال جهــش تولید را 
فعالسازی دو هزار واحد صنعتی راکد و نیمه 

فعــال از مجموع ۱۰ هزار واحد راکدی که 
داریم عنوان کرد و یادآور شد: سهم استان 
کرمانشاه از این تعداد ۵۵ واحد صنعتی و 
معدنی است که خوشــبختانه تاکنون ۲۲ 
واحد معدنی و ۲۸ واحد صنعتی به فعالیت 

مجدد برگشته اند.
معاون امور صنایع وزارت صمت سپس 
به اقدامات انجام شده در استان کرمانشاه 
اشــاره داشــت و ادامه داد: تا پایان امسال 

یازده طرح صنعتی با سرمایه گذاری ۳۵۰۰ 
میلیــارد تومان و اشــتغالزایی هزار نفر در 

استان کرمانشاه افتتاح می شود.
صادقــی نیارکی همچنیــن از پیگیری 
جدی چند پروژه مهم مصوبه ســفر مقام 
معظم رهبری در استان کرمانشاه خبر داد و 
عنوان کرد:یکی از این پروژه ها کارخانه ایران 
خودرو بود که به بهره برداری رسید، پروژه 
دیگر بیوایمپلنت اســت که فاز »زرد« آن 

شامل تولید رگ مصنوعی، تاندون و ... در 
آینده نزدیک افتتاح می شود و پروژه دیگر 
نیز بیواتانول اســت که با پیشرفت فیزیکی 
۷۵ درصدی ســال آینده بــه بهره برداری 

خواهد رسید.
وی درباره کارخانه قوطی ســازی زمزم 
نیز با بیان اینکه اســتارت کار و مطالعات 
این پروژه از ســال ۱۳۸۷ زده شد، عنوان 
کرد: این طرح به همت متخصصین داخلی 

آماده و راه اندازی شد.
معاون امــور صنایــع وزارت صمت از 
سرمایه گذاری دو هزار میلیارد تومانی این 
طرح نیز یاد کرد و با بیان اینکه از این میزان 
۴۲ میلیــون یورو از صندوق توســعه ملی 
تامین اعتبار شده، خاطرنشان کرد: افتتاح 
این کارخانه تاثیر بسزایی در جلوگیری از 
خروج ارز از کشور خواهد داشت، بگونه ای 
که در سال ۱۳۹۷ حدود ۲۲ میلیون دلار 
بــرای واردات قوطی هزینه شــد و اکنون 
ایــن واردات به میزان قابل توجهی کاهش 

خواهد یافت.
بــه گفته صادقی نیارکی، از این پس نه 
تنها در زمینه تولید قوطی نوشابه خودکفا 
می شویم، بلکه می توانیم صادرات و ارزآوری 

هم داشته باشیم.
وی اظهار کرد: قطعا واردات این محصول 
به جهت آنکه اکنون در داخل کشور تولید 
می شود، مشــمول ممنوعیت و محدودیت 

خواهد بود.

کاهش ۸ میلیارد دلاری واردات مواد اولیه 

 
 

 خبر
 چرا دانش آمــوزان مناطق محروم بایــد از آموزش مجازی 

محروم باشند؟
نماینده مردم زابل در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد که دانش آموزان 
مناطق محروم چه گناهی کرده اند که در این مناطق به دنیا آمده و امروز با 
شیوع بیماری کرونا از دسترسی به اینترنت و درس خواندن محروم شده اند.

حبیب الله دهمرده در  جلســه علنی مجلس شــورای اسلامی ضمن مطرح 
کردن ســوال خود از وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در خصوص علت 
عدم اجرای طرح نصب فیبر نوری در اســتان های مرزی به ویژه سیستان و 
بلوچستان بیان کرد: امروز در سطح دنیا بسیاری از کارها به صورت مجازی 
انجام می شود اما در کشور ما یک اختلاف بزرگ بین نقاط برخوردار و کم 
برخوردار وجود دارد. بنده در استان های مختلف کار کرده ام امروز با توجه 
به شــیوع بیماری کرونا دانش آموزان مناطق محروم کل کشــور و به ویژه 
سیســتان و بلوچستان، کرمان و لرستان مرتکب چه گناهی شده اند که در 
آنجــا زندگی می کنند و نمی توانند از طریق بســتر مجازی درس بخوانند. 
آیــا فقط آقای وزیر باید به برخی از مناطق خاص توجه کند؟وی در ادامه 
اظهار کرد: سیســتان و بلوچستان در قد و قواره یک استان نیست بلکه در 
حد چهار یا پنج استان وسعت دارد اما ما همیشه آن را به اندازه یک استان 
دیده ایم. در حوزه برق و ارتباطات عقب ماندگی تاریخی در ســطح استان 
وجود دارد. به جز بحث آموزش عالی در ســایر شاخصه ها همیشه از آخر، 
اول هســتیم همسایه ما کشور سوئیس نیســت بلکه افغانستان و پاکستان  
اســت که بدبختی هایی را برای مردم منطقه به دنبال دارند.نماینده مردم 
زابل در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: دانش آموزان منطقه به اینترنت 

دسترسی ندارند آیا آنها حق درس خواندن ندارند؟
 آیا فردا نباید در کنکور با دانش آموزان دیگر در ســطح کشــور رقابت 
کننــد؟ چرا آقای وزیر از روز اول پیگیر این موضوع نبود این شــکاف روز 

به روز بیشتر می شود.
مردم التماس می کنند که به هیچ امکاناتی برای درس خواندن دسترسی 
ندارند ما نماینده مردم هســتیم و باید به آنها پاســخگو باشیم. بنده بحثم 
تنها استان سیستان و بلوچستان نیست بلکه تمام نقاط محروم کشور است 

چه پاسخی برای مردم داریم؟

مرکز آمار نرخ تورم آذرماه را اعلام کرد که بر اساس 
آن نرخ تورم سالیانه نهمین ماه سال خانوارهای کشور به 
۳۰.۵ درصد رسید که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، 
۱.۵ واحد درصد افزایش داشت. براساس این گزارش نرخ 
تورم سالیانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت در 
یک سال منتهی به ماه جاری، نسبت به دوره مشابه قبل 
از آن است.همچنین نرخ تورم سالیانه برای هر دو گروه 
خانوارهای شهری و روستایی برابر ۳۰.۵ درصد است که 
برای خانوارهای شهری ۱.۵ واحد درصد افزایش و برای 
خانوارهای روستایی ۱.۷ واحد درصد افزایش داشته است.

 کاهش نرخ تورم نقطه ای خانوارهای کشور
منظور از نرخ تورم نقطه ای، درصد تغییر عدد شاخص 
قیمت، نســبت به ماه مشابه سال قبل است. نرخ تورم 
نقطه ای در آذر ماه ۱۳۹۹ به عدد ۴۴.۸ درصد رســیده 
است؛ یعنی خانوارهای کشــور به طور میانگین ۴۴.۸ 
درصد بیشتر از آذر ۹۸ برای خرید یک »مجموعه کالاها 

و خدمات یکسان« هزینه کرده اند.
نرخ تورم نقطه ای آذر ماه ۱۳۹۹ در مقایسه با ماه قبل 
۱.۶ واحد درصد کاهش یافته اســت. نرخ تورم نقطه ای 
گروه عمده »خوراکی ها، آشــامیدنی هــا و دخانیات« 
بــا افزایش ۱.۳ واحد درصدی بــه ۵۷.۹ درصد و گروه 
»کالاهای غیر خوراکی و خدمات« با کاهش ۳.۱ واحد 
درصدی به ۳۸.۷ درصد رسیده است.این در حالی است 
که نرخ تورم نقطه ای برای خانوارهای شهری ۴۴.۲ درصد 

است که نسبت به ماه قبل ۱.۵ واحد درصد کاهش داشته 
است. این نرخ برای خانوارهای روستایی ۴۸ درصد بوده 
که نسبت به ماه قبل ۲.۳ واحد درصد کاهش داشته است.

 کاهش نرخ تورم ماهانه خانوارهای کشور
نرخ تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شــاخص قیمت، 
نسبت به ماه قبل است. نرخ تورم ماهانه آذر ۱۳۹۹ به ۲ 

درصد رسیده که در مقایسه با همین اطلاع در ماه قبل، 
۳.۲ واحد درصد کاهش داشته است.

تــورم ماهانه بــرای گروه های عمــده »خوراکی ها، 
آشــامیدنی ها و دخانیات« و »کالاهای غیر خوراکی و 

خدمات« به ترتیب ۵ درصد و نیم درصد بوده است.
این در حالی است که نرخ تورم ماهانه برای خانوارهای 
شهری ۱.۹ درصد است که نسبت به ماه قبل، ۲.۸ واحد 

درصد کاهش داشــته اســت. هم چنین این نرخ برای 
خانوارهای روســتایی ۲.۷ درصد بوده که نسبت به ماه 

قبل ۴.۹ واحد درصد کاهش داشته است.

 تغییرات قیمت ها در آذرماه
در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« 
بیشترین افزایش قیمت نســبت به ماه قبل مربوط به 
گروه » روغن هــا و چربی ها« )روغن مایع، روغن نباتی 
جامد(، گروه »شیر، پنیر و تخم مرغ« )شیر پاستوریزه و 
غیر پاستوریزه، دوغ پاستوریزه، تخم مرغ(، گروه » میوه 
و خشکبار « )نارنگی، پرتقال، انار(، گروه » آشامیدنی ها« 
)نوشابه گازدار، آب میوه، چای خارجی بسته ای( است. 
در گروه عمده »کالاهای غیر خوراکی و خدمات«، گروه 
»مبلمان و لوازم خانگی« )انواع شوینده، بخاری گازی(، 
گروه »هتل و رســتوران« )غذاهای آماده(،»پوشاک و 
کفش« بیشــترین افزایش قیمت را نسبت به ماه قبل 

داشته اند.
همچنین گروه »حمل ونقل« )انواع اتومبیل سواری( 

نسبت به ماه قبل کاهش قیمت داشته است.

 درصد تغییرات شاخص قیمت در دهک های 
هزینه ای کل کشور در آذرماه

دامنه تغییرات نرخ تورم سالیانه در آذر ماه ۱۳۹۹ برای 
دهک های مختلف هزینه ای از ۲۷.۹ درصد برای دهک 

اول تا ۳۷.۲ درصد برای دهک دهم است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از برنامه ریزی برای اتصال همه روستاهای 
بالای ۲۰ خانوار به شبکه ملی اطلاعات تا پایان سال ۹۹ خبر داد.

»محمدجواد آذری جهرمی« در جلســه علنی مجلس شورای اسلامی در 
پاســخ به ســوال نماینده زابل افزود: مطابق برنامه ششم توسعه، ۸۰ درصد 
روستاهای بالای ۲۰ خانوار باید تا سال پایانی برنامه به اینترنت متصل شوند و 
امروز مواجهه با پاندمی کرونا، اهمیت و ضرورت این مساله را بیشتر کرده است.

وی بیان داشــت: تلاش این وزارتخانه و اپراتورهای ارتباطی نیز ســرعت 
دادن به این برنامه است.

آذری جهرمی ادامه داد: اکنون از مجموع ۳۹ هزار و ۵۰۰ روستای بالای ۲۰ 
خانوار، حدود ۳۵ هزار روستا به شبکه ملی اطلاعات متصل شده اند و چهار 
هزار روستای دیگر باقی مانده است؛ در تلاشیم برنامه اتصال این روستاها تا 
پایان امسال تکمیل شود.وی با اشاره به استان سیستان و بلوچستان یادآور 

شد: استاندارد اتصال روستاهای این استان به شبکه ملی اطلاعات، کمتر از 
متوسط کشوری است.وزیر ارتباطات گفت: تاکنون ۱۲ هزار کیلومتر شبکه 
فیبر نوری بین شــهری در این استان اجرایی شــده که هفت هزار و ۳۰۰ 
کیلومتر از سوی شرکت مخابرات و چهار هزار و ۷۰۰ کیلومتر نیز در دولت 
»تدبیر و امید« بوده اســت.وی تاکید کرد:  سیستان و بلوچستان به بیش از 
این ظرفیت برای فیبر نوری نیازمند است، زیرا از مجموع هفت هزار و ۴۰۰ 
روستای دارای سکنه این استان، ۳ هزار و ۴۰۰ روستا بالای ۲۰ خانوار جمعیت 
دارد، اما هدفگذاری قانون که بر مبنای آن به این وزارتخانه بودجه می دهد، بر 
مبنای جمعیت بالای ۲۰ خانوار است.آذری جهرمی خاطرنشان کرد: در هیچ 
استانی چنین شکاف در بین روستاهای بالا و زیر ۲۰ خانوار آن وجود ندارد.

وی اظهار داشت: با درخواست از رییس سازمان برنامه و بودجه و همچنین 
وزیر اقتصاد و هماهنگی با رییس جمهوری، یک هزار میلیارد تومان از سوی 

دولت اختصاص یافته تا عقب ماندگی ها در این زمینه و شکاف موجود از بین 
برود؛ در این زمینه تا اردیبهشت ماه آینده یک برنامه کامل داریم.

 سفر وزیر به سیستان و بلوچستان
این عضو کابینه دولت از ســفر ۱۰ روزه خود به سیستان و بلوچستان از 
یکشنبه هفته آینده )هفتم دی ماه( خبر داد و گفت:  با تقسیم بندی این استان 
به ســه منطقه نوار ساحلی، سیستان و بلوچستان، تیم های عملیاتی مستقر 
می شوند تا ۲۷ درصد روستاهای باقی مانده بالای ۲۰ خانوار که البته پوشش 

دادن آنها کاری دشوار است، به شکه ملی اطلاعات بپیوندند.
وی یادآور شد:  مناطق باقی مانده به اندازه کل مناطق پوشش داده شده، 
با دشــواری در اجرا مواجه است و در کنار آنها بخش بزرگی از روستاهای با 

جمعیت زیر ۲۰ خانوار نیز از خدمات بهره مند می شوند.

نرخ تورم سالیانه آذرماه ۳۰ درصد شد

همه روستاهای بالای ۲۰ خانوار تا پایان سال به اینترنت متصل می شوند

 
 

تمدید زمان بررسی لوایح FATF در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام که با موافقت رهبر معظم انقلاب در پاسخ 
به درخواست رئیس جمهوری انجام گرفت، موجب طرح 
مجدد فواید و مضرات پیوستن به این سازمان جهانی شد، 
به نظر کارشناسان، FATF یک شرط لازم برای ایجاد رشد 

اقتصاد در کشور است.
»احمد مجتهد« پیوســتن به FATF و تصویب لوایح 
چهارگانه مربوط به آن را برای اقتصاد ایران شرط لازمی 
دانست که به تنهایی برای ایجاد رشد و رونق اقتصادی 
کافی نخواهند بود.این اســتاد دانشگاه در ادامه توضیح 
داد: ما برای آنکه اقتصاد ایران از شرایط فعلی خارج شده 
و به سمت رونق حرکت کند باید بتوانیم از لیست سیاه 
FATF  خارج شده تا پس از آن وارد مبادلات بین المللی 
شویم. البته مغلطه ای که برخی از مخالفان پیوستن ایران 
به این سازمان بین المللی مطرح می کنند، این است که 
انتظار دارند با پیوســتن به این معاهده، رونق اقتصادی 
هم ایجاد بشود و چون این اتفاق نمی افتد، پیوستن به 
آن را بیهوده توصیف می کنند.رئیس اسبق پژوهشکده 
پولــی و بانکی افزود: FATF و معاهدات بین المللی دیگر 
چــون آن، از جمله WTO )ســازمان تجــارت جهانی(، 
 همگی بسترهایی هستند که امکان مراودات بین المللی را 
برای اقتصاد کشــورها فراهم می کنند. به بیانی دیگر، 
استخرهایی هستند که به شناگران فرصت و امکان شنا 

در آن را می دهند.
 طبیعتا وجود استخر به معنای مهارت شناگر نخواهد 
بود و اگر ما می خواهیم شــاهد رونق و رشــد اقتصادی 
باشــیم، علاوه بر حفظ امکان شــنا در اســتخر، باید 

مهارت های شــناگری خود را هم افزایش دهیم.مجتهد 
ادامه داد: بنابراین پیوســتن بــه FATF و تصویب لوایح 
چهارگانه ای که دولت به مجلس تقدیم کرده بود، به منزله 
شروط لازم برای رونق اقتصادی کشور است. اما تحقق 
این مهم نیاز به شروط کافی دیگری دارد.این کارشناس 
امور اقتصادی در خصوص مضرات قرار گرفتن در لیست 
ســیاه FATF گفت: این که بزرگترین مشکل بین المللی 
امروز اقتصاد ایران را تحریم های یکجانبه و ظالمانه دولت 
آمریکا علیه ایران می دانند، حرف درستی است و با خروج 
از لیست سیاه FATF در شرایط این تحریم ها تفاوت ویژه ای 
ایجاد نخواهد شد، اما باید توجه داشته باشیم که در همین 
شرایط تحریمی فعالان اقتصادی ایرانی می توانستند با 
برخی بانک های چینی، روسی و حتی ترکیه ای مراودات 
 FATF مالی داشته باشند و با قرار گرفتن در لیست سیاه

این امکان از صادرکنندگان و واردکنندگان گرفته شد. 
اتفاقی که روند تجاری ایــران را با خلل جدی دیگری 
مواجه ســاخت.وی در تشریح دلایل مخالفان پیوستن 
بــه FATF در ایران توضیح داد: این افراد به نوعی اقتصاد 
خودبسنده فکر می کنند، به این معنا که فضای تولیدی و 
اقتصادی داخلی کشور به گونه ای شود که هرگونه ارتباط 
و وابستگی بنیادین به خارج مرزها از میان برود. این اعتقاد 
در حالی مطرح می شود و پیگیری شده است که واقعیت 
اقتصادهای کشــورهای مختلف در سراسر جهان نشان 
می دهد امکان ایجاد چنین فضای بسته اقتصادی برای 
هیچ کشوری وجود نداشته و نخواهد داشت. حتی کره 
شمالی هم مروادات اقتصادی با چین دارد و به خصوص 
در مواد معدنی مانند ذغال ســنگ به این اقتصاد بزرگ 
جهانی وابسته است.این استاد دانشگاه در ادامه به رشد 

منفی اقتصادی کشور طی ماه های گذشته اشاره کرد و 
گفت: این مسئله عوامل مختلفی دارد که از جمله آن ها 
می توان به منفی بودن نرخ سرمایه گذاری در داخل کشور 
اشاره کرد که تحت تاثیر تحریم ها علیه ایران و عدم امکان 

ورود تکنولوژی های جدید ایجاد شده است.
رئیس اسبق پژوهشکده پولی و بانکی خاطر نشان کرد: 
در این شرایط برخی فکر می کنند ما می توانیم تکنولوژی 
را خودمان ایجاد کنیم. البته که امکان ساخت در داخل 
وجود دارد، اما متاســفانه این تکنولوژی ها عموما بسیار 
عقب تر از سطح دنیاست و بهره وری بسیار کمتری دارند. 
مسئله ای که در صنعت پتروشیمی به وضوح شاهد آن 
هستیم. پتروشیمی هایی که کاملا با اتکا به داخل ساخته 
می شوند به دلیل عقب بودن از تکنولوژی های روز دنیا، 
علاوه بر آنکه نسبت به نرم جهانی هزینه بسیار بیشتری 
را بر اقتصاد کشور تحمیل می کنند، در نهایت هم فقط 
می توانند مواد اولیه پتروشیمی را تولید کنند. بنابراین 
امروز کشــور ما فقط صادرکننده مواد اولیه پتروشیمی 
هســت که ارزش افزوده کمی برای برای اقتصاد کشور 
ایجــاد کرده اســت. مجتهد تاکید کرد: مــن از دلایل 
سیاســی مخالفت ها اطلاع ندارم، اما از بعد اقتصادی از 
انجام چنین مخالفت هایی به شدت متعجب هستم. اگر 
منافع ملی را در نظر بگیریم، نباید به خاطر مخالفت با 
فرد، گروه یا جریان خاصی، زمینه بسته شدن مرزهای 
اقتصادی کشور را فراهم کنیم. رونق اقتصادی زمانی ایجاد 
 می شود که بتوانیم مراودات بین المللی سالم داشته باشیم 
و بتوانیم از تکنولوژی و تجربه جهانیان به نحو احســن 

استفاده کنیم.

پیوستن به FATF شرط لازم برای رونق اقتصادی است
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یک مقام مسئول کارگری با پیش بینی 
افزایــش حقوق کارگران در ســال آینده 
گفت: اشتغال و دستمزد در کشور دستوری 
جواب نمی دهد و اگر می خواهیم این دو 
مقوله به طور علمی پیش برود باید ببینیم 
کشورهای دنیا چه اقداماتی برای بالا بردن 
نرخ تولید و بهره وری و حقوق کارگرانشان 

در پیش گرفته اند.
علی اصلانــی بر ضرورت ارتقای قدرت 
خرید کارگــران تاکید کرد و درباره پیش 
بینی افزایش حداقل دستمزد کارگران در 
سال آینده گفت: معتقدم جلسه دستمزد 
شورای عالی کار همین حالا تشکیل شود 
یا در موقع خــودش به اندازه تورم حقوق 
کارگران تعیین نمی شــود چون زیربنای 
حقوق در بودجه سال ۱۴۰۰ گذاشته شده 
و دولت درصد افزایش حقوق کارمندان در 

بودجه سنواتی را ۲۵ درصد دیده است.
وی ادامه داد:درســت اســت که مسیر 
تعیین دســتمزد کارگران از شورای عالی 
کار مــی گذرد ولی وقتی ۷۰ تا ۸۰ درصد 
کارخانه ها دولتی اســت و دولت به عنوان 
بودجه  در  کارفرمای کشــور  بزرگتریــن 
ســنواتی روی افزایــش ۲۵ درصد برنامه 

ریزی می کند نمی توانیم انتظار داشــته 
باشیم که حداقل مزد کارگران ۴۰ درصد 

تعیین شود.
رئیس کانون شورای اسلامی کار البرز 
پیش بینی کرد:دستمزد کارگران در سال 
آینده در حد همان ۲۵ درصد و نهایتا دوتا 

سه درصد بالاتر از این رقم تصویب شود.
اصلانی گفت: امسال کارمندان دولت در 
کنار افزایش ۱۵ درصدی سنواتی،  امتیاز 
افزایش ۵۰ درصدی چند سالشــان را هم 
گرفتنــد ولی چنین  چیــزی به کارگران 
تعلق نگرفت.وی در عین حال درباره موضع 

برخی نمایندگان مجلس که اعلام کردند 
زیربار افزایــش کمتر از ۴۰ درصد حقوق 
کارگران برای سال آینده نمی روند، گفت: 
نمایندگان نسبت به حقوق کارگران دغدغه 
هایــی دارند ولی اگر زیربــار نروند از نظر 
قانونــی چه کاری می توانند انجام بدهند. 

مشکل ما این است که اشتغال و دستمزد 
را دســتوری کرده ایم در حالی که با این 
روش دستمزد و اشتغال درست نمی شود.

وی تصریــح کرد: ما نمی توانیم به یک 
کارخانــه بخش خصوصی که فرضا ۳۰۰۰ 
نیروی کار دارد و یک ریال ســهام دولتی 
در آنجا نیست دســتور بدهیم که حقوق 
کارگــران را ۴۰ درصد افزایش دهد چون 
کارفرمــا می گوید بر اثر شــاخصه هایی 
همچــون تولید، خرید و فروش، تراز مالی 
و قیمت تمام شــده به نیروی کار حقوق 
مــی دهد و اگر بخواهیم دســتوری وادار 
بــه افزایش حقــوق کنیم، ممکن اســت 
درکارخانــه را ببندد و چنــد هزار نیروی 

کار خانه نشین شوند.
رئیس کانون شورای اسلامی کار البرز 
در پایــان تاکید کرد: در مباحثی همچون 
تولید،  اقتصاد، کارخانه داری و موضوعات 
کارگری و کارفرمایی، شــیوه دســتوری 
جواب نمی دهد بلکه این یک علم است و 
راهکار دارد و باید ببینیم کشــورهای دنیا 
در ایــن زمینه چه اقدامی انجام دادند که 
نــرخ تولید و بهره وری در آنها بالا رفته و 

درآمد کارگران افزایش یافته است.

پیش بینی افزایش حقوق کارگران در سال آینده

به نام محرومان؛ به کام رانت جویان
تلاش برای محرومیت زدایی و حمایت از اقشار آسیب پذیر و توسعه مناطق 
کم برخوردار در چند دهه گذشته در بسیاری موارد به توزیع رانت های مختلف 
انجامیده است. این مرتبه نیز قرار شده است تا این لباس رانتی را بر تن طرح 
توزیع قیر رایگان برای احداث و بهبود جاده های روســتایی بپوشانند. کلماتی 

همچون محرومیت زدایی بار سنگینی دارند.
ابراین به کار بردن چنین کلماتی در بیان اهداف یک طرح باعث می شود که 
منتقدان از نقد با صراحت لهجه و کالبدشکافی در آنها پرهیز کنند که همین 
موضوع زمینه سوءاستفاده از چنین پروژه هایی را بیشتر می کند.  برای سال های 
متمادی روش های مختلف و مجراهای متعدد سوءاســتفاده، فساد، اختلاس، 
رشــوه و... در کشــور ما وجود داشته است و افرادی که در دستگاه های دولتی 
یا حاکمیتی حضور داشــته یا با آنها در ارتباط هســتند و طمعی به این منابع 
دارند توانسته اند از این خوان نعمت به اصطلاح محرومیت زدایی منتفع شوند. 
از همین رو فشــار بیشــتری برای اختصاص منابع کشور به نفع اقشار ضعیف 
وارد می کنند. طرح توزیع قیر رایگان برای توسعه راه های روستایی نیز ازجمله 
همین طرح ها اســت که در ســال های گذشته و چند نوبت در مجلس شورای 
اســلامی تصویب و اجرایی شــده و نتیجه اجرای آن نیز مشخص شده است. 
گزارش ها و بررســی های مختلف از اجرای طرح توزیع قیر رایگان در سال های 
قبل از فسادزا بودن این طرح و هدررفت منابع قابل توجه کشور حکایت دارد. 
با این وجود دوباره امسال نمایندگان مجلس با اصرار توانستند این طرح را برای 
ماه های پایانی ســال تصویب و قانونی کنند. درواقع محرومیت زدایی و توسعه 
مناطق کم برخوردار تبدیل به اسم رمزی برای سوءاستفاده کنندگانی شده که 
قیافه وجیه المله می گیرند.  بررسی طرح های زیرساختی حاکی از آن است که 
به هیچ وجه میزان توســعه و زیرساخت های ایجادشده در طرح هایی همچون 
توزیع قیر رایگان در تناسب با هرزرفت منابع و به عبارتی نشتی این منابع به 
جیب ها و محل   های خاص نیست. روش های این چنینی عملی و درست نبوده 
و هرچه مســیر کمک های یارانه ای و توســعه ای طولانی و پیچیده تر شود، از 
میزان شفافیت کاســته و هرزرفت منابع بیشتر می شود. همچنین باید اذعان 
کرد که داستان قیر رایگان تا حد زیادی از موضوع توسعه خارج است؛ درواقع 
قیر رایگان بیشتر نامی است که بر یک منبع قابل توجه گذاشته شده که عمدتا 
منافع افراد خاصی را تامین می کند. بررسی های کارشناسی حاکی از آن است 
که میزان اثربخشی این گونه طرح های محرومیت زدایی و توسعه ای در مقایسه 
با مبالغی که به این طرح ها اختصاص داده شده و در ادامه به طرق مختلف در 
جیب های دیگر نشت پیدا می کند، بسیار کمتر است. درحالی که راه های اصولی تر 
و جواب پس داده  و شــفاف تری نیز برای توسعه راه های روستایی وجود دارد، 
اصرار بر اجرای این طرح، علامت سوال بزرگی را نسبت به وجود اهداف پشت 
پرده به وجود می آورد.  بررسی تجربه دنیا در کمک های بین المللی به کشورهای 
فقیر نیز حاکی از آن است که اغلب طرح های حمایت گرانه از کشورهای فقیر 
ناکام مانده و منابع مالی اختصاص داده شــده برای توسعه در این مناطق مورد 
دست اندازی گروه های مختلف قرار گرفته و در نهایت به مصرف اصلی نرسیده 
اســت. در دهه های ۸۰ و ۹۰ میلادی کشــورهای ثروتمندی همچون آمریکا، 
ژاپن و کشورهای اروپایی منابع مالی را به توسعه کشورهای آفریقایی اختصاص 
می دادند. اما دولت های در راس قدرت این کشورها به جای صرف این منابع مالی 
در بهبود وضعیت کشور و مردم، اغلب این منابع را به نفع گروه سیاسی شان و 
تقویت حامیان خود استفاده می کردند و درنهایت تنها خرده ریزه های این منابع 
به دست عموم جامعه می رسید. همچنین تجربه کمک سازمان های بین المللی 
به هند نیز بیانگر تشکیل سازمان هایی برای دریافت این منابع است که بخش 
عمــده کمک ها را به خود اختصاص داده و تنها اندکی از آن را صرف کارهای 
نمایشــی کرده اند.  موارد بیان شده بیانگر آن است که در تمام دنیا عده ای به 
نام اقشــار ضعیف درحال سوءاستفاده هســتند. حال هرچه فاصله میان منبع 
کمک و گیرنده آن پیچیده تر شــود، احتمال سوءاستفاده و به عبارتی تصرف 
این منابع به وســیله این شبکه تودرتو بیشتر می شود. از همین رو کشورهای 
پیشــرفته که نظام یارانه ای پیشرو دارند، در دهه های اخیر توانسته اند ارتباط 
میان یارانه ارائه شــده و گیرنده آن را مستقیم کنند. در این کشورها با تقویت 
اطلاعات و آمار از وضعیت تمام شــهروندان و ایجاد پایگاه داده از افرادی که 
بیکار می شــوند، به اطلاع دقیقی از گروه های آسیب پذیر همچون نیازمندان، 
بیماران و معلولان و... می رسند و به این ترتیب زمینه ارائه کمک مالی از طریق 
مسیر بانکی شفاف فراهم می شود و میزان سوءاستفاده به حداقل می رسد. اما با 
وجودی که حدود ۱۲ سال از برنامه هدفمندسازی یارانه ها در کشور می گذرد، 
همچنان اطلاعات دقیقی از اقشــار ضعیف جامعه در دست نیست؛ هرچند که 
ظرف چند ســال اخیر اقداماتی در زمینه هدفمند کــردن توزیع یارانه انجام 
شــده، همچنان اطلاعات آماری در این سیســتم به حد مطلوب نرسیده است 
و همین موضوع نیز مانعی در جهت واقعی ســازی یارانه های نقدی در کشــور 
به شــمار می رود.  البته فارغ از رانت زا بودن یا نبودن طرح توزیع قیر رایگان، 
تبدیل موضوعات خرد به چالش اصلی در کشور و پرداختن این حجم توجه به 
چنین طرحی، از اساس اشتباه بوده؛ چراکه موجب به حاشیه راندن موضوعات 
اصلی در کشــور می شــود. نتیجه آن نیز، سطح  توسعه کشور ظرف ۴۰ سال 

پس از انقلاب است که به هیچ وجه مطلوب نیست.  
از آنجا که در سیستم حاکمیتی ایران تنها یک مجلس تعریف شده، بسیاری 
از تصمیم گیری های مجلس شــورای اسلامی از موارد کلان به تصمیمات خرد 
و براســاس منافع محلی و منطقه ای معطوف شــده است. بنابراین درحالی که 
شــبکه ریلی کشور و همچنین میزان ســاخت بزرگراه و آزادراه ها به شدت از 
اهداف توســعه ای عقب مانده، هر سال توســعه راه روستایی تبدیل به چالش 
اساسی در مجلس می شود. درواقع باید این امکان به وجود  آید که برای منابع 
محدود کشور با توجه به ضرورت، نیازمندی و اولویت برنامه توسعه ای تعریف 
شود. شاید اگر شبکه راه آهن توسعه یافته  و گسترده تری در کشور احداث شده 
بود یا بزرگراه ها گســترش بیشــتری پیدا کرده بود، نیاز به راه روستایی کمتر 
می شــد. همچنین اگر پوشــش اینترنت و تلفن همراه در کشور به گستردگی 
کامل نزدیک می شــد، نیاز به تردد در جاده های روســتایی کشور نیز کاهش 
می یافــت.  باید اذعان کرد افراد کمی وجود دارند که دانش جامع و کاملی از 
دلایل کمتر برخوردار بودن و محرومیت برخی مناطق روســتایی کشور داشته 
باشــند و اولویت توسعه روستایی را بدانند. بسیاری این دانش را نیاموخته اند 
و گزارش های این چنینی جز در موارد نادر تولید نمی شــود؛ حتی گزارش های 
محدود تولیدشده نیز بعضا مطالعه نمی شود. اگر تصمیم سازان این قبیل طرح ها، 
شناخت حداقلی از مناطق روستایی و مشکلات آن داشتند، به جای پافشاری 
بر طرح توزیع قیر رایگان ســراغ تصویب پروژه های تامین آب آشامیدنی برای 
مناطق روستایی می رفتند. معضل بعدی مناطق روستایی اشتغال است که البته 
بخشی از این مشکل نیز به کمبود آب و عدم امکان فعالیت کشاورزی و دامداری 
برمی گردد. همچنین کارآفرینی روستایی در کشور مورد کم توجهی قرار گرفته 
و آمایش سرزمین نیز در کشور به درستی پیاده نشده است. تمرکز فعالیت های 
اشــتغال زا، کارخانه ها، صنایع کوچک و متوســط و مراکــز خدماتی در نقاط 
مشخصی بوده و در پهنه وسیعی از کشور این سرمایه گذاری انجام نشده است، 
معضل بعدی روستاهای کشور نیز نبود امکانات اولیه همچون مدرسه و درمانگاه 
 و... است. جمع تمام این موضوعات باعث شده است تا روستانشینان بسیاری به 
دنبــال کار مهاجرت کنند. در این شــرایط طرحی همچون توزیع قیر رایگان 
ســر از مجلس در می آورد و به اســم توســعه و حمایت از روستاییان تصویب 
می شــود؛ اما همگان می دانند که در نهایت نیز روستاییان از این یارانه عظیم 

بی نصیب می مانند.

 
 

 
 

مرکز آمار اعلام کرد:  بررسی تعداد ۲۹ هزار ۱۷۰ کارگاه صنعتی فعال در 
سال ۱۳۹۷، حدود ۷۹ درصد در طبقه ۴۹-۱۰ نفر کارکن و ۲۰.۹ درصد در 

طبقه ۵۰ نفر کارکن و بیشتر قرار دارند. 
مرکز آمار سال گذشته  آمارگیری از کارگاه های صنعتی ۱۰ نفر کارکن و 
بیشتر را برای شناخت ساختار صنعتی کشور، فراهم آوردن زمینه اطلاعاتی 
مناســب برای برنامه ریزی های توسعه صنعتی، اتخاذ سیاست های اقتصادی 
صحیــح و ارزیابی نتایج اجرای برنامه ها، با مراجعه به ۲۴ هزار و ۳۰۴ کارگاه 
صنعتی در سراسر کشور اجرا کرد. این طرح از سال ۱۳۵۱ سالانه به جز سال های 

۱۳۵۶ و ۱۳۵۷ در سراسر کشور اجرا شده بود.
نتایج طرح آمارگیری نشان می دهد، تعداد ۲۹ هزار و ۱۷۰  کارگاه صنعتی 
۱۰ نفر کارکن و بیشتر در کشور به فعالیت صنعتی اشتغال داشته اند که نسبت 

به سال قبل ۳.۸ درصد )یکهزار و ۱۶۲ کارگاه( کاهش داشته است.
همچنین از تعداد ۲۹ هزار و ۱۷۰ کارگاه صنعتی فعال در ســال ۱۳۹۷ 
بالغ بر ۲۳ هزار و ۶۰ کارگاه )۷۹.۱ درصد( در طبقه ۴۹-۱۰ نفر کارکن و ۶ 
هزار و ۱۱۰ کارگاه )۲۰.۹ درصد( در طبقه ۵۰ نفر کارکن و بیشتر قرار دارند.

تعداد کارگاه های صنعتی ۴۹-۱۰ نفر کارکن فعال در سال ۱۳۹۷ به میزان 
۶.۴ درصد و کارگاه های صنعتی ۵۰ نفر کارکن و بیشتر فعال، ۰.۱ درصد نسبت 

به سال ۱۳۹۶ کاهش داشت.
بر اساس نتایج این طرح، تعداد کارگاه های غیرفعال صنعتی ۱۰ نفر کارکن 
و بیشتر در سال ۱۳۹۷ برابر با سه هزار و ۷۵۰ و در سال ۱۳۹۶ برابر با چهار 

هزار و ۳۵ کارگاه بود.
درصد کارگاه های غیرفعال صنعتی در سال ۱۳۹۷ برابر با ۱۰.۶ درصد بود 

که ۰.۲۴ درصد نسبت به سال ۱۳۹۶ کاهش داشت.
تعداد کارگاه های صنعتی فعال که در سال ۱۳۹۶ دارای ۱۰ نفر کارکن و 
بیشتر بوده اند و در سال ۱۳۹۷ تعداد کارکنان آنها به کمتر از ۱۰ نفر کارکن 
کاهــش یافت که برابر با دو هزار و ۶۱۵ کارگاه و در ســال ۱۳۹۶ برابر با دو 

هزار و ۹۲۹ کارگاه بود.
درصد کارگاه های فعال صنعتی زیر ۱۰ نفر کارکن شــده در سال ۱۳۹۷ 

برابر با ۴.۷ و در سال ۱۳۹۶ برابر با ۹.۷ بود.
بر اساس نتایج این طرح در سال ۱۳۹۷ تعداد کارکنان کارگاه های صنعتی 

۱۰ نفر کارکن و بیشــتر کشــور یک میلیون و ۷۳۳ هزار و ۷۸۹ نفر بود که 
نسبت به سال قبل ۵.۲ درصد کاهش )۴۳ هزار و ۷۸۰ نفر( نشان می دهد.

همچنین تعداد ۴۶۵ هزار و ۱۹۷ نفر )۸.۲۶ درصد( مربوط به کارگاه های 
صنعتی فعال ۴۹-۱۰ نفر کارکن و  یک میلیون و ۲۶۸ هزار و ۵۹۲ نفر )۲.۷ 

درصد( مربوط به کارگاه های صنعتی فعال ۵۰ نفر کارکن و بیشتر است.
کارگاه هــای صنعتی ۱۰ نفر کارکن و بیشــتر کشــور در ســال ۱۳۹۷ 
ارزش افزوده ای برابر با دو میلیون و ۸۳۳ هزار و ۲۱۱ میلیارد ریال ایجاد کرده اند 
که نسبت به سال قبل ۲.۴ درصد افزایش نشان می دهد. از این رقم ۴۱۹ هزار 
میلیارد ریال )با سهم ۱۴.۸ درصد( مربوط به کارگاه های ۱۰ تا ۴۹ نفر کارکن 
و دو میلیون و ۴۱۴ هزار و ۲۰۶ میلیارد ریال )با سهم ۸۵.۲ درصد( مربوط به 

کارگاه های ۵۰ نفر کارکن و بیش تر است.
کارگاه های صنعتی ۱۰ نفر کارکن و بیش تر کشور در سال ۱۳۹۷ حدود ۶۳۹ 
هزار و ۷۲۷ میلیارد ریال سرمایه گذاری کرده اند که نسبت به سال قبل ۱۴۸.۶ 
درصد افزایش نشان می دهد. از این رقم ۶.۵ درصد مربوط به کارگاه های ۱۰-۴۹ 
نفر کارکن و ۹۳.۵ درصد   مربوط به کارگاه های ۵۰ نفر کارکن و بیشتر است.

بانک مرکزی ضمن اعلام پایان برنامه جامع ادغام بانک ها و موسسه اعتباری 
وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه، توضیحاتی را در خصوص فرایندهای 

طی شده ارائه کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، این بانک در سال ۱۳۹۷ به موجب 
مصوبات شورای پول و اعتبار و شورای عالی هماهنگی اقتصادی )سران سه قوه( 
و هم راستا با اصلاح نظام بانکی، برنامه جامع ادغام بانک ها و موسسه اعتباری 
وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه را با در نظر گرفتن ملاحظات مرتبط 
با مشتریان، سپرده گذاران، سهامداران، کارکنان و سایر ذینفعان و پس از انجام 
بررسی های کارشناسی گسترده با حضور نمایندگان دستگاه های ذی ربط، تدوین 
کرد.هدف سیاست گذار پولی و بانکی کشور از اجرای طرح ادغام، ساماندهی 
بازار پولی کشــور و افزایش توان نظارتی بانک مرکزی، به منظور بهره گیری 
از توانمندی هــا و ظرفیت بانک های »انصار«، »قوامین«، »حکمت ایرانیان«، 
»مهراقتصاد« و »موسســه اعتباری کوثر« در قالب یک بانک واحد باثبات و 

کارآمدتر و ادغام این مجموعه در بانک سپه بوده است.
بر این اساس، بانک مرکزی در فرآیند اجرایی طرح ادغام بانک های وابسته 
به نیروهای مسلح در ابتدا و بر اساس چارچوب عملیاتی مشخص و به موجب 
زمان بندی تعیین شــده طی مدت بیش از دو ســال و نیم، این طرح ملی را 

پیاده سازی و عملیاتی کرد.در این برنامه جامع که با کوشش معاونت نظارت 
بانک مرکزی، همراهی و پشــتیبانی مؤثر و تعیین کننده ستاد کل نیروهای 
مســلح، وزارت امور اقتصادی و دارایی، بانک های مشــمول اقدام و خصوصا 
مدیران تلاشگر بانک سپه عملیاتی و با موفقیت اجرایی شد، فرآیندهای لازم 
از قبل پیش بینی و براساس زمان بندی مشخص انجام شد. برای نمونه از جمله 
فعالیت های معاونت نظارت بانک مرکزی طی مدت دو سال و نیم گذشته در 
این خصوص می توان به برخی فرآیندها از جمله بازخرید و یا انتقال بخش 
عمده ای از سهام واحدهای ادغام شونده به شرکت معرفی شده از سوی واحد 
ادغام پذیر، تدوین شیوه نامه ارزش گذاری و تعیین هیأت کارشناسان رسمی و 
انجام ارزش گذاری واحدهای ادغام شونده، هماهنگی و تعامل با سایر دستگاه ها 
و وزارتخانه های ذی ربط در خصوص موضوعات مختلف ادغام از جمله همکاری 
با ســازمان بورس و اوراق بهادار، سازمان امور مالیاتی کشور، وزارت کشور و 
...؛ تمهیدات لازم به منظور ایجاد زیرساخت های فناوری اطلاعات،  اصلاحات 
عملکردی در بانک ها و مؤسســه اعتباری مشمول ادغام شامل کاهش اضافه 
برداشت، تعدیل نرخ های سپرده و کاهش تعداد شعب و برگزاری مجامع عمومی 
فوق العاده ادغام واحدهای ادغام شونده به منظور انتخاب اعضای هیأت مدیره 
جدید اشاره کرد.همچنین در فرآیند پیاده سازی این طرح جامع، ضروری بود 

که یکپارچه سازی فعالیت ها در حوزه فناوری اطلاعات و اتصال زیرساخت های 
مرتبط با این امر به منظور خدمات دهی هرچه بیشتر و بهتر نیز محقق شود 
که از اهم این موارد اتصال یکپارچه شعب بانک های ادغامی به سیستم های 
بانکداری متمرکز بانک های ادغامی؛ اتصال یکپارچه سوئیچ های بانکی به شبکه 

شتاب و اتصال یکپارچه مراکز داده بانک های ادغامی بود.
ذکر این نکته نیز ضروری است که مبلغ سپرده های نزد چهار بانک  و موسسه 
اعتباری به همراه مبلغ سپرده های نزد بانک سپه در ابتدای طرح ادغام و پیش 
از آغاز این فرآیند )اسفند ۱۳۹۷( بیش از ۱۵ درصد از کل مبلغ سپرده های 
شبکه بانکی را شامل می شد. همچنین مبلغ مانده تسهیلات بانکها و موسسات 
اعتباری وابسته به نیروهای مسلح به همراه بانک سپه پیش از طرح ادغام، بالغ 

بر ۱۲ درصد از کل مبلغ مانده تسهیلات شبکه بانکی بود.
خاطرنشان می شود از آنجایی که در واحدهای ادغام شونده  و ادغام پذیر 
حدود ۵۰ هزار نفر نیروی انســانی خدوم شبکه بانکی کشور، فعالیت دارند، 
بنابراین توجه به آنها و مســایل مرتبط با این کارکنان در زمره اولویت های 
اصلی معاونت نظارت بانک مرکزی قرار دارد و از همان ابتدای اجرای این طرح، 
امنیت شغلی، یکسان سازی رویه های اجرایی و ارایه خدمات به این کارکنان 

در دستور کار قرار گرفت.

۷۹ درصد کارگاه های صنعتی ۱۰ نفر کارکن دارند

گام موفق بانک مرکزی در ادغام بانک های وابسته به نیروهای مسلح

آیفون های ۱۲ موجود در بازار؛ غیررسمی یا قاچاق؟
به گفته یک کارشــناس حوزه فناوری اطلاعات، اگر 
آیفون ۱۲ بدون کد رجیســتری در بــازار وجود دارد، 
احتمالا به صورت قاچاق وارد شده که با توجه به مکانیزم 
فعلی ســامانه همتا و گمرک، نمی توان این گوشی ها را 

رجیستر کرد.
طرح رجیستری با هدف جلوگیری از قاچاق گوشی 
اجرایی شد و اما از همان ابتدا، با چالش هایی همراه بود. 
همان زمان سودجویان به بهانه رجیستری، هزینه های 
مازاد بر قیمت گوشــی از خریداران دریافت می کردند و 
به همین دلیل بارها از ســوی مسوولان عنوان شد که 
رجیســتری هزینه ای ندارد و فروشندگان نباید هزینه  
اضافه ای به اســم رجیســتری دریافــت کنند، هرچند 
هزینه هــای گمرکی و مالیات بر ارزش افزوده، به خودی 
خود منجر به افزایش قیمت گوشــی ها به نفعی شد که 

پیش از این به جیب قاچاقیان می رفت.
به همین دلیل در این زمان بود که واردات گوشی های 
مســافری باب شــد. حذف هزینه هایی از جمله مالیات 
بر ارزش افــزوده و معافیــت  ۸۰ دلاری گمرکی برای 
گوشی های مسافری، در برهه ای از زمان، واردکنندگان 
غیررســمی گوشی را بر آن داشــت که اقدام به واردات 
چمدانی گوشی قاچاق به اسم مسافری کنند، راهی که 
با حذف معافیــت ۸۰ دلاری برای تلفن همراه و امکان 
رجیستری یک گوشی برای هر پاسپورت، تا حد زیادی 

جلویش گرفته شد.
از ســویی در حالی که با شــیوع کرونــا در جهان، 
تمامی رویدادها متاثر از همه گیری این ویروس شــدند 
و حتی تولید گوشــی  هم بــا چالش هایی همراه بود، به 
دلیل محدودیت های تحریمی و شیوع کرونا، نرخ ارز در 
ایران روند صعودی طی می کرد و به گفته واردکنندگان، 
تخصیص ارز به گوشــی ها به سختی صورت می گرفت، 
اتفاقی که به دلیــل افزایش تقاضا برای تبلت و موبایل 
در روزهای دورکاری و آموزش آنلاین، منجر به افزایش 

چندبرابری این ابزارهای الکترونیکی شد.
در برهه ای همچنین به دلیل مشکلات ارزی در کشور 
عنوان شــد که واردات گوشی های بالای ۳۰۰ یورو که 
کالایی لوکس محســوب می شوند، با محدودیت و عدم 
تخصیص ارز از سوی بانک مرکزی مواجه شده که البته 

آن زمان جنجال هایی به پا کرده و قیمت گوشی ها را هم 
افزایش داد و اما در نهایت اعلام شــد به دلیل مخالفت  
برخی از مســوولان از جمله محمدجواد آذری جهرمی 
-وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- این ممنوعیت حذف 
شده است.از سوی دیگر، به دلیل محدودیت های ناشی از 
کرونا، معرفی و عرضه گوشی آیفون ۱۲ به عنوان پرچمدار 
شرکت اپل هم با تاخیر چند هفته ای در مهرماه انجام شد 
و پس از آن و به فاصله مدت زمان کوتاهی، زمزمه هایی 
از ورود این گوشــی به ایران هم به گوش رسید. هرچند 
تا کنون از سوی شرکت های واردکننده، خبری از واردات 
رسمی آیفون ۱۲ نشده، اما نگاهی به مارکت های آنلاین 
و مراجعه به فروشــگاه ها،  حاکی از ورود غیررسمی این 
گوشی به کشــور است و فروشندگان هم رجیستری را 

هم به عهده مصرف کننده گذاشته اند.

 رجیستر نشدن آیفون 12 شایعه بود
در این راستا میثم دادخواه - نایب رئیس کمیسیون 
خدمات پس از فروش تلفن همراه- به ایســنا گفت: در 
برهه ای از زمان، موضوع ممنوعیت گوشــی های بالای 
۳۰۰ یورو مطرح شــد که البته به صورت اعلام رسمی و 

قانونی نبود، اما در یک اقدام غیرشفاف، عملا تخصیص 
ارزی از ســوی بانک مرکزی به گوشی های بالای ۳۰۰ 
یورو نمی دادند و تصور واردکنندگان این بود که واردات 
گوشی های بالای ۳۰۰ یورو ممنوع است، اما درنهایت این 
مساله با توجه به مخالفت ها، مرتفع شد. موضوع رجیستر 
نشــدن آیفون ۱۲ در سامانه همتا هم در حد شایعه ای 
بود که اتفاق نیفتاد و سامانه همتا هم اعلام کرد آیفون 

۱۲ مشکل رجیستری نخواهد داشت.
وی در پاسخ به اینکه چرا با وجود وارد نشدن آیفون 
۱۲ به صــورت تجاری، این گوشــی در بازار وجود دارد، 
گفــت: اگر آیفون ۱۲ای بدون کد رجیســتری در بازار 
هســت، احتمالا به صورت قاچاق وارد شده و اما سامانه 
همتا هم آنها را رجیســتر نخواهد کرد. سازوکار سامانه 
همتا و گمرک منســجم است و عملا باید از یک کشور 
دیگر وارد ایران شــوید و با ارایه مدارک، گوشــی را در 

گمرک رجیستر کنید.
این کارشــناس حوزه مخابرات و فناوری اطلاعات با 
اشاره به تصمیم گمرک برای غیرحضوری کردن فرآیند 
رجیستری بیان کرد: در روزهای گذشته خبری از سوی 
گمرک منتشر شده که فرآیند رجیستری گوشی ها بار 

دیگر غیرحضوری شــود، اما نه به شیوه قبلی که با یک 
پاسپورت بتوان چندین گوشی را رجیستر کرد. مکانیزم 
جدید بدین صورت اســت که با توجه به تاریخ ورودتان 
به کشور، فقط تا یک بازه مشخص می توانید یک دستگاه 

را رجیستر کنید.

 کرونا، رجیستری گوشی را غیرحضوری کرد
دادخواه با بیان اینکه تصمیم رجیســتری گوشی ها 
بر این اســاس بود که بساط واردات غیررسمی و قاچاق 
جمع شود، افزود: بهتر بود گمرک این فرآیند را به صورت 
حضوری انجام مــی داد، اما به دلیل اتفاقاتی که افتاد و 
بخش عمــده  آن مربوط به کرونا بود و به دلیل ازدحام 
جمعیت که با سیاســت های حاکم بر کرونا مغایر است، 
در حالی که مکانیزم های اجرایی به سمت آنلاین شدن 
می روند و فرآیند رجیستری در گمرک به صورت حضوری 
انجام می شــد، در نهایت تصمیم گرفتنــد این فرآیند 

به صورت غیرحضوری انجام شود.
نایب رئیس کمیســیون خدمات پس از فروش تلفن 
همراه خاطرنشــان کرد: البته گمرک اشتباه گذشته را 
دیگــر انجام نمی دهد که با یک پاســپورت بتوان چند 
گوشی رجیســتر کرد و با مکانیزم جدید که در فرآیند 
تخصیص رجیســتری به گوشی همراه است، هر مسافر 
تنها می تواند یک گوشی را رجیستر کند. از سوی دیگر در 
حالی که به دلیل شیوع کرونا، عملا تعداد مسافران خارج 
از کشور کاهش یافته، به نظر نمی رسد مانند گذشته که 
گوشی های مسافری به تعداد بالا به کشور وارد می شد، 

این اتفاق بیفتد و گوشی های قاچاقی رجیستر شود.
این فعال حوزه بازار بــا بیان اینکه با مکانیزم فعلی 
ضعفی در سامانه همتا و گمرک دیده نمی شود و تا ۹۹ 
درصد جلوی واردات گوشــی قاچاق گرفته شده، گفت:  
مگر اینکه برخی از افراد در یک مسافرت صوری یا کاری، 
به خارج از کشور رفته و هر کدام یک گوشی آیفون ۱۲ 
وارد و با پاسپورت هایشان رجیستر کنند و به جای اینکه 
خودشان اســتفاده کنند، آن را بفروشند. برای این هم 
می توان یک راهکار  در نظر گرفت و سامانه همتا می تواند 
مکانیزمی را فراهم کند که تا یک زمان هشت ماهه، اجازه 

انتقال مالکیت گوشی را برای واردات مسافری ندهد.
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سرنوشت پاداش آسیایی پرسپولیس مشخص شد

شطرنج ایران در جایگاه سوم جهان
تیم ملی نوجوانان شطرنج ایران با کسب یک مدال طلا و یک نقره به مقام 
ســوم مسابقات نوجوانان جهان دست یافت. سینا موحد صاحب نشان طلا و 

امیررضا پورآقا بالا به مدال نقره جهان دست یافتند.
به گزارش روابط عمومی فدراسیون شطرنج، در روز پایانی مسابقات آنلاین 
قهرمانی نوجوانان جهان که به میزبانی کشور گرجستان برگزار شد، نوجوانان 
ارزنده تیم ملی شطرنج کشــورمان با درخشش خیره کننده بالاتر از کشور 

صاحب نام روسیه، به عنوان سوم جهان دست یافتند.
در رده آزاد زیر ۱۰ ســال، سینا موحد نوجوان ارزنده تیم ملی کشورمان 
پس از تساوی یک بر یک با حریف قدرتمند خود واسلاو فینک از جمهوری 
چک با ریتینگ ۲۳۶۱، در دیدارهای تکمیلی )رستاخیز( موفق شد با مهره 

سیاه به زیبایی حریف خود را شکست دهد و صاحب گردن آویز طلا شود.

در رده آزاد زیر ۱۶ سال نیز امیر رضا پورآقابالا نوجوان شایسته تیم ملی 
کشورمان که با بازیهای درخشان به فینال رقابت ها راه یافته بود، برای تصاحب 
مــدال طلا به مصاف فردریک ســوان آلمانی با ریتینگ ۲۴۲۱  رفت که در 

نهایت با نتیجه ۲ بر صفر مغلوب حریف شد و به نشان نقره دست یافت.
مهدی غلامی اوریمی دیگر نماینده کشورمان پس از تساوی یک بر یک 
در دیدارهای ســریع مقابل فرانسیسکو سونیس از ایتالیا با ریتینگ ۲۴۸۳، 
در دیدارهای تکمیلی )رستاخیز( مغلوب حریف شد و به مقام چهارم جهان 
دست یافت.نوجوانان کشورمان که با هدایت مهرداد اردشی سرمربی و کاپیتان 
تیم ملی در این رقابت ها شرکت کرده بودند توانستند با درخشش در میان 
۱۳۸۰ شرکت کننده و ۱۱۴ کشور جهان، پس از کشورهای آمریکا و هند و 

بالاتر از کشور صاحب نام روسیه بر سکوی سوم جهان جای گیرند.

باشگاه پرسپولیس بخش قابل توجهی از 
پاداش آســیایی خود را پیش از دریافت آن 
خرج کرده اما برای رساندن وضعیت مالی به 
شرایط استاندارد باید بتواند این پاداش را از 

کنفدراسیون آسیا دریافت کند.
نایب قهرمانی پرسپولیس در فصل ۲۰۲۰ 
لیگ قهرمانان آسیا باعث درآمد دو میلیون و 
۸۱۰ هزار دلاری سرخپوشان شد تا هواداران 
این تیم امیدوار به ثبات مالی و حســاب پر 
از اسکناس پرسپولیس برای نقل و انتقالات 
زمستانی باشند. با این حال اتفاقات اقتصادی 
رخ داده به همراه بدهی های بین المللی این 
باشــگاه همچنان یکی از دغدغه های اصلی 

محسوب می شود.

 محکوم بــه پرداخت بدهی های 
ارزی

باشگاه پرسپولیس پس از برگزاری دادگاه 
عالی ورزش در خصوص دفاع از محکومیت در 
پرونده های مربوط به شکایت ماریو بودیمیر 
و گابریــل کالدرون منتظر اعلام رأی نهایی 

این مرجع حقوقی است.
بودیمیر مهاجم کروات پرسپولیس بابت 
حضور پنج ماهه خود در جمع سرخپوشان 
غرامت ۵۰۰ هزار یورویی خواسته است که 
از توان باشــگاه برای پرداخت آن خارج بود. 
از این رو سرخ ها برای داشتن فرصت، بهترین 
راه را در ارسال لایحه دفاعی خود به دادگاه 

CAS دیدند.
پرســپولیس در حالی خواهان رسیدگی 

دوباره این پرونده شد که از محکومیت دوباره 
خــود تا حدودی اطمینان دارد! اما به دلیل 
نداشتن پول کافی راهی بهتر از این پیدا نکرد.

پیشــین  کالدرون ســرمربی  گابریــل 
پرسپولیس نیز حکم محکومیت ۵۸۰ هزار 
دلاری خــود را از فیفــا بابت عدم پرداخت 
مطالباتش از ســوی باشگاه دریافت کرد اما 

سرخ ها بار دیگر ترجیح دادند پرونده او را به 
CAS بکشانند تا فرصت کافی برای پرداخت 

را داشته باشند.
دادگاه عالی ورزش نیز با بررســی لایحه 
دفاعی پرســپولیس به زودی قرار است در 
این باره رأی خــود را صادر کند که باز هم 
شانس سرخ ها برای کاهش رقم بدهی خود 

بسیار اندک است.

 قرض 30 میلیارد تومانی!
جعفــر ســمیعی مدیرعامــل باشــگاه 
پرســپولیس پس از حضور در این باشــگاه 
توانســت بابت قراردادهای فصل گذشــته 
بازیکنــان این تیم با آنها تســویه کند. وی 

همچنیــن توانســت حــدود ۲۰ درصد از 
قراردادهــای فصل جاری سرخپوشــان را 
پرداخت کنــد تا آنها بــدون کوچک ترین 
دغدغه مالی راهی فینال لیگ قهرمانان آسیا 
شوند.سمیعی در حالی توانست این پول را 
به حساب اعضای تیم واریز کند که آن را از 
کارگزار رسمی باشگاه دریافت نکرده بود. از 
قرار معلوم مدیرعامل سرخپوشان، مبلغ ۳۰ 
میلیارد تومان از یک شرکت قرض می گیرد 
تا آن را پس از برگزاری دیدار فینال بازگرداند. 
پولی که حالا نوبت پرداخت آن رسیده است.

 درآمد ۸0 میلیارد تومانی، خرج 
۷0 میلیاردی

باشگاه پرسپولیس علاوه بر پاداش نایب 
قهرمانی خود در آسیا مبلغ ۱۲۰ هزار دلار 
دیگر نیز بابت انتقال بشار رسن به القطر قطر 
دریافت می کند. در واقع مجموع دریافتی های 
ارزی پرسپولیس حدود ۸۰ میلیارد تومان )با 

احتساب نرخ ارز آزاد در بازار( خواهد بود.
این در حالی اســت که سمیعی قبل از 
دریافت این مبلغ باید فکری برای پرداخت 
۷۰ میلیارد تومان از بدهی های ارزی و ریالی 
پرســپولیس کند.تحریم های بانکی تاکنون 
مانــع از انتقال پاداش باشــگاه های ایرانی 
از سوی فیفا و کنفدراســیون فوتبال آسیا 
شده اســت. از این رو بعید نیست سمیعی 
همچون مدیران قبلی مجبور به نامه نگاری 
با این نهادها برای پرداخت پول به طلبکاران 

خارجی شود.

 

 

استخر دخالتی در آمار کرونا نداشت

VAR فوتبال ایران چشم انتظار

اردوی تاجیکستان با شرایط خوبی برگزار می شود

خشایار حضرتی گفت: با حضور ۱۰ نفر در استخر به آن بزرگی که با رعایت 
پروتکل های بهداشتی تمرین کنند مشکلی پیش نخواهد آمد. در هر صورت 
در این مدت که آمار کرونا و مرگ و میر بالا و پایین شد استخر دخالتی در 

سیستم نداشت چون تعطیل بود.
خشایار حضرتی در خصوص آغاز اردوی تیم ملی شنا با حضور شش شناگر 
در تهران اظهار کرد: قرار است از هفته آینده سه شناگر جدید با انجام تست 
PCR وارد اردوی تیم ملی شوند. این اردوها به صورت دوره ای خواهد بود و 
هفته بعدی هم سه شناگر دیگر به تیم ملی اضافه خواهد شد. با این اردوهای 

دوره ای می خواهیم وضعیت، آمادگی و توانایی ورزشکاران را بسنجیم.
مربی تیم ملی شــنا در ادامه گفت: تاکنون در اردوهای تیم ملی مهدی 
انصاری، بنیامین قره حســنلو و متین بالسینی در تهران تمرین می کردند و 
این هفته قرار است علیرضا یاوری، متین سهرانی و مهرشاد افقری از اصفهان 
به اردوی تیم ملی بزرگسال در تهران اضافه شوند. اردوهای تیم ملی در این 

هفته با این شش نفر ادامه خواهد داشت در پایان هفته این سه نفر به اصفهان 
برمی گردند و در هفته آتی سه ورزشکار دیگر به تشخیص کمیته فنی به جمع 

ما اضافه می شوند.
وی در ادامه در خصوص شرایط شناگرانی که در تهران تمرین می کنند 
گفت: شرایطشان خوب است، ما یک رکوردگیری از متین بالسینی داشتیم که 
بهتر از رکورد ملی شنا کرد، البته رکوردگیری رسمی نبود اما میزان آمادگی 
اش خوب بود. بنیامین و ســینا هم وضعیت خوبی دارند هنوز رکوردگیری 
نشده اما رکورد تمرینی و وضعیت بدنی شان خوب هست. باید شناگر در یک 
مسابقه شرکت کند تا دقیق بتوانیم بررسی کنیم. در حال حاضر نه مسابقه 

داخلی هست و نه مسابقه خارجی.
حضرتی در خصوص مسابقات کسب سهمیه المپیک گفت: هنوز تاریخ 
مسابقات کسب سهمیه هم مشخص نیست، البته گفته شده مسابقات از ماه 
مارس میلادی )اسفند( استارت می خورد باید ببینیم برنامه دقیق چه زمانی 

اعلام خواهد شــد.مربی تیم ملی شنا به خالی شدن پشتوانه تیم ملی اشاره 
کرد و گفت: ما همچنان درگیر باز شــدن استخرها هستیم، حداقل محدود 
و تنها برای تعدادی از قهرمانان که در اســتان های مختلف تمرین می کنند. 
شناگران جوان و نوجوان ما پشتوانه تیم ملی هستند که تقریبا یکسالی است 
که تمرین نداشته اند و با این وقفه  یکساله ممکن است تعدادی از این رشته 
جدا شده باشند. با این اتفاق پشتوانه تیم های ملی و استانی خالی خواهد شد. 
هر چقدر هم که بازگشایی استخرها دیرتر باشد این مشکل بزرگ تر خواهد 

شد امیدوارم با بازگشایی استخرها موافقت کنند.
او در پایان گفت: با شرایط و استخرها بازگشایی شود. ما در استخر از خیلی 
جاهای دیگر شرایط بهتری داریم، فکر نمی کنم حضور ۱۰ نفر در استخر به 
آن بزرگی با رعایت پروتکل های بهداشتی تمرین کنند مشکلی پیش نخواهد 
آمد. در هر صورت در این مدت که آمار کرونا و مرگ و میر بالا و پایین شد 

استخر دخالتی در سیستم نداشت چون تعطیل بود.

 VAR اتفاقات رخ داده در دیدار مس رفســنجان و سپاهان بار دیگر فقدان
)کمک داور ویدیویی( را در فوتبال ایران پررنگ کرد.

نخستین دیدار هفته هشتم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران برگزار شد 
و تیم فوتبال سپاهان موفق شد در رفسنجان با نتیجه ۲ بر یک از سد میزبان 
خود، مس بگذرد. آنها در حالی به این پیروزی رسیدند که همه چیز از یک 
جنجال بزرگ شروع شد. در دقیقه ۳۰ مسی ها به گل دوم رسیدند و »مهرداد 
عبدی« موفق شد برای تیمش گلزنی کند. »مهدی مرجان زاده«  داور بازی 

این گل را تایید کرد و دستش را به سمت میانه میدان نشان داد.
در همین لحظه بود که کادر فنی سپاهان به شدت نسبت به این تصمیم 
اعتراض کرد. کمک داورهای مرجان زاده با این داور جوان مشــورت کردند و 
سپس شاهد این بودیم که وی برای لحظات طولانی با شخص یا اشخاصی 
نامعلوم از طریق هدســت داخل گوشــی اش،  به صحبــت پرداخت. نهایتا 
مرجــان زاده نظرش را عوض کرد و هندِ دســت بازیکن مهاجم را گرفت تا 
بازی یک بر صفر بماند و در ادامه سپاهان بود که ۲ گل زد و برنده بازی شد. 

کارشناسان داوری نیز هند بازیکن مهاجم مس را نیز تایید کردند.
بدون تردید از بیرون مشورت هایی به داور بازی داده شد. شخص یا اشخاصی 

در لحظه و یا به طور برنامه ریزی شده صحنه حساس را مشاهده کرده و به 
داور اطلاع دادند تا تصمیمش را تصحیح کند. در اینکه رفتار صورت گرفته 
غیرقانونی و یا دســت کم مخالف عرف بوده شکی نیست اما همین مساله 
باعث شد تا جلوی یک گل نادرست گرفته شده و روند یک بازی تغییر نکند. 

معلوم نبود که در صورت پذیرش این گل، طلایی پوشان می توانستند به بازی 
برگردند یا خیر.چند ساعت قبل، »مهدی تارتار« در نشست خبری پیش از 
بازی پیکان مقابل سایپا درباره ورود سیستم کمک داور ویدیویی )VAR( صحبت 
کرد و گفت: ورود VAR از همه مهمتر اســت و باعث شک و شبهه است که 
چرا مسوولان پیگیری نمی کنند. سختی دارد اما هزینه سنگینی ندارد. اعلام 
کنند و مجبور کنند تا باشگاه ها امکانات را فراهم کنند. دیگر در آن صورت 
کدام نیمکت می تواند شلوغ کند؟ از کشورهای دیگر داریم عقب می افتیم و 
نداشتن وی ایِ آر بسیار تاثیرگذار است. نبود وی ای ار لطمات جدی به فوتبال 
ما وارد می کند.باید قبول کنیم که سطح داوری و ظرفیت های فعلی، نمی تواند 
جوابگوی فوتبال مملو از اعتراض، تنش و فشار ما باشد. نیاز است تا قاضیان 
درون زمین، کمکِ تکنولوژی را همراه خود داشــته باشند تا هم به آرامش 
برسند و هم شاهد این حجم از اعتراض و فریاد و حاشیه در فوتبالمان نباشیم 

و تا حد زیادی بهانه ها از مربیان، مدیران و بازیکنان گرفته شود.
شــاید اتفاقات ورزشگاه شهدای رفسنجان نقش یک کاتالیزور را داشت؛ 
اهرمی که بتواند به ورود VAR به فوتبال ما کمک کند و حضورش را تسریع 

بخشد.

مدیــر تیم فوتبال جوانان ایران بــا اظهار رضایت از 
شرایط این تیم در اردوی تاجیکستان، گفت: خوشبختانه 
این اردو با بهترین شــرایط و امکانات مورد نیاز در حال 

برگزاری است.
تیم هــای ملی فوتبال نوجوانــان و جوانان ایران که 
بــرای انجام چهار مســابقه تدارکاتی اول دی ماه راهی 
تاجیکســتان شدند از ســوم تا هفتم دی برابر حریفان 
خود قرار می گیرند. نخســتین بازی تدارکاتی ۲ کشور 
روز چهارشــنبه سوم دی ساعت ۱۴ در ورزشگاه اصلی 
شــهر دوشنبه آغاز می شود و تیم های نوجوانان ایران و 

تاجیکستان به مصاف هم می روند.
روز پنجشنبه چهارم دی تیم جوانان ایران در همین 
ساعت و در همین ورزشگاه به مصاف جوانان تاجیکستان 
می رود. روز شنبه ششم دی دومین بازی نوجوانان ایران 
و تاجیکستان برگزار خواهد شد و روز یکشنبه هفتم دی، 
تیم جوانان ایران دومین بازی خودش را مقابل جوانان 

تاجیکستان انجام می دهد.
تیم های فوتبال نوجوانان و جوانان ایران پس از انجام 
این مسابقات تدارکاتی روز دوشنبه هشتم دی به تهران 

بازمی گردند.

هر ۲ تیم خود را برای حضور در مســابقات قهرمانی 
آســیا در رده های خود آمــاده می کنند. چهار تیم برتر 
هــر تورنمنت به جام جهانی نوجوانان و جوانان راه پیدا 

خواهند کرد.
»فراز فاطمی« که به عنوان مدیر تیم فوتبال جوانان 
ایران در اردوی تاجیکستان حضور دارد در این خصوص، 

اظهار داشت: خوشبختانه با حمایت همه جانبه فدراسیون 
فوتبال اردوی مشــترک تیم های جوانان و نوجوانان در 
دوشــنبه آغاز شده که باید بگویم همه چیز به بهترین 

شکل برای آماده سازی در این اردو فراهم است.
وی ادامه داد: برنامه پروازی بسیار خوبی برای تیم ها 
در نظر گرفته شــد و با یک پرواز چارتر ۷۰ دقیقه ای از 
فرودگاه مهرآباد تهران راهی شهر دوشنبه شدیم. در اینجا 
هم فدراسیون تاجیکستان امکانات ایده آلی را برای تیم ها 
در نظر گرفته که اعضای هر ۲ تیم از وضعیت هتل، غذا، 

حمل و نقل و شرایط تمرینی رضایت کامل دارند.
فاطمی گفت: تاجیکستان حریف بسیار خوبی برای 
هر ۲ تیم جوانان و نوجوانان ایران به شمار می رود و در 
مسابقات کافا هم رقیب نزدیکی بود. از سویی تیم فوتبال 
جوانان برای دیدار با ازبکستان در مرحله نهایی مسابقات 
قهرمانی آســیا آماده می شود و از این نظر هم وضعیت 

اینجا تا حدودی مشابه تاشکند است.
وی خاطر نشــان کرد: امیدوارم هر دو تیم جوانان و 
نوجوانان ایران بازی های خوبی مقابل دو تیم نوجوانان 
و جوانان تاجیکســتان انجام بدهنــد و مربیان هم به 

خواسته های خودشان در چهار مسابقه دست یابند.

 شکایت فیفا از سپ بلاتر
فدراسیون بین المللی فوتبال از رئیس سابق این نهاد شکایت کرد.

به گزارش گاردین، فیفا درباره »سو مدیریت« رئیس سابق خود سپ بلاتر به 
دادگاه شــکایت کرده است. این شکایت به دادستان زوریخ ارسال شده و مربوط 
به دخالت بلاتر و سایر مقامات سابق در نهاد حاکم بر  پروژه موزه فیفا در شهر 

زوریخ است.
وکیل سپ بلاتر یعنی لورنز ارنی در واکنش به این شکایت گفت: این اتهامات 

بی اساس است و به شدت رد می شود.
فیفا در واکنش به این شکایت با انتشار بیانیه ای این موضوع را یادآور شد که 
به دنبال بررســی دقیق واقعیت ها و شرایط مربوط به ساخت و ساز و هزینه های 
عملیاتی موزه، از بی نظمی های مالی و سو مدیریت زیاد در آن آگاه شدیم و به 

همین خاطر دادگاه را در جریان آن قرار دادیم.
پروژه موزه فیفا در سال ۲۰۱۳ آغاز شد. دو سال بعد در میان رسوایی فساد، 
بلاتر پس از ۱۷ سال حضور در مسند ریاست فیفا، استعفای خود را اعلام کرد.

در این اسناد آمده است که مدیریت سابق فیفا به طور مکرر ارگان های مختلف 
خود را درباره میزبان هزینه و ماندگاری پروژه گمراه کرده است.

بلاتر در حال حاضر در ســوئیس تحت موضــوع ادعای پرداخت ناعادلانه به 
رئیس سابق یوفا تحت تحقیقات قضایی قرار دارد. میشل پلاتینی کمیته اخلاق 
فیفا در رابطه با این پرداخت هشت سال از فعالیت های فوتبالی محروم شد که 
در دادگاه تجدید نظر به شــش ســال کاهش یافت. این مجازات توسط دادگاه 
داوری ورزش تأیید شــد. پلاتینی و بلاتر همچنان بر این عقیده اند که هیچ کار 

اشتباهی انجام نداده اند.

 ام باپه خشم توخل را برانگیخت
مهاجم پاری سن ژرمن با رفتاری که از خود نشان داد باعث عصبانیت سرمربی 

این تیم شد.
به گزارش لوپاریزین، فشردگی بازی ها در لیگ فرانسه باعث شده است تا شمار 

زیادی از بازیکنان پاری سن ژرمن در فصل جاری مصدوم شوند.
یکی از بازیکنان پاری ســن ژرمن که در فصل جاری به صورت نصف و نیمه 

بازی کرده است کیلیان ام باپه است.
رادیو مونت کارلو اعلام کرد که  توماس توخل و کادر پزشکی پاری سن ژرمن 
با ام باپه توافق کردند که در دیدار برابر لوریان به خاطر جلوگیری از تشدید آسیب 

دیدگی تنها ۶۵ دقیقه به او بازی دهند.
مونت کارلو در ادامه اعلام کرد: در این بازی وقتی نوبت تعویض ام باپه رسید 
او از کادر فنی خواست که به بازی ادامه دهد و مشکلی در این زمینه ندارد اما روز 
بعد او به کادر پزشکی اعلام کرد که دچار درد عضله شده است و همین باعث شد 
تا توماس توخل عصبانی شود و در دیدار برابر لیل به این ستاره تاثیر گذار خود 
در ترکیب اصلی بازی ندهد.مونت کارلو اعلام کرد که ام باپه در فصل جاری تنها 
۷۳۲ دقیقه برای تیمش بازی کرده اســت که این به خاطر آسیب دیدگی های 
پیاپی او است. او در هر دو دیدار حساس برابر لیون و لیل تنها ۳۸ دقیقه بازی کرد.

دیدار بعدی پاری ســن ژرمن برابر استراسبورگ است و پیش بینی می شود 
که در این بازی هم ام باپه کار را از روی نیمکت آغاز کند.

پاری ســن ژرمن بعد از ۱۶ بازی در رده سوم جدول رده بندی لیگ فرانسه 
جای دارد. البته این تیم با صدرنشین  تنها یک امتیاز اختلاف دارد.

 توخل و بهترین لحظات در سال 2020
ســرمربی پاری ســن ژرمن تاکید کرد که تیمش در فصل نقل و انتقالات به 
بازیکنی جدید نیاز دارد. او از بهترین لحظات خود در ســال ۲۰۲۰ ســخن به 

میان آورد.
به گزارش اکیپ، پیش بینی می شد که پاری سن ژرمن باتوجه به بازیکنان 
مصدوم زیادی که دارد در فصل نقل و انتقالات تابستانی چهره های جدیدی را 

جذب کند اما ظاهرا توماس توخل قصد خرید بازیکن جدیدی را ندارد.
ســرمربی پاری سن ژرمن گفت: ما در شرایط استثنایی قرار داریم. به جذب 
بازیکن جدید در زمستان فکر نمی کنم. باید با شرایطی که داریم کنار آمد. فعلا 
که نمی توانم به فصل نقل و انتقالات فکر کنم و باید از بازیکنان جوان بیشــتر 
استفاده کنیم. او ادامه داد: من به همه بازیکنانم نیاز دارم. خوشبختانه دارکسلر 
به شــرایط بازی رسیده است و امشب برابر استراسبورگ در ترکیب اصلی بازی 
خواهد کرد. برای انتخاب ترکیب اصلی باید با کادر پزشکی مشورت کنم چرا که 
بعضی از بازیکنان از نظر بدنی در مرز خطر هستند و نیاز به تایید کادر پزشکی 
دارم.توخل درباره ی وضعیت پاری ســن ژرمن در جدول رده بندی گفت: دلیل 
ندارد که نگران باشــم. من از نمایش تیمم راضی هســتم. در برابر لیل تا آستانه 
کسب پیروزی پیش رفتیم و بهتر از حریف بازی کردیم. من به تیمم اعتماد دارم 
و دوباره به صدر بازخواهیم گشــت. مــا در فصل جاری بازیکنان مصدوم زیادی 
داشــته ایم با این حال با قدرت به کر خود ادامه می دهیم.توخل درباره بهترین 
لحظات خود در ســال ۲۰۲۰ گفت: سه دقیقه پایانی دیدار برابر آتالانتا در یک 

هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا بهترین لحظات من بود.

 سیمئونه دومین سرمربی برتر تاریخ لالیگا
ســرمربی آرژانتینی با شکســت رئال سوســیداد به رکورد ۳۰۰ پیروزی با 

اتلتیکومادرید رسید.
اتلتیکومادرید روزهای درخشانی را در لالیگا سپری می کند و در لیگ قهرمانان 
اروپا هم به مرحله یک هشــتم نهایی صعود کرده اســت. تیم با ثبات و منسجم 
دیگو پابلو سیمئونه اکنون با ۳۲ امتیاز صدرنشین لالیگاست و در ۱۳ بازی تنها 
یک شکســت و دو تساوی را تجربه کرده است. روخی بلانکو در ۱۰ بازی دیگر 
حریفان خود را مغلوب کرده اســت. پیروزی دیشــب )سه شنبه( این تیم مقابل 
رئال سوسیداد )۲ بر صفر( خاص بود چون سیمئونه به رکورد ۳۰۰ برد با اتلتیکو 
رسید. نوشته میسترچیپ )کارشناس اسپانیایی( سیمئونه دومین سرمربی تاریخ 
فوتبال اسپانیاست که در کمتر از ۵۰۰ بازی به چنین رکوردی می رسد. سرمربی 
آرژانتینی برای کســب سیصدمین برد خود به ۴۹۹ بازی نیاز داشت. تنها کسی 
که توانسته است تا این تاریخ به چنین رکوردی دست یابد میگل مونیوس است 
که با رئال مادرید در ۴۸۲ دیدار ۳۰۰ پیروزی را به دست آورد. سیمئونه دومین 
ســرمربی اتلتیکو است که ۳۰۰ پیروزی را به دست می آورد. پیش از او لوییس 

آراگونس در ۵۸۷ دیدار توانست به این تعداد برد دست یابد.

 حرف های کومان درباره هند راموس آزار دهنده است
سرمربی رئال مادرید اعلام کرد اظهارات سرمربی بارسلونا درباره هند مدافع 

اسپانیایی در دیدار مقابل ایبار برایش آزار دهنده است.
به گزارش آس، رئال مادرید چهارشنبه شب در هفته پانزدهم لالیگا به مصاف 
گرانــادا می رود. زین الدین زیدان در نشســت خبــری پیش از بازی گفت: این 
دیدار خیلی خیلی مهم اســت چون گرانادا فصل خیلی خیلی خوبی را داشــته 
است. می دانیم برای چه بازی می کنیم. باید مانند همیشه آماده بود چون حریف 
آســانی وجود ندارد. فردا هم کار سخت تر خواهد بود چون حریف خیلی خوبی 

پیش رویمان است.  
از نظر رونالد کومان هند ســرخیو راموس در محوطه جریمه رئال مادرید در 
دیدار مقابل ایبار پنالتی بود و معتقد بود از هر ۱۰ نفر در مادرید ۹ نفر آن صحنه 
را پنالتی می دانند. سرمربی رئال مادرید درباره اظهارات سرمربی بارسلونا گفت: 
این حرف ها من را آزار می دهد چون هرگز درباره داوری صحبت نمی کنم. قضاوت 
بخشی از بازی است و آن ها نیز ممکن است درست تشخیص ندهند مانند بازیکنان 

و ما. داوری کار سختی است. 
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زمان شهرآورد ۹۲ در دسترس نیست!

انگیزه های زیاد نعمتی برای کسب سهمیه المپیک پاریس 
مربی اختصاصی مدال آور طلایی پارالمپیک لندن و 
ریو می گوید »زهرا نعمتی« با تلاش و توان بسیار بالایی 
تمرینات خود را پیگیری می کند و انگیزه و انرژی بسیار 

زیادی برای کسب سهمیه المپیک در فرانسه دارد.
بهزاد پاکزاد افزود: دومین مرحله اردوی آماده سازی 
نعمتی از هفته گذشته آغاز شد. این اردو اختصاصی است 

و با توجه به شرایط وی پیگیری می شود.
دبیر فدراســیون تیراندازی در خصــوص اردوهای 
اختصاصی پرچمدار کاروان المپیک ایران در ریو اضافه 
کرد: زهرا نعمتی سهمیه پارالمپیک دارد و برای سهمیه 
المپیک تلاش می کند و در این شرایط تمرین با ۲ مربی 
و متدهای متفاوت آنان وی را با مشکلاتی مواجه می کرد.

این ملی پوش اســبق تیم های ملی ریکرو و کامپوند 
،گفــت: بنابراین کمیته ملی پارالمپیک و فدراســیون 
تیراندازی با کمان طی یکســال گذشته به دنبال جذب 
مربی خارجی و اختصاصی برای وی بودند اما متاسفانه با 

توجه به شیوع کرونا این کار بسیار سخت بود.
پاکزاد افزود: از آنجا که من سابقه ملی پوشی و درعین 
حال مربیگری در هر ۲ رشــته ریکرو و کامپوند را دارم، 
 قرار براین شد که برنامه ریزی و تمرینات نعمتی به عهده 
من باشد و باید بگویم  با توجه به جایگاه این ورزشکار در 

ایران و جهان، این مسئولیتی بسیار سخت است.
این مربی بدنساز ادامه داد: با سابقه نعمتی آشنا هستم 
و شناخت کافی از سطح فنی و روحیات وی دارم، نعمتی 
پس از گذراندن نقاهت کرونا با شــرایط خوبی وارد اردو 

شده است.
پاکزاد گفت: با توجه به شــرایط نعمتی و تشخیص 
خودم  باید ابتدا روی برنامه بدنســازی تمرکز کنیم تا 
سایز عضلانی و آمادگی جسمانی وی به شرایط پیش از 
کرونا بازگردد و برهمین اساس با کش پیلاتس و سپس 
دنبل و هالتر تمریناتش را پیگیری می کند، ضمن اینکه 

حین برنامه تمرینی و آمادگی فنی، برنامه بدنسازی نیز 
پیگیری می شود

وی ادامــه داد: برخــی تمرینات بدنســازی خاص 
کمانداران است و من با توجه به تجربیاتم در هر ۲ بخش 
ورزشی و بدنسازی، تمریناتی را ابداع کرده ام که می تواند 
تاثیر بسزایی در روند آماده سازی ورزشکار داشته باشد، 

ضمن اینکه فشار زیادی به وی وارد نمی کند.
ســرمربی ســابق تیم کامپوند نوجوانان، با اشاره به 
اینکه نعمتی هیچگونه آسیب دیدگی ندارد، اضافه کرد: 
اگر برنامه تمرینات فنی و بدنســازی، با برنامه تغذیه و 
استراحت ورزشکار هماهنگ باشد، ضریب آسیب دیدگی 

بسیار کم خواهد شد.
مربی اختصاصی نعمتی گفت: هدف نهایی کســب 
سهمیه المپیک است اما باید ابتدا این کماندار به سطح 
مناسبی از آمادگی برای حضور در رقابت های کاپ آسیا 
که اردیبهشت ماه به میزبانی تایلند برگزار می شود، برسد.

پاکزاد گفت: جام جهانی شانگهای درست  ۸ روز پس 
از پایان رقاب های تایلند، آغاز می شود و من  پیشنهاد دادم 
که نعمتی مستقیم از تایلند راهی شانگهای چین شده تا 

با خستگی کمتر در رقابت ها حاضر شود.
این مربی افزود: حضور در این ۲ مسابقه تاثیر بسزایی 
در روند آماده ســازی نعمتی دارد و علاوه بر آن محک 
خوبی برای نواقص احتمالی پیش از حضور در فرانسه و 

رقابت های کسب سهمیه است.
وی در خصوص شــانس زهرا نعمتی برای کســب 
ســهمیه المپیک گفت: با شناختی که از توانمندی های 
این کماندار دارم ، مطمئنم که وی نهایت تلاش خود را 
به کار می گیرد اما لازم است بدانیم در فرانسه در بخش 
انفرادی رشته ریکرو ده ها کماندار برای کسب سه سهمیه 
باقیمانده المپیک با هــم رقابت می کنند و این رقابتی 

بسیار سخت است.

حضور پرسپولیس تا فینال لیگ قهرمانان 
آسیا و لغو برخی دیدارهای لیگ برتر به دلیل 
ابتلای بازیکنان تیم ها به کرونا، باعث شده تا 
کماکان زمان برگزرای دیدار تیم های فوتبال 
استقلال و پرسپولیس در هفته هشتم لیگ 

برتر در هاله ای از ابهام باشد.
حضــور پرســپولیس در دیــدار فینال 
لیگ قهرمانان آســیا و مراحل پیش از آن 
 زمانبنــدی صــورت گرفته برای ســازمان

 لیگ را با چالش جدی مواجه کرد و کار را تا 
جایی پیش برد که سه دیدار این تیم مقابل 
تیم های فوتبال نساجی مازندران، ذوب آهن 

و سپاهان به تعویق بیافتد.
هرچند زمــان دیدارهای این تیم مقابل 
نســاجی مازندران و ذوب آهن اصفهان به 
ترتیب قرار اســت پنجم و دهــم دی ماه 
سال جاری برگزار شــود اما در مورد زمان 
دیدار این تیم مقابل ســپاهان هنوز اطلاع 
 رســانی از سوی سازمان لیگ فوتبال ایران 

صورت نگرفته است.

 توجه به خواسته استقلالی ها
دهــم آذر پرویز مظلومی، سرپرســت 
باشگاه اســتقلال عنوان کرده بود که باید 
دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و سپاهان 
کــه به دلیل حضــور پرسپولیســی  ها در 
فینال رقابت های لیگ قهرمانان آسیا زمان 
نامعلومی مقابل آن از ســوی سازمان لیگ 
درج شده بود برگزار شود تا استقلال در هفته 

هشتم مقابل پرسپولیس به میدان برود.
سهیل مهدی، سرپرست کمیته برگزاری 
مسابقات لیگ برتر فوتبال در واکنش به این 
اظهــارات، اعلام کرد که پس از فینال لیگ 
قهرمانان آســیا بازی های معوقه را برگزار 
خواهیم کرد و پس از آن نیز سراغ شهرآورد 

خواهیم رفت.
 دل به دل پرسپولیس

باشگاه پرسپولیس در آستانه  مسئولان 

دیدار مقابل نســاجی مازندران با سازمان 
لیگ و باشــگاه نســاجی برای تغییر محل 
بازی این دو تیم از قائم شــهر به تهران نامه 
 نــگاری کردند تا دیدار رفت این دو تیم در 
ورزشگاه آزادی و بازی برگشت در قائم شهر 
برگزار شود؛ درخواستی که از سوی باشگاه 
نساجی برای تغییر میزبان و مهمان در بازی 
رفت و برگشــت رد و اعلام شــد با اجرای 
پرسپولیس  پذیرای  بهداشتی  پروتکل های 

در قائم شهر خواهد بود.
باشــگاه پرســپولیس از ســازمان لیگ 
درخواســت کــرده بود تا به دلیل شــیوع 
ویروس کرونا و اجتناب از سفر به این شهر 
و نیز زمین چمن مصنوعی ورزشگاه شهید 
وطنی، دیدار این تیم برابر نساجی مازندران 

در تهران برگزار شود که مورد پذیرش باشگاه 
نساجی قرار نگرفت و در نهایت سازمان لیگ 
به منظور همراهی با پرسپولیس، رای به لغو 

این دیدار داد.

 ابهــام در مورد پرســپولیس - 
ذوب آهن

دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و ذوب 
آهن اصفهان در هفته ششــم لیگ برتر در 
حالی لغو شد که طبق اعلام این تیم اصفهانی 
تعداد بازیکنان مبتلای این تیم به ویروس 
 کرونا هفــت نفر بوده اســت یعنی باید بر

 اســاس قانــون ۵+۱۱ دیدار ایــن دو تیم 
برگزار می شد!

بر اساس اعلام مسئولان باشگاه ذوب آهن 

به خبرنگار ایسنا، تعداد مبتلایان این تیم به 
ویروس کرونا قبل از دیدار مقابل پرسپولیس 
به هفت نفر کاهش یافت و درست شب قبل 
از بازی بود که به صورت غیر رسمی به ذوب 
آهنی ها اعلام شــد دیــدار این تیم مقابل 
پرسپولیس در هفته ششم لیگ برتر برگزار 
نخواهد شد، آن هم در شرایطی که کاروان 

ذوبی ها در تهران حضور داشتند!
سوالی که در مورد تصمیم سازمان لیگ 
برتر فوتبــال ایران وجود دارد این اســت 
کــه دیدار تیم های فوتبال پرســپولیس و 
ذوب آهــن با اســتناد به کــدام قانون لغو 
شده است؟ آیا تعداد بازیکنان غیر مبتلای 
ایــن تیم بــه ویروس کرونا کمتــر از عدد 
تعیین شــده بر اســاس قانون ۵+۱۱ بوده 

اســت؟ یا دیدار مربوطه به دلیل مصلحت 
اندیشی ناشــی از احتمال ابتلای بازیکنان 
پرسپولیس قبل از دیدار فینال لیگ قهرمانان 
آســیا لغو شده اســت؟ موضوعی که آنقدر 
مبهم و نامشــخص اســت که حتی صدای 
 پرسپولیســی ها را درآورد و خواستار ۳ بر

 صفر شدن نتیجه دیدار این تیم مقابل ذوب 
آهن هستند.

 سازمان لیگ چه خواهد کرد؟
سرپرست کمیته برگزاری مسابقات لیگ 
برتر فوتبال با اشاره به همکاری های صورت 
گرفته با پرسپولیسی ها بیان کرد که این تیم 
نیز باید در برهه زمانی کنونی همکاری لازم 
را به منظور اجرای برنامه زمانبندی جدید 
سازمان لیگ داشته باشــد. به این ترتیب 
پرسپولیسی ها به احتمال فراوان باید در بازه 
زمانی ۱۲ روزه سه دیدار خود را مقابل تیم 
های فوتبال نســاجی، ذوب آهن و سپاهان 
برگزار کنند که به نوعی برای این تیم قبل 

از شهرآورد بسیار پرفشار خواهد بود.
از ســوی دیگر استقلالی ها نیز به دلیل 
اینکه اعلام کرده اند قبل از برگزاری دیدار 
تیم های فوتبال پرســپولیس و سپاهان به 
مصاف سرخپوشــان نخواهند رفت احتمال 
بسیار زیاد در همین بازه زمانی که دیدارهای 
پرسپولیسی ها برگزار می شود مسابقه ای 
نخواهند داشــت و در نهایت باید به مصاف 
رقیب سنتی خود در شهرآورد پایتخت بروند.

باید منتظر ماند و دید سازمان لیگ برتر 
فوتبال که عنوان کرده تا پایان هفته جاری 
برنامه زمان بندی لیگ برتر را تا پایان هفته 
۱۵ اعلام می کند چه تصمیمی در ارتباط 
با زمان دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و 
سپاهان و نیز استقلال و پرسپولیس اتخاذ 
خواهــد کرد؛ تصمیمی که بدون شــک با 
چالش هایی از ســوی مدیــران و هواداران 

این تیم ها همراه خواهد بود.

 

 

تراکتور در شیپور جنگ علیه صداوسیما دمید

بلاتکلیفی هندبال زنان در نامشخص بودن زمان مسابقات

 بایرن بهترین تیم جهان در سال 2020
بایرن مونیخ با پشــت سر گذاشتن لیورپول به عنوان بهترین باشگاه جهان در 

سال ۲۰۲۰ انتخاب شد.
به گزارش کلوب ســاکر، بایرن مونیخ یکی از بهترین ســالهای تاریخ خود را 

تجربه کرد.
بایرن در سال ۲۰۲۰ همه جام ها را درو کرد. این تیم قهرمانی در لیگ قهرمانان  
اروپا، رقابت های بوندسلیگا، جام حذفی آلمان، سوپر جام اروپا و سوپر جام آلمان 

را به دست آورد.
در نظرسنجی کلوب ساکر، بایرن مونیخ با کسب ۴۴ درصد آراء عنوان بهترین 

باشگاه جهان را در سال ۲۰۲۰ به دست آورد.
بعد از بایرن تیم لیورپول با ۳۳ درصد آراء بهترین تیم جهان شد.

رئال مادرید هم با ۲۳ درصد آراء در جایگاه سوم قرار گیرد. رئال در فصلی که 
گذشت توانست با زیدان عنوان قهرمانی را در لالیگا به دست آورد.

همچنین عنوان بهترین بازیکن جهان به کریستیانو رونالدو رسید.
در این نظرســنجی رونالدو با ۴۲ درصد آراء اول شــد و روبرت لواندوفسکی و 

لیونل مسی هم به ترتیب با ۳۸ و ۲۰ درصد آراء در رده دوم و سوم قرار گرفتند.
البته در مراســم انتخاب بهترین بازیکن جهان که توسط فیفا برگزار شد این 

لواندوفسکی بود که عنوان بهترین بازیکن جهان را به دست آورد.

 خداحافظی الکس مورگان با تاتنهام
ستاره آمریکایی تیم فوتبال زنان تاتنهام از این تیم جدا شد.

باشگاه تاتنهام به صورت رسمی اعلام کرد که الکس مورگان، ستاره آمریکایی 
فوتبال زنان از این تیم جدا شده است.

مورگان ۶ ماه در این تیم حضور داشت، پنج بازی انجام داد و دو گل به ثمر رساند.
دلیل مورگان برای جدایی از تاتنهام حضور در المپیک توکیو بوده است. او به 
کشورش برمی گردد تا در لیگ فوتبال زنان آمریکا که به زودی آغاز می شود، برای 

تیم اورلندو پراید به میدان برود.
باشــگاه تاتنهام به دلیل از دســت دادن چنین گلزن خوبی مورد انتقاد قرار 

گرفته است.

PSG توصیه دی ماریا به مدیر ورزشی 
ستاره آرژانتینی پاری سن ژرمن از باشگاه خود خواست که کاپیتان آتالانتا را 

جذب کنند.
به گزارش گاتزتا دلو اســپورت، آتالانتا با گاســپرینی به تیمی متفاوت هم در 
ایتالیا و هم در لیگ قهرمانان اروپا تبدیل شد و توانسته که در دو فصل اخیر نتایج 

درخشانی به دست آورد.
الخاندرو گومز یکی از بازیکنان خوب و تاثیر گذار آتالانتا به شمار می آید که 

بازوبند کاپیتانی این تیم را هم بر بازو می بندد.
در دیدارهای اخیر آتالانتا کمتر از این بازیکن آرژانتینی استفاده شده است و به 
نظر می رسد که با سرمربی تیم به مشکل خورده است تا جایی که حتی در بعضی 

از بازی ها در فهرست تیم هم قرار نمی گیرد.
گاتزتا دلو اسپورت از جدایی گومز آرژانتینی از آتالانتا سخن به میان آورد و از 

پاری سن ژرمن و اینتر به عنوان دو مشتری جدی این بازیکن سخن گفت.
این روزنامه معتبر ایتالیایی تاکید کرد که دی ماریا از لئوناردو مدیر ورزشی پاری 

سن ژرمن خواسته است که با گومز وارد مذاکره شود و او را جذب کند.
پیش از این هم مدیر ورزشی باشگاه اینتر اعلام کرد که به جذب گومز علاقه 
دارند و باید دید که در نهایت کدام یک از این دو باشــگاه می توانند  این هافبک 

آرژانتینی را جذب کنند.

 فلیک من را شوکه کرد
بازیکن بایرن مونیخ از دلیل ناراحتی خود بعد از تعویض در دیدار برابر لورکوزن 

سخن به میان آورد.او قول داد که به روزهای خوب خود برگردد.
به گزارش بیلد، بایرن مونیخ در حساس ترین دیدار هفته سیزدهم رقابت های 

بوندسلیگا توانست برابر لورکوزن با نتیجه دو بر یک به پیروزی دست پیدا کند.
در این بازی یک اتفاق عجیب افتاد که باعث ناراحتی سانه شد.

فلیک در  دقیقه ۳۲ لروی سانه را به جای کومان مصدوم به میدان فرستاد اما 
تنها بعد از ۳۷ دقیقه این بازیکن گران قیمت را که در تابستان از سیتی خریداری 

شد تعویض کرد.
سانه درباره ناراحتی و عصبانیت بعد از تعویضش گفت: قبل از هر چیز بگویم 
که همگی از این پیروزی ارزشــمند خوشــحال شدیم. ما یک تیم هستیم و امید 
زیادی به آینده داریم.درباره تعویضم توسط سرمربی تیم باید بگویم که واقعا از این  
تصمیم شوکه شدم. اصلا چنین چیزی را تجربه نکرده بود با این حال همه چیز 

حل شده است.
سانه به هیچ وجه نتوانسته که در بایرن مونیخ انتظارات را برآورده کند. او گفت: 
من به خودم اعتماد کامل دارم. قبول دارم که نتوانستم در بایرن انتظارات را برآورده 
کنم. من بیشتر از هر کسی از خودم انتقاد می کنم. می دانم که انتظارت را برآورده 

نکرده ام اما قول می دهم که این شرایط تغییر کند.
او در پایان گفت: من آسیب دیدگی شدیدی داشتم و طبیعی است که به زمان 
نیاز دارم. ویروس کرونا هم مشــکلاتی به وجود آورده اســت و بازی کردن در این 
شرایط سخت اســت. فعلا در کنار خانواده از تعطیلی لیگ استفاده خواهم کرد. 
نهایت تلاش خود را به کار می گیرم تا در سال ۲۰۲۱ این شرایط را تغییر دهم و 

دوباره اعتمادها را برگردانم.

 گواردیولا مربی قرن شد
ســرمربی اسپانیایی منچستر سیتی در نظرسنجی کلوپ ساکر عنوان بهترین 

مربی قرن را به دست آورد.
به گزارش اسپورت ۲۴، مراسم کلوب ساکر به میزبانی امارات برگزار شد.

در این مراسم پپ گواردیولا با پشت سر گذاشتن مربیان بزرگ فوتبال اروپا عنوان 
مربی قرن را به دست آورد. گواردیولا در این نظرسنجی ۳۴ درصد آراء را به دست 
آورد این در حالی است که زیدان با کسب ۳۰ درصد آراء در رده دوم قرار گرفت.

سرآلکس فرگوسن، سرمربی افسانه ای شیاطین سرخ با ۲۷ درصد آراء در رده 
سوم قرار گرفت و مورینیو هم با کسب ۸ درصد آراء چهارم شد.

اما برای انتخاب بهترین مربی جهان در سال ۲۰۲۰ یورگن کلوپ با پشت سر 
گذاشتن فلیک در رده نخست قرار گرفت.

کلوپ توانست بعد از سه دهه لیورپول را به قهرمانی در لیگ جزیره برساند.

 تعداد دبل های رونالدو بیشتر است یا مسی؟ 
دو ســتاره پرتغالی و آرژانتینی در طول دوران ورزشی شان بیش از ۱۰۰ دبل 

داشته اند.
به گزارش بی ساکر، رقابت تماشایی میان کریستیانو رونالدو و لیونل مسی در 
گلزنی وجود دارد و باید دید کدام یک می تواند گل های بیشتری در دوران ورزشی 
اش به ثمر برساند. آمار دو ستاره پرتغالی و آرژانتینی فوق العاده است و می توان از 

جهات مختلف آن را بررسی کرد. یکی از آن ها تعداد دبل هایشان است. 
با در نظر گرفتن بازی های باشگاهی و ملی، مسی با ۱۳۵ دبل بالاتر از رونالدو 
قرار دارد. مهاجم بارسلونا در ۸۸۸ چنین رکوردی را به ثبت رسانده است. این در 
حالی اســت که ستاره یوونتوس با دو گلی که برابر پارما به ثمر رساند تعداد دبل 
هایش  به ۱۳۵ رسید. البته مهاجم پرتغالی این آمار را در ۱۰۳۳ بازی ثبت کرده 
اســت. مســی در ۱۵.۲ درصد بازی ها حداقل دو بار گلزنی کرده و رونالدو در ۱۳ 

درصد دیدار ها دبل کرده است. 

باشگاه تراکتور با انتشار یک نظرسنجی در کانال رسمی خود، از هواداران 
این تیم خواست تا در خصوص ممنوع کردن ورود دوربین های صداوسیما در 
بازی های خانگی این تیم نظر دهند.علیرضا منصوریان با حضور در یک برنامه 
تلوزیونی علیه مدیریت و مالک تراکتور صحبت هایی انجام داد و از رفتار آن ها 
در زمان مربیگری اش در این تیم تبریزی انتقاد کرد. پس از آن باشگاه تراکتور 
با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد که آن برنامه تلوزیونی مانع شــده که مالک و 
مدیران تراکتور روی خط بیایند و  درباره صحبت های منصوریان توضیح دهند.

همین امر موجب شد که باشگاه تبریزی با انتشار یک نظرسنجی در کانال 
تلگرامی این باشگاه، از هوادارانش بخواهد که در خصوص ورود دوربین های 
صداوســیما در بازی های بعدی این تیم - که در ورزشگاه یادگار امام برگزار 

می شود - نظر دهند و در صورت موافقت دوست داران این باشگاه، تراکتور از 
ورود  دوربین های تلوزیونی در ورزشگاه اختصاصی اش جلوگیری کند؛ کاری که 
نشان می دهد جنگ تراکتور و رسانه ملی وارد فاز جدیدی شده و تراکتوری ها 

حالا می خواهند به جای تعامل با تلویزیون، شمشیر را از رو ببندند.
چندی پیش سجاد سیاح، مدیرعامل باشگاه با ارسال نامه ای به صداوسیما 
خواستار پخش بازی های این تیم از شبکه سه سیما شده بود و قصد داشت 
از این طریق تعاملی با تلویزیون داشته باشد. البته تراکتوری ها پیش از این 
نیز بارها در بازه های زمانی مختلف و از راه های متفاوت از مدیران صداوسیما 
خواســته بودند که بازی های خانگی این تیم از شبکه های پرمخاطب پخش 
شود تا »پرشورها« بتوانند راحت تر، بازی های این تیم تبریزی را تماشا کنند.

البته چالش تراکتور و صداوســیما به این نامه ها ختم نمی شود و چندی 
پیش مجری یکی از برنامه های تلویزیونی لفظی را در خصوص این باشــگاه 
تبریزی به کار برد که به مذاق هواداران و بازیکنان این باشگاه خوش نیامد و 
بازیکنان این تیم با انتشار پست هایی در صفحات مجازی خواستار عذرخواهی 
این مجری از هواداران تراکتور شدند. حتی باشگاه تراکتور نیز با ارسال نامه ای 

به رییس صداوسیما خواستار تنبیه او شد.
حــالا با جنجال اخیــر در برنامه »فوتبــال برتر« و نــدادن تریبون به 
باشــگاه تراکتور، باید دید واکنــش محمدرضا زنوزی و مدیــران این تیم 
 چیســت و آیا تیم تبریزی مانع ورود دوربین های صداوســیما به ورزشگاه 

یادگار امام می شود یا خیر.

نایب رییس بانوان فدراسیون هندبال گفت: همه به اتفاق معتقدند که برنامه 
ریزی ها برای چهار سال آینده باشد و برنامه گذرا و موقت انجام نشود. ما هم 
قرار است از ملی پوشان رده بزرگسال در کنار کادر فنی تیم ها پایه استفاده 

کنیم تا نهایت استفاده را از حضور مربی خارجی ببریم.
الهام سلوکی، نایب رییس بانوان فدراسیون هندبال در گفت و گو با ایسنا، 
در مورد انتخاب سرمربی خارجی برای تیم ملی دختران جوان اظهار کرد: پیش 
از این جلسات متعددی با حضور نواب رییس هیات ها برای توسعه رده های 
پایه داشتیم و همگی به اتفاق به این نتیجه رسیدیم که سرمایه گذاری بلند 
مدت برای رده های پایه بهتر است. از طرفی تیم اشتادسازه مشهد سه سال 
است که نقش پررنگی در لیگ برتر هندبال دارد، سال گذشته قهرمان و سال 
قبل تر نایب قهرمان لیگ شده بود و در این مدت حرفه ای در بخش ورزش 
فعالیت داشت. صحبت هایی شد و در نهایت به این نتیجه رسیدیم که این 

باشگاه حامی تیم ملی دختران جوان ما باشد.
نایب رییس بانوان فدراسیون هندبال افزود: ایده خوبی بود و ما هم پذیرا 
شدیم تا اشتادسازه به عنوان حامی تیم ملی جوانان برای مسابقات قهرمانی 
آسیا سال آینده در کنار ما باشد. مسابقات قهرمانی آسیا ۲۰۲۱ احتمالا خرداد 
یا تیر ســال آینده برگزار خواهد شد. البته هنوز میزبان مسابقات مشخص 
نیســت اما تاریخ برگزاری مسابقات پیش بینی شده است. در نتیجه بعد از 
پایان مرحله سوم لیگ برتر هندبال بانوان اولین اردوی تیم ملی جوانان در 

مشهد برگزار خواهد شد.
وی در خصوص گزینه های سرمربی خارجی تیم ملی دختران جوان گفت: 

چندین گزینه مطرح است، باید با همکاری اشتادسازه بررسی کنیم تا ببینیم 
کدام مورد واجد شــرایط است و اشتادسازه می تواند با آن مربی همکاری را 
آغاز کند. گزینه های خوبی مطرح است و سعی می کنیم تا یک مربی حرفه ای 

و سطح بالایی به خدمت بگیریم.
نایب رییس بانوان در پاسخ به این سوال که پیش از این توسط مسئولان 
وقت فدراسیون گفته شــده بود که تعداد مربیان خارجی زن کم است، آیا 
گزینه خارجی مد نظر مرد است یا زن گفت: گزینه های زیادی مطرح شده 
که در سطح حرفه ای کار می کنند. اشتادسازه تفکر بلند مدت برای بانوان 
دارد و در کنار تیم ملی خواهد بود. مطمئن باشــید سرمربی نهایی خانم و 

یک مربی سطح بالا خواهد بود.
سلوکی در مورد معرفی کادر فنی تیم های ملی دختران گفت: روز گذشته 
از لباس تیم ملی دختران جوان رونمایی شد در هفته آینده اسامی کادر فنی 
تیم ملی دختران جوان و نوجوان را معرفی می کنیم. البته تفکراتی که این 
روزها پیگیر آن هستیم استارت تیم ملی نونهالان است که آن را هم به زودی 
تشکیل خواهیم داد.وی در پاسخ به این سوال که آیا با این شرایط برنامه ای 
برای تیم ملی هندبال زنان ندارند، گفت: همانطور که گفتم طبق جلسات و 
نشست هایی که داشتیم همه اتفاق نظر داشتند تا برنامه بلند مدتی در رده 
های نونهالان نوجوانان و جوانان داشــته باشیم. برای بزرگسالان هم برنامه 
این است که آنها را در کنار این تیم قرار دهیم تا آینده نگری شود. باید برای 
کسانی که سالها در این زمینه تلاش کردند شرایط آموزش و مربیگری فراهم 
شود. از طرفی باید به فکر آینده بود و پشتوانه سازی کرد. سعی این است که 

از حضور مربی خارجی نهایت استفاده را ببریم.
نایب رییس بانوان در پاســخ به این سوال که آیا تیم ملی بزرگسالان به 
مسابقات قهرمانی آسیا اعزام نخواهد شد، گفت: برای بزرگسالان هنوز زمان 
مسابقات مشخص نیست. از طرفی همه می گویند برنامه ریزی ها برای چهار 
سال آینده باشد و برنامه گذرا و موقت انجام نشود. ما هم قرار است از بزرگسالان 

در کنار کادر فنی تیم ها پایه استفاده کنیم.
سلوکی در مورد اینکه مگر می توان یک تیم هندبال را در کنار کادر فنی 
سه تیم پایه استفاده کرد، گفت: مطمئنا نمی شود اما تعداد محدودی هستند 
که مدرک معتبر دارند و شایسته هستند که در کنار تیم ملی فعالیت کنند.

نایب رییس بانوان فدراســیون هندبال در ادامه در خصوص برگزاری دور 
رفت و برگشت لیگ برتر هندبال گفت: مسابقات در شرایط خاص برگزار شد. 
در مرحله اول برخی موارد مبهم بود. در مرحله دوم که میزبان اشتادســازه 
بود شرایط بهتری هم به لحاظ رعایت پروتکل های بهداشتی و هم آگاهی 
کادر رقم خورد. در مرحله دوم تعداد مثبت تست کرونا خیلی محدود شد که 
این اتفاق خوبی بود.وی گفت: اکنون در مرحله بعدی مسابقات که در نیمه 
دی انجام خواهد شــد تیم های اول هر گروه با تیم های سوم گروه مقابل و 
تیم های دوم هر گروه با تیم های چهارم دیگر گروه به صورت رفت و برگشت 
بازی خواهند کرد. برای مرحله رفت دور بعدی چدین باشگاه تقاضای میزبانی 
داده اند اما تهران هم یکی از گزینه های ماست. امیدوارم بتوانیم این مرحله 
را هم در تهران با حفظ پروتکل های بهداشتی برگزار کنیم و مسابقات را به 

خوبی به پایان برسانیم.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاك ۷  
 | کد پستی 1۵۶۶۷-۶۵3۵1
 |  تلفن و  نمابر : ۶2۸01 -    021

   | سازمان آگهي ها: ۸۸32۷2۹۹
 | چاپ :نگار نقش 

وز
ث ر

دی
 ح

ت
اس

خو
زد

ه ای
وان

 پر
وز:

ن ر
تو

ار
  ک

 چهارشنبه 13۹۹/10/03-شماره ۹۸3     اذان صبح 0۵:3۸:3۶   طلوع آفتاب0۷:0۸:1۵     اذان ظهر12:01:1۷     غروب آفتاب1۶:۵3:4۸     اذان مغر ب 1۷:13:2۸     نیمه شب 23:1۵:03     

امام علی علیه السلام
نهَی رَسولُ الّله صلی الله علیه و اله 

جُلُ طولَ اللَّیلِ کَالجیفَةِ  أن یکَونَ الرَّ
المُلقاةِ، وأمَرَ باِلقِیامِ مِنَ اللَّیلِ 

لاةِ.  دِ باِلصَّ وَالتَّهَجُّ
پیامبر خدا صلی الله علیه و آله از 

این که کسی تمام شب را چون 
مردار دورافکنده ای ]در بستر 
افتاده[ باشد، نهی فرمود، و به 
برخاستن در پاره ای از شب و 

خواندن نماز شبانگاهی فرمان داد. 

دعائم الإسلام: ج1 ص211 

 دلار                         2۵۹,۵20 
 یورو                          31۵,۵10 
 پوند انگلیس           34۵,۸۷0  
 درهم امارات               ۷1,4۷0   

 لیر ترکیه                    33,000
 سکه امامی          121,120,000
 بهار آزادی          11۶,۹۷0,000
 نیم سکه               ۶4,000,000

 ربع سکه              43,۸00,000 
 سکه گرمی           24,300,000
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کرونا هم به التماس می افته!

فناوری

 اقدامات چین برای جلوگیری از اعتیاد کودکان به محتوای 
دیجیتال

چین اقدامات سختگیرانه تری برای دور نگه داشتن کودکان از محتوای 
اعتیادآور دیجیتال اجرا می کند.

به نقل از انگجت، دولت چین رأی به اصلاح قوانینی داده که محصولات 
و سرویس های اینترنتی اعتیادآور برای کودکان را ممنوع می کند.

ســازندگان بازی های رایانه ای، ســرویس های پخــش آنلاین محتوا و 
شــبکه های اجتماعی باید محدودیت های زمانــی و میزان مصرف را برای 

کاربران خود اعمال کنند.
این اقدامات همچنین به کودکان و والدین شأن حق می دهد از شرکت های 
اپراتور اینترنت درخواست کنند اقدامات ملزوم برای مقابله با قلدری سایبری 
مانند مسدود کردن و حذف محتوا را اجرا کنند. قوانین اصلاح شده از یکم 

ژوئن ۲۰۲۱ میلادی اجرا می شوند.
البته قوانین جدید به اقدامات پیشین چین در این زمینه وجهه ای رسمی 
می بخشد. قانونگذاران این کشور در حال حاضر مشغول بررسی جنبه های 
اعتیاد به بازی های رایانه ای هستند و توسعه دهندگان نرم افزار مانند شرکت 
تنســنت نیز اقدامات نظارتی را اجرا می کنند. اما ممنوعیت آشکار محتوای 
اعتیادآور، سایت ها و سازندگان بازی های آنلاین را مجبور می کند حتی اگر 
نسبت به زیان آور بودن محتوا شک دارند، اقداماتی احتیاطی در این زمینه 
را انجــام دهند. هرچند این قوانین بیشــتر به محصولات دیجیتالی چینی 
مربوط اســت، اما روی بازی های رایانه ای و سرویس های چینی که در نقاط 

دیگر عرضه می شود، تأثیرگذار خواهد بود.

 هند موبایل ۵G با قیمت 34 دلار عرضه می کند
یک شــرکت هندی تصمیم دارد موبایلی مجهز به فناوری نســل پنجم 

اینترنت با قیمت ۳۴ دلار عرضه کند.
 بــه نقل از گیزموچاینا، موکش آمبانی رئیس شــرکت مخابراتی هندی 
 ۵G در سپتامبر سال جاری اعلام کرد  سرویس )Reliance Jio(رلاینس جیو
را در این کشور ارائه می کند. اکنون طبق گزارشی جدید این شرکت تصمیم 

دارد یک موبایل ۵G به قیمت ۳۴ دلار )۲۵۰۰ روپیه(در هند عرضه کند.
در بیانیه رســمی این شــرکت آمده است: جیو موبایل را با قیمت کمتر 
از ۵ هزار روپیه عرضه می کند. احتمالا بهای دستگاه بین ۲۵۰۰ تا ۳هزار 
روپیه)۳۴تا ۴۱ دلار( باشد. طبق گزارش ها نخستین موبایل ۵G جیو سال 
آینده رونمایی می شــود. در حال حاضر موبایل »وان پلاس نورد« با قیمت 

۲۴ هزار و ۹۹۹ روپیه ارزانترین موبایل۵G در هند است. 
هرچند شرکت های مختلف موبایل های پرچمدار و میان رده ۵Gمتعددی 

در این کشور  عرضه کرده اند، اما این سرویس هنوز فعال نشده است.

 برگــزاری برنامه هــای ترویجی بجای نمایشــگاه ارائه 
دستاوردهای نانو

مدیر گروه ترویج و فرهنگ سازی ستاد توسعه فناوری نانو گفت: امسال 
نمایشــگاه فناوری نانو برگزار نشد اما بنا داریم، برنامه های جایگزین برای 

این نمایشگاه داشته باشیم.
دکتر عماد احمدوند در نشست توان افزایی ستاد توسعه فناوری نانو که 
در محل این ستاد برگزار شد، گفت: با توجه به شیوع ویروس کرونا امسال 
نمایشــگاه و جشنواره نانو برگزار نشد اما برنامه هایی در راستای جایگزین 
نمایشــگاه خواهیم داشــت. مدیر گروه ترویج و فرهنگ سازی ستاد توسعه 
فناوری نانو افزود: بنا داریم که نمایشــگاه های کوچکی را در محل ســتاد 

توسعه فناوری نانو در ابّان ماه برگزار  کنیم.
احمدوند با تاکید بر اینکه اهداف ستاد توسعه فناوری نانو، ترویج  موضوع 
بــازار و صنعت  بخش فناوری نانو اســت، بیان کرد: همچنین شناســایی 
شرکت هایی با قابلیت صادراتی از دیگر برنامه های ستاد توسعه فناوری نانو 
به شــمار می رود. وی گفت: برای شناسایی شرکتهای با قابلیت صادراتی، 
می توان معیارهایی همچون پیچیدگی فناوری، ثبت پتنت و ... را می توان 
مد نظر قرار داد. از ســوی دیگر سوابق صادراتی محصول را می توان برای 

ارزیابی شرکتها در نظر گرفت.
همچنین دکتر مهدی کدخدایی مســئول ترویج صنعتی ســتاد توسعه 
فناوری نانو گفت: ما برنامه های ترویجی در ستاد در حوزه صنعت به صورت 
مجــازی برگزار خواهیم کرد. وی با تاکیــد براینکه در حال حاضر در حال 
تهیه لیســت این برنامه ها که از آبان ماه آغاز می شــود، گفت: عموم افراد 

می توانند مخاطب این برنامه ها باشند.

 سریع ترین فناوری شارژ بی سیم رونمایی شد
شــیائومی از سریع ترین فناوری شارژ بی سیم جهان با سرعت ۸۰ وات 
رونمایی کرد که باتری ۴ هزار میلی آمپری را در ۱۹ دقیقه شارژ می کند.

 به نقل از گیزموچاینا، شــرکت چینی شــیائومی از جدیدترین فناوری 
شــارژ بی سیم با سرعت ۸۰ وات رونمایی کرد. درحقیقت این سریع ترین 
فناوری شــارژ بی سیم جهان به حســاب می آید.این شرکت ادعا می کند 
فناوری مذکور قادر به شــارژ یک باتری ۴ هزار میلی آمپری در ۱۹ دقیقه 
است. همچنین در ۸ دقیقه ۵۰ درصد باتری را شارژ می کند.  پیش از این 
ســریع ترین فناوری شارژ بی سیم  شــیائومی، ۵۰ وات بود که در موبایل 
»می ۱۰ اولترا« در آگوست سال گذشته رونمایی شد.  طبق گزارش هایی 
که اخیرا منتشــر شده این شرکت مشغول توسعه فناوری شارژ سریع ۱۰۰ 

واتی است که احتمالا سال آینده میلادی رونمایی می شود.
شــیائومی نخستین بار  پشتیبانی از شــارژ بی سیم را در موبایل »می 
میکس ۲ اس« ارائه کرد.  موبایل »می میکس ۳« نیز با پشتیبانی از شارژ 
بی ســیم ۱۰ وات عرضه شد. ســری موبایل های پرچمدار »می ۹« که در 
دسامبر ۲۰۱۹ عرضه شدند،از شارژ بی سیم ۲۰ وات پشتیبانی می کنند.

 اروپا درباره پردازش اطلاعات کودکان در اینستاگرام تحقیق 
می کند

ســازمان قانونگذار حفاظت از اطلاعات شخصی کاربران در اتحادیه اروپا 
تحقیقاتی را درباره پردازش اطلاعات کودکان در اینستاگرام آغاز کرده است.

به نقل از رویترز، کمیســیون حفاظت از اطلاعات ایرلند)DPC( به دلیل 
افزایــش نگرانی ها درباره شــیوه مدیریت اطلاعات شــخصی  کودکان در 

اینستاگرام دو تحقیق از فیس بوک را آغاز کرده است.

این کمیسیون  قانونگذار اصلی اطلاعات شخصی کاربران در اتحادیه اروپا 
است و تاکنون در این زمینه شکایات زیادی از افراد دریافت کرده است. 

گراهام دویل رئیس این کمیســیون در بیانیه ای در این باره نوشت: در 
همین راستا نگرانی های آن در خصوص پردازش اطلاعات شخصی کودکان 
در اینســتاگرام به وجود آمده است. درهمین راستا از ماه گذشته ۲ تحقیق 
در این باره آغاز شــده اســت.  فیس بوک هنوز واکنشی به این خبر نشان 

نداده است.

 جستجو در گوگل با هوش مصنوعی پیشرفته می شود
گوگل قصد دارد در آینده نزدیک با استفاده از هوش مصنوعی و یادگیری 

ماشینی سرویس های جستجوی خود را ارتقا دهد.
شــرکت گوگل تصمیم دارد طی روزها و و ماه های آینده به روزرسانی 
های جدیدی در سرویس موتور جستجوی خود ارائه کند. به طور کلی این 
تغییرات با کمک روش های نوین هوش مصنوعی و ماشین یادگیری انجام 
می شوند تا نتایج جستجوی بهتری برای کاربران فراهم شود. از به روزرسانی 
های جدید گوگل می توان به ابزار کنترل هجی صحیح کلمات اشاره کرد. 

این ارتقا با کمک شبکه عصبی انجام می شود.
همچنین گوگل از هوش مصنوعی برای تقســیم کردن جستجو به گروه 
هــای زیر مجموعه اســتفاده می کند تا به این ترتیــب نتایج بهتری را به 

کاربر نشان دهد.
در کنار این موارد، از بینایی رایانشــی و فناوری شناســایی گفتار برای 
برچســب زدن و تقســیم کردن ویدئوها به طور خودکار استفاده می شود. 
این نســخه خودکار بخش ابزارها است. به عنوان مثال ویدئوهای آشپزی یا 
مســابقات ورزشی را می توان دسته بندی و به طور خودکار به فصل هایی 
جداگانه تقســیم کرد.  این دسته بندی ها در نتایج جستجو نیز ظاهر می 
شوند. علاوه بر آن، در روش جدید گوگل به جای کل صفحات وب متن های 
مستقل در صفحات منظم می شوند. این اطلاعات با کمک هوش مصنوعی و 
یادگیری ماشینی تحلیل می شوند تا نتایج جستجو را دقیق تر ارائه کنند.

 SMIC نخستین تراشه مشابه با نود ۷ نانومتری شرکت چینی 
مراحل پایانی طراحی را طی می کند 

شــرکت تولید نیمه هادی SMIC در چین طراحی تراشــه هایی با نود ۷ 
نانومتری را به مرحله ی نهایی رسانده است.

تشــدید تنش های تجاری بین ایالات متحده آمریکا و چین باعث شده 
 ،Huawei Technologies اســت که غول ارتباطات مخابراتی چینی، شرکت
از دسترســی به آخرین فناوری نودهای پردازنده محروم شود و توانایی این 
شــرکت برای رقابت در بازار گوشی های هوشمند پرچم دار نیز تحت الشعاع 
قرار بگیرد و نتواند از پردازنده های قدرتمند در محصولاتش استفاده کند.

یکی از راه های جایگزین برای هواوی، کمک گرفتن از شرکت بین المللی 
 Semiconductor Manufacturing International( تولیــد نیمه هادی چین
Corporation( اســت که به باور بســیاری از تحلیلگران، بعد از تحریم های 
تــازه ی آمریکا علیه هــواوی، تقریبا به یکی از همکاران مهم این شــرکت 
مخابراتی تبدیل شــده است. البته هنوز این موضوع در هاله ای از ابهام قرار 
دارد؛ به ویژه اینکه که دولت آمریکا به دلیل نگرانی از دســتیابی ارتش چین 
به محصولاتی که برای هواوی صادر می کند، تحرکات شــرکت را از نزدیک 

زیر نظر گرفته است.
با وجود تمام این محدودیت ها، ظاهرا براساس گزارش های اخیر، شرکت 
SMIC توانسته است آخرین مراحل تولید انبوه پردازنده های مشابه با نود ۷ 
نانومتری را آغاز کند. گزارش این دســتاورد در روزنامه ی منطقه ی ویژه ی 
جوهای )Zhuhai Special Zone( منتشر شده است که رویدادهای منطقه ی 
ویژه ی اقتصادی جوهای در چین و شرکت Innosilicon را پوشش می دهد.

طبق جزئیات منتشرشده، شرکت طراحی و تولید تراشه ی چینی نخستین 
نمونه ی Tape-out نود پردازشــی N+۱ شرکت SMIC را به مرحله ی نهایی 
طراحی رسانده اســت. نسخه ی Tape-out منظور آخرین مرحله از فرایند 
طراحی تراشــه قبل  از تولید اســت که تصویر کلــی از آخرین نقص های 
 SMIC طراحی را مشخص می کند. جدیدترین نسل تراشه های تولیدشده ی
برپایه ی نودهای ۱۴ نانومتری ساخته می شوند و بنابر بیانیه ی منتشرشده ی 
نمایندگان شرکت ، احتمالا این شرکت قصد دارد از تولید تراشه با نودهای 

۱۰ نانومتری کاملا صرف نظر کند.
نود N+۱ به طور گســترده تصور می شد که نمونه ی اولیه ای از تراشه های 
۷ نانومتری باشد. درهرحال، این تراشه موجب افزایش ۲۰ درصدی عملکرد 
و کاهش ۵۷ درصدی مصرف انرژی می شود و سطح Logic تا ۶۳ درصد و 
 TSMC نیز تا ۵۵ درصد بهبود نشان می دهد. در مقام مقایسه، شرکت SoC
تراکم ترانزیستورها را در تراشه های ۷ نانومتری درمقایسه با تراشه های ۱۰ 
نانومتــری تا ۷۳ درصد افزایش داد و عملکرد پردازشــی را بین ۳۵ تا ۴۰ 
درصد بهبود بخشید و درمقایسه با تراشه های ۱۶ نانومتری، مصرف انرژی را 

تا ۶۵ درصد کاهش داد که رقم های بسیار درخورتوجهی هستند.
بااین همــه باتوجه به بهبود ۲۰ درصدی عملکرد، مدیران SMCI درباره ی 
طبقه بنــدی نود N+۱ به عنوان نــود ۷ نانومتری تعلل کردنــد؛ درنتیجه، 
تحلیلگران چینی تراشه را در دسته ی نودهای ۸ نانومتری یا نسخه ی اولیه 
از تراشه های ۷ نانومتری با توان کمتر طبقه بندی کردند. شرکت SMIC قصد 
دارد بعد از N+۱، نود N+۲ را رونمایی کند که انتظار می رود به دلیل بهبود 

عملکرد از N+۱ گران تر باشد.
شرکت Innosilicon در گزارش مطبوعاتی خود درباره ی همکاری با شرکت 
SMIC اطلاعاتی در میان گذاشته که نشان می دهد چگونه این همکاری باعث 
موفقیت در فرایند تولید شــده اســت. افزون براین، SMIC نمونه ی اولیه ی 
tape-out نود N+۱ را کامل کرده اســت؛ اما تولید انبوه محصول مشکلات 
جدیدی بر ســر راه شرکت ایجاد می کند که اگر قصد دارد در بازار جهانی 

بتواند رقابت کند، باید فورا آن ها را مرتفع کند.
 Samsung و شرکت کره ای TSMC شرکت تایوانی SMIC بزرگ ترین رقبای
Electronic›s Samsung Foundry به شمار می روند. در نظر داشته باشید که 
 Extreme این دو شرکت می توانند نسل جدیدی از تکنیک های لیتوگرافی
Ultraviolent را در تولید تراشه به کار گیرند و پیش بینی می شود SMIC این 

فناوری را در نودهای فرضیه ای N+۳ استفاده کند.
این نود سومین نسل از تراشه های ۷ نانومتری SMIC خواهد بود که تولید 
آن قدرت مهندسی و مدیریت شرکت را در بوته ی آزمایش قرار می دهد. 

ستاد توسعه علوم و فناوریهای شناختی، بانک اطلاعات آزمون های ارزیابی 
شناختی را راه اندازی کرد.

 به نقل از معاونت علمی و فناوری، ارزیابی شناختی به معنای ارزیابی عمیق 
مهارت ها و توانایی های مرتبط با عملکرد مغز مربوط می شــود. این عملکردها 
شــامل توجه، حافظه، اســتدلال، حل مســئله، تصمیم گیری، زبان، هوش و 
موارد دیگر می شود و گستره وسیعی از کاربردها در حوزه تشخیص و درمان، 
ورزش، آموزش و پرورش، استخدام و به کارگیری افراد با توانمندی های خاص 
شناختی و مهندسی عامل های انسانی را در برمی گیرند که به معنای استفاده 
از ویژگی های شناختی و فیزیکی انسان برای طراحی ابزارها و سیستم ها است.

از میان روش های گوناگون ارزیابی عملکرد شناختی مغز، نتایج آزمون های 
شــناختی به دلیل ویژگی های روان ســنجی مناسب، عینی بودن و همچنین 
ســهولت اجرا قابل اعتماد و پایا هستند و استفاده از این آزمون ها نشاندهنده 

اهمیت و ضرورت استفاده از آنها است.
با توجه به اهمیت و ضرورت روز افزون در اســتفاده از این آزمون ها ستاد 
توسعه علوم و فناوری های شناختی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
اقدام به مطالعه، سیاست گذاری، پیاده سازی سیاست ها، سازماندهی بازار موجود 
و ترغیب بخش خصوصی برای ورود و سرمایه گذاری در این حوزه کرده است.

نا به ســامانی های موجود در حوزه آزمون های ارزیابی شــناختی از جمله 
استاندارد نبودن آزمون های موجود، عدم رعایت حق مالکیت معنوی و همچنین 
اجرا و نمره گذاری غیر اســتاندارد آزمون توســط افراد آموزش ندیده موجب 
شــده است تا نیاز به وجود چرخه ای معتبر برای آزمون های ارزیابی شناختی 

بیش از پیش احساس شود.
در این راســتا ستاد توســعه علوم و فناوری های شناختی معاونت علمی و 
فناوری ریاســت جمهوری طی چند سال گذشته با برگزاری جلسات منسجم 
با حضور برجســته ترین اساتید حوزه شناختی، روان سنجی و کارشناسان و 
مدیــران وزارتخانه های مرتبط، اقدام به طراحی و اجرای چرخه ای بســته از 
اعتبار به عنوان زیســت بوم  برای آزمون های ارزیابی شناختی در کشور کرده 

است. رویکرد ستاد در این زمینه رویکرد سیاست گذاری مشوق بازار است.

زیست بوم آزمون های ارزیابی شناختی بازیگران گوناگونی دارد که می توان 
به توســعه دهندگان آزمون، ســرمایه گذاران بخش خصوصی و مراکز اجرای 
آزمون با زیرســاخت فناوری اطلاعات اشاره کرد. در این راستا، آزمون ها پس 
از استانداردســازی، در قالب یک بستر نرم افزاری امن طراحی می شوند و در 

اختیار مراکز آزمون برای ارائه خدمات به مشتریان قرار می گیرند.
برای تحقق بخشیدن به موارد مطرح شده بانک اطلاعات آزمون های ارزیابی 

شناختی ایجاد شد. 
از سویی تدوین پرکاربردترین آزمون های ارزیابی شناختی در دنیا شناسایی 
و ملا ک های استانداردسازی آزمون های ارزیابی شناختی مد نظر قرار گرفت. 
در این راســتا، ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی نسبت به حمایت از 

طرح های آزمون های ارزیابی شناختی اقدام کرد.
ســتاد توســعه علوم و فناوری های شناختی با هدف آشــنایی درمانگران، 
پژوهشگران و ســازمان ها با آزمون های ارزیابی شــناختی موجود در کشور، 
شناســایی نقاط ضعف و قوت آزمون ها و همچنین سیاســتگذاری در توسعه 
آزمون های ارزیابی شناختی اقدام به ایجاد بانک اطلاعات آزمون های شناختی 
کرد که نتیجه آن شناســایی ۳۵۲ آزمون بر حسب کارکردهای شناختی و ۵ 
اختلال رایج شناختی شامل اوتیسم، بیش فعالی/نقص توجه، اختالات یادگیری، 

آلزایمر و اعتیاد بود.
روش های گوناگونی برای شناســایی بهترین آزمون های ارزیابی شناختی 
وجود دارد که از جمله آنها استفاده از تجربیات کشورهای دیگر، نیازسنجی و 
نیازآفرینی اســت. در مطالعاتی که اخیراً طی یک نظرسنجی از روان شناسان 
و نوروسایکولوژیســت ها در کشــورهای مختلف دنیا انجام شد، پرکاربردترین 
آزمون های ارزیابی شناختی )نوروسایکولوژی( به تفکیک کارکردهای شناختی 
شناســایی و معرفی شــدند که می توان به آزمون های هوش و حافظه وکسلر 

اشاره کرد.
همچنین ســتاد با انتشــار ۸ فراخوان از طرح های پژوهشــی بسیاری در 
حوزه های گوناگون حمایت کرده است که از میان آنها، برخی آزمون های ارزیابی 
شناختی مورد نیاز سازمان ها و وزارتخانه ها از اهمیت ویژه ای برخوردار بودند.

بانک اطلاعات آزمون های ارزیابی شناختی ایجاد شد

اینترنت استارلینک در قطارهای سریع السیر کاربرد خواهد داشت 

ایلان ماسک، مدیرعامل اسپیس ایکس، در توییتر اعلام کرد ازلحاظ تئوری 
امکان استفاده از اینترنت استارلینک در قطارهای سریع السیر وجود دارد.

 ،)Starlink( از زمان اعلام اخبار اولیه درباره ی پروژه ی اینترنت استارلینک
عده ای از کارشناسان اعلام کردند این پروژه  ممکن است برای اهداف دیگری 
به غیر از ارائه ی اینترنت خانگی کاربرد داشــته باشد. ایلان ماسک، مدیرعامل 
اســپیس ایکس، به تازگی به یکی دیگر از کاربردهایی اشــاره کرده است که 
اســتارلینک به همراه می آورد.  براساس گفته ی ماسک، ازلحاظ تئوری امکان 

استفاده از استارلینک در قطارهای سریع السیر سراسر دنیا وجود دارد.
آنتون کانروا، متخصص علم داده ی ســاکن سوئد، ازطریق توییتر از ایلان 
ماســک پرســید دیش های اینترنت اســتارلینک را می توان درون قطارهای 
سریع الســیر قرار داد تا اینترنت پهن باند قابل اتکا در مناطقی ارائه شــود که 
پوشــش مناسبی از شــبکه ندارند؟ این سؤال به طور ویژه برای ساکنان سوئد 
پرســیده شد؛ زیرا اکثر شهرهای بزرگ سوئد ازطریق ریل قطار با یکدیگر در 
ارتباط هستند و شبکه ی قطار سوئد بسیار بزرگ است. ساکنان سوئد می گویند 
بارها پیش می آید که در مسیرهای طولانی قطار پوشش مناسبی برای شبکه ی 

موبایل ارائه نمی شود. سؤال آنتون کانروا رامی توان به دیگر بخش های اروپا و 
حتی شبکه ی ریلی بین شهرهای بزرگ در آمریکای شمالی نیز تعمیم داد. 

کانروا در توییتی پرســید: »آیا دیش های اســتارلینک در وسایل متحرک 
پرسرعت نظیر قطار کاربردی هستند؟« و ایلان ماسک در جواب او گفت: »اگر 
قطارهایی که در مناطق خارج از پوشــش و دوردست مشغول حرکت هستند 
بتوانند به اتصال اینترنت پایدار پرسرعت دست پیدا کنند، اتفاقی شگفت انگیز 
خواهد بود.« طبق گفته ی ایلان ماســک، اســتارلینک برای شبکه های ریلی 
مشکلی ایجاد نمی کند و با استفاده از آنتن آرایه ی فازی می توان اینترنت را در 
قطارها ارائه داد. ماهواره های استارلینک اسپیس ایکس که در فاصله ی تقریبا 
۵۵۰ کیلومتر از ســطح زمین مشــغول گردش هستند، از چهار آنتن آرایه ی 
فازی برای آپ لینک )Uplink( و داون لینک )Downlink( اســتفاده می کنند. 
پایانه هایی که روی زمین نصب می شوند، به موتوری مجهز هستند که به صورت 

خودکار دیش را در راستای آنتن های آرایه ی فازی ماهواره تنظیم می کنند.
ایلان ماســک می گوید نصب پایانه های زمینی بسیار ساده است: سوکت را 

وصل می کنید و دیش را به سمت آسمان می گیرید. 


